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Abstract 

Low-density particleboards are one of the directions of development of traditional 

particleboards. One of the methods of reducing the density of standard particleboards is to 

combine traditional wood raw material with other materials. The aim of this study was to 

determine the effect of the addition of expanded rice particles on selected physical and 

mechanical properties of 3-layer low-density particleboards. The scope of work included the 

production of boards with 10%, 15% and 20% rice content in the inner layer and a reference 

board (without rice addition). For the produced particleboards, the density, density profile, 

MOR, MOE, IB, as well as swelling in thickness and water absorption 2 h and 24 h after 

soaking in water were determined. 

The conducted tests allowed to conclude that expanded rice can be used as a filler for 

the core layer of lightweight particleboards, while the share of expanded rice above 10% 

causes a decrease in mechanical properties. In addition, the increase in the share 

of expanded rice in the core layer of particleboards increases their water absorption and 

swelling after soaking in water. Boards with its addition are not suitable for use in conditions 

of increased humidity. 

 

Streszczenie 

Płyty wiórowe o obniżonej gęstości stanowią jeden z kierunków rozwoju tradycyjnych płyt 

wiórowych. Jednym ze sposobów obniżenia gęstości standardowych płyt wiórowych jest 

łączenie tradycyjnego surowca drzewnego z innymi materiałami. Celem niniejszego 

opracowania było określenie wpływu dodatku cząstek ryżu ekspandowanego na wybrane 

właściwości fizyczne i mechaniczne 3-warstwowych płyt wiórowych o obniżonej gęstości. 
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Zakres pracy obejmował wytworzenie płyt z 10%, 15% i 20% udziałem ryżu w warstwie 

wewnętrznej oraz płyty referencyjnej (bez dodatku ryżu). Dla wytworzonych płyt wiórowych 

oznaczono gęstość, profil gęstości, MOR, MOE, IB, oraz spęcznienie na grubość 

i nasiąkliwość 2 h i 24 h po moczeniu w wodzie. 

Przeprowadzone badania pozwoliły stwierdzić, że ekspandowany ryż może być 

stosowany jako wypełniacz do warstwy środkowej płyt wiórowych lekkich, przy czym udział 

ekspandowanego ryżu powyżej 10% powoduje obniżenie właściwości mechanicznych. 

Ponadto wzrost udziału ryżu ekspandowanego w środkowej warstwie płyt wiórowych 

zwiększa ich nasiąkliwość i spęcznienie po moczeniu w wodzie. Płyty z jego dodatkiem nie 

nadają się do użytkowania w warunkach podwyższonej wilgotności. 

 

Keywords: lightweight particleboards, expanded rice, mechanical properties, physical 

properties  

 

Słowa kluczowe: płyty wiórowe lekkie, ryż ekspandowany, właściwości mechaniczne, 

właściwości fizyczne 

 

Introduction 

Low-density particleboards are wood-based materials designed to be lightweight while 

retaining basic mechanical properties. Various species of low-density wood, such as poplar, 

pine or paulownia (Boruszewski et al. 2016, Röllig et al. 2024), as well as agricultural 

residues, such as rapeseed straw or sunflower stalks (Dziurka et al. 2015, Taghiyari et al. 

2017), are used for their production. It is also possible to combine different raw materials in 

one board in the core layer and face layers, which allows for optimizing the strength and 

density of materials (Boruszewski et al. 2016, Taghiyari et al. 2017). Röllig et al. (2024) also 

drew attention to the possibility of using high-frequency pressing technology to produce 

low-density boards. In addition to lignocellulosic raw materials, foamed raw materials such 

as expanded polystyrene (EPS) introduced into the core layer of the material are also used 

to improve the integrity and mechanical properties of low-density particleboards and reduce 

their production costs (Luo et al. 2020). Kharazipour and Bohn (2007) and Czechowska 

et al. (2010) proposed the use of popcorn as a filler for lightweight particleboards. 

With regard to the properties of chipboards, it should be stated that materials with higher 

density generally have better mechanical properties, such as modulus of rupture and 

modulus of elasticity (Boruszewski et al. 2016, Röllig et al. 2024). Decreasing density often 

leads to deterioration of mechanical properties, which requires careful selection of raw 

materials and production process parameters (Luo et al. 2020, Lengyel et al. 2018). 

Monteiro et al. (2016) produced boards glued with foamed cassava starch, which 

at a density of 318 kg/m
3
 were characterized by an IB value of 0.67 N/mm

2
 and a thickness 

swelling of 8.7%. Xu et al. (2004) produced boards with a kenaf core layer which, 

at a density of 200 kg/m
3
, were characterized by MOR values of 1.1 N/mm

2
, MOE values 
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of 300 N/mm
2
 and thickness swelling of 6.6%. Additionally, these boards were characterized 

by thermal conductivity at the level of mineral wool and a high sound absorption coefficient, 

which makes them suitable for insulation purposes (Xu et al. 2004). A similar effect was 

obtained by Faustino et al. (2012) by producing particleboards from corn cobs. 

In subsequent studies, it was shown that the addition of raw materials such as EPS or 

shredded sunflower stalks can improve the internal bond values of the boards and reduce 

their swelling in thickness, although this may require optimization of the sizing degree and 

pressing conditions (Dziurka et al. 2015, Taghiyari et al. 2017, Luo et al. 2020, Shupin et al. 

2020, Regmi et al. 2022). 

Low-density particleboards, regardless of their manufacturing method, can achieve 

a balance between mechanical strength, dimensional stability, and acoustic and thermal 

insulation properties, making them suitable for various applications in the construction and 

furniture industries (Monteiro et al. 2016, Xu et al. 2004, Luo et al. 2020, Faustino et al. 

2012, Özlüsoylu 2023, Monteiro et al. 2020, Regmi et al. 2022). This is also confirmed by 

the industrial production of Kaurit
®
 Light light particleboards containing expanded 

polystyrene particles in their structure (https://www.drewno.pl). It is worth noting that 

currently solutions based on natural raw materials are particularly desirable. In this context, 

research was undertaken on the possibility of using expanded rice as a filler for light 

particleboards. 

 

Aim and scope of work 

The aim of the work was to investigate the effect of the addition of expanded rice 

particles on selected physical and mechanical properties of 3-layer particleboards with 

reduced density. The scope of the work included the production of boards with 10%, 15% 

and 20% rice content in the inner layer and a reference board (without rice addition). The 

produced boards were tested for selected mechanical properties (static bending strength, 

modulus of elasticity, tensile strength perpendicular to the board plane) and physical 

properties (density and density profile, swelling and water absorption after 2 h and 24 h 

of soaking in water). 

 

Materials and Methods 

Industrial pine particles were used to produce the particleboards. The moisture content 

of the wood particles for the face layers was 5.5%, and for the core layer it was 7.5%. 

The difference in moisture content of the particles in the individual layers of the board results 

from the need to ensure proper heat transfer during pressing. Puffed rice (P.P. „Prepar” 

Józef Sidor, Chojnice, Poland) with a moisture content of 9% was used as an additive. 

Puffed rice is produced by the action of steam on rice grains in a high temperature 

environment. The water contained in the grains is quickly heated, which leads to their 

expansion. 
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Three-layer particleboards with a thickness of 15 mm and a density of 550 kg/m³ were 

made in four variants: a control board with no puffed rice, and three boards in which puffed 

rice constituted 10%, 15%, and 20% of the mass of the middle layer. The share of the outer 

layers was 35%. The whole was glued using urea-formaldehyde resin UF. The degree 

of gluing of the outer layers was 12%, and of the middle layer 8%. A 10% aqueous solution 

of ammonium sulphate was used as a hardener. The gluing of raw materials was carried out 

in a mixer with pneumatic spraying. The formation of the mats was carried out manually 

in accordance with the adopted variants (Fig. 1). 

 

 
 

Fig. 1. Example of the core layer of a formed matt 
Rys. 1. Przykładowa warstwa wewnętrzna formowanego kobierca 

 

The pressing process was carried out in a single-plate press at a maximum unit pressure 

of 2.5 MPa. The pressing time was 270 s, and the pressing temperature was 200°C. 

The produced boards were conditioned for 7 days in laboratory conditions (20±2 °C, 65±5% 

relative air humidity). 

The following were determined as part of the tests: 

- Density based on PN-EN 323:1999; 

- Density profile using GreCon Da-X (Alfeld, Germany). Samples measuring 50×50 mm
2
 

were analyzed with a 0.02 mm increment at a measuring speed of 0.05 mm/s; 

- Modulus of rapture and modulus of elasticity in static bending based on PN-EN 310:1994; 

- Tensile strength in the direction perpendicular to the planes of the board based on PN-EN 

319:1999; 

- Thickness swelling and water absorption after 2 and 24 hours of soaking in water were 

determined based on the assumptions of PN-EN 317:1999. 

Each of the conducted determinations was performed in 10 repetitions for each variant 

of the manufactured particleboards. Statistical analysis of the obtained results was 

performed in the Statistica13 program. The analysis used one-way ANOVA analysis 
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of variance. In order to compare the significance of differences in the mean values 

of the studied features for individual variants, homogeneous groups were used based on 

the Tukey test. 

 

Results and Discussion 

The average densities for individual variants of the manufactured particleboards are 

presented in Fig. 2. Regardless of the variant manufactured, all board densities were close 

to the assumed average density of 550 kg/m
3
 and belong to the same homogeneous group 

(Fig. 2). Analyzing the one-way analysis of variance (Table 1), it can be stated that 

the addition of expanded rice affected the density value of the boards only by 1.0%. In this 

case, the influence of factors not analyzed in the study was decisive (Error = 99.0%). 

 

 
Fig. 2. Average densities of the produced particleboards; a - homogeneous group based on the Tukey test 

Rys. 2. Średnie gęstości wytworzonych płyt wiórowych; a - grupa jednorodna w oparciu o test Tukeya 

 

 
Fig. 3. Density profiles of manufactured particleboards 
Rys. 3. Profile gęstości wytworzonych płyt wiórowych 
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Analyzing the density profiles presented in Fig. 3, it can be concluded that in all cases 

the density distribution is similar and is typical for this type of formation - U-shaped diagram 

(Thoemen et al. 2010). It is worth noting that the particleboards made entirely of industrial 

wood particles - variant 0%, are characterized by a relatively least even density profile and 

a slightly lower density of the inner layer. This may indicate a slightly higher porosity of the 

middle layer in the case of the control boards. 

The results of the MOR and MOE determination of the tested boards are presented 

in Fig. 4 and 5. Analyzing the results, it can be generally stated that the addition of rice to 

the core layer of the board in an amount exceeding 10% reduces its MOR and MOE. 

The recorded decrease in the values of the tested features is statistically significant - 

different homogeneous groups. It is worth noting that according to the EN 16368 standard, 

low density LP2 particleboard with a thickness of 13-20 mm should be characterized by 

MOR values of at least 7 N/mm
2
 and MOE values of at least 950 N/mm

2
. 

The decrease in MOR and MOE values is probably caused by different dimensional 

characteristics of particles and expanded rice particles. Partial replacement of wood 

particles with rice particles could have influenced differences in the process of sizing 

particles and their mutual connection. The above-mentioned factors determined the 

insufficient cohesion of rice particles, which in effect contributed to the decrease in MOR 

and MOE values compared to the control variant. 

 

 
Fig. 4. MOR study results; a, b - homogeneous groups based on Tukey’s test 
Rys. 4. Wyniki badania MOR; a, b - grupy jednorodne w oparciu o test Tukeya 
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Fig. 5. Results of the MOE study; a, b - homogeneous groups based on Tukey’s test 

Rys. 5. Wyniki badania MOE; a, b - grupy jednorodne w oparciu o test Tukeya 

 

Analyzing the one-way analysis of variance (Table 1), it can be concluded that the 

addition of expanded rice played a decisive role in the MOR and MOE values, accounting 

for 61.9% and 67.4% of the impact, respectively. In turn, the impact of factors not analyzed 

in the study (Error) was 38.1% and 32.6%, respectively. 

The IB test results are presented in Fig. 6. Based on the obtained results, it can be 

stated that the addition of rice to the core layer of the board increases its IB values. It should 

be added, however, that the obtained differences in IB values between the individual 

variants, although visible, are statistically insignificant (the same homogeneous group). It is 

also worth emphasizing that all the boards produced meet the requirements of the EN 

16368 standard - low density particleboards LP2 with a thickness of 13-20 mm should be 

characterized by IB values of at least 0.35 N/mm
2
. Similar trend of increasing IB values was 

also shown by Shupin et al. (2020) who studied low density boards with the addition 

of expanded polystyrene in the middle layer. The authors also obtained higher strength 

of boards with the addition of expanded polystyrene compared to the control boards - made 

only from wood particles. 
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Fig. 6. Results of the IB test; a - homogeneous group based on Tukey’s test 

Rys. 6. Wyniki badania IB; a - grupa jednorodna w oparciu o test Tukeya 

 

Analyzing the one-way analysis of variance (Table 1), it can be stated that the addition 

of expanded rice affected only 1.9% of the IB value of the produced boards. In this case, 

the decisive factor was the influence of factors not analyzed in the study (Error = 98.1%). 

 

Table 1. Analysis of variances results of mechanical properties of particleboards 
Tabela 1. Analiza wariancji wyników właściwości mechanicznych płyt wiórowych 
 

Factor 
Density MOR MOE IB 

p X p X p X p X 

Share of expanded rice 0.711 1.0 0.000 61.9 0.000 67.4 0.876 1.9 

Error  99.0  38.1  32.6  98.1 

p - significant with α=0.05; X - percentage of contribution 

 

The results of the determination of the thickness swelling and water absorption are 

presented in Fig. 7 and 8. In the case of both thickness swelling and water absorption, 

the increase in the expanded rice content influenced the increase in the values of the tested 

features (deterioration of the board properties). All the observed differences were 

statistically significant (different homogeneous groups). 

It is worth emphasizing that all boards after 2 h of soaking (regardless of the variant) 

reached almost 90% of the final swelling and almost 95% of the final water absorption 

obtained after 24 h of soaking. The increase in TS and WA values is probably due to 

the weaker bonding of expanded rice particles with wood chips, and consequently, easier 

water penetration into the board structure. 

In addition, it should be added that expanded rice is not a water-resistant raw material. 

Analyzing the one-way analysis of variance (Table 2), it can be stated that the addition 

of expanded rice affected the TS value of the produced boards by 90.0% (after 2 h) and 

88.5% (after 24 h). The influence of factors not analyzed in the study (Error) was only 10.0% 
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and 11.5%, respectively. In the case of WA, the addition of expanded rice affected by over 

61.7% (after 2 h) and 62.6% (after 24 h), while the influence of factors not analyzed 

in the study (Error) was 38.3% and 37.4%, respectively. 

 

 
Fig. 7. Thickness swelling test results; a, b, c, d, A, B, C, D - homogeneous groups based on Tukey’s test 

Rys. 7. Wyniki badania TS; a, b, c, d, A, B, C, D - grupy jednorodne w oparciu o test Tukeya 

 

 

 
Fig. 8. Water absorption test results; a, b, A, B, C - homogeneous groups based on Tukey’s test 

Rys. 8. Wyniki badania WA; a, b, A, B, C - grupy jednorodne w oparciu o test Tukeya 
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Table 2. Analysis of variances results of physical properties of particleboards 
Tabela 2. Analiza wariancji wyników właściwości fizycznych płyt wiórowych 
 

Factor 

Thickness swelling Water absorption 

2 h 24 h 2 h 24 h 

p X p X p X p X 

Share of expanded rice 0.000 90.0 0.000 88.5 0.000 61.7 0.000 62.6 

Error  10.0  11.5  38.3  37.4 

p - significant with α=0.05; X - percentage of contribution 

 

Conclusions 

Based on the tests of lightweight particleboards with the addition of expanded rice in 

the middle layer, the following conclusions can be drawn: 

1. Expanded rice can be used as a filler for the core layer of lightweight particleboards, but 

its addition should not exceed 10%; 

2. The addition of expanded rice above 10% to the core layer of lightweight particleboards 

reduces the static bending strength and the modulus of elasticity in static bending; 

3. The addition of expanded rice to the core layer of lightweight particleboards in an amount 

of up to 20% does not statistically significantly affect the perpendicular tensile strength 

of the boards; 

4. The increase in the share of expanded rice in the core layer of lightweight particleboards 

increases its water absorption and thickness swelling after soaking in water. Boards with its 

addition are not suitable for use in conditions of increased humidity. 

5. The addition of expanded rice to the core layer of lightweight particleboards in an amount 

of up to 20% does not affect the course of the board density profiles. 
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Z ŻAŁOBNEJ KARTY 
 
 

Tadeusz Kosień 
(1944-2024) 

 
Tadeusz Kosień urodził się 11 kwietnia 1944 r. był 

absolwentem Technikum Przemysłu Leśnego w Sobieszowie, 

Wydziału Technologii Drewna Uniwersytetu Przyrodniczego 

w Poznaniu oraz Szkoły Zarządzania w Warszawie 

i podyplomowych studiów z organizacji i zarządzania na 

Uniwersytecie Mikołaja Kopernika w Toruniu. 

Karierę zawodową rozpoczął zaraz po ukończeniu 

technikum w sierpniu 1964 r. w Bydgoskich Zakładach 

Przemysłu Sklejek, w których przepracował ponad pół wieku. 

Zaczynając od stażysty, poprzez mistrza, asystenta ds. wynalazczości, kierownika zmiany, 

kierownika produkcji, po kierownika zakładu, a następnie zastępcy dyrektora 

ds. techniczno-produkcyjnych, kończąc na dyrektorze naczelnym po konkursie od dnia 

1 sierpnia 1991 r. Po osiągnięciu tej funkcji doprowadził do przekształcenia firmy w spółkę 

akcyjną. Po tym przekształceniu, w 1994 r. został prezesem Bydgoskich Zakładów Sklejek 

„Sklejka-Multi” S.A. i na tym stanowisku przepracował do 2019 r. Prowadził również zajęcia 

z technologii drewna dla młodzieży w technikum drzewnym w Bydgoszczy. 

Tadeusz Kosień był jednym z inspiratorów i inicjatorów utworzenia w 1992 roku 

Stowarzyszenia Producentów Płyt Drewnopochodnych w Polsce (SPPDwP). W latach 

2001-2011 pełnił funkcję prezydenta tej organizacji. W czasie swojej prezydentury 

w Stowarzyszeniu przyczyniał się do integracji całego środowiska drzewnego w Polsce, 

m.in. poprzez nawiązanie ścisłej współpracy z innymi organizacjami branżowymi, takimi jak: 

Polska Izba Gospodarcza Przemysłu Drzewnego, Stowarzyszenie Papierników Polskich, 

Stowarzyszenie Dom Drewniany, czy Ogólnopolska Izba Gospodarcza Producentów Mebli. 

Ponadto zwracał szczególną uwagę na nawiązywanie współpracy z ośrodkami naukowymi 

i badawczymi zarówno w kraju, jak i za granicą. Ośrodek Badawczo-Rozwojowy w Czarnej 

Wodzie z jego inicjatywy zrealizował wiele projektów badawczych. Był również inicjatorem 

przystąpienia SPPDwP do ogólnoświatowej organizacji zajmującej się certyfikacją lasów 

FSC. Pod jego przewodnictwem SPPDwP przystąpiło, jako członek-założyciel do Związku 

Stowarzyszeń Grupa Robocza FSC Polska. 

Ponadto, był Członkiem Zarządu Izby Przemysłowo-Handlowej Województwa Kujawsko-

Pomorskiego, Członkiem Zarządu Kujawsko-Pomorskiego Związku Pracodawców 

i Przedsiębiorców w Bydgoszczy, był również Członkiem Krajowej Komisji Przemysłu 

Drzewnego przy Naczelnej Organizacji Technicznej, Członkiem Naczelnej Organizacji 

Technicznej, Członkiem Rady Programowej czasopisma Przemysł Drzewny. 
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Tadeusz Kosień, jako Prezes Zarządu „Sklejka-Multi” S.A. udzielał się charytatywnie 

wspierając Dom Dziennego Pobytu dla Seniorów w Bydgoszczy, Dom Pomocy Społecznej 

im. Brata Alberta w Toruniu, Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej „Wrzos” w Bydgoszczy, 

Katolickie Niepubliczne Przedszkole przy parafii pw Św. Jadwigi Królowej w Bydgoszczy, 

Szkołę „Pod jesionem” w Bydgoszczy, Dom Dziennego Pobytu w Grudziądzu, Związek 

Ochotniczej Straży Pożarnej w Bydgoszczy oraz Komendę Miejskiej Państwowej Straży 

Pożarnej w Bydgoszczy, a także Operę Nova w Bydgoszczy. 

W dowód uznania jego osiągnięć otrzymał m.in. nagrodę marszałka województwa 

kujawsko-pomorskiego w kategorii gospodarka, a w 2004 roku został odznaczony przez 

Prezydenta RP Złotym Krzyżem Zasługi. 

W osobie Tadeusza Kosienia branża straciła człowieka oddanego swojej pracy, 

wielkiego pasjonata, „człowieka lasu” - jak sam o sobie mówił, przez całe zawodowe życie 

związanego z drzewnictwem. 

Maria Ostrowska 
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Tadeusz Dworczyński 
(1928-2024) 

 
Tadeusz Dworczyński urodził się w Warszawie, 

11 września 1928 roku. Na początku lat trzydziestych wraz 

z rodziną przeniósł się do Sosnowca, gdzie ukończył szkołę 

powszechną. Podczas okupacji niemieckiej został 

przymusowo zatrudniony w fabryce jako nieletni pomocnik, 

następnie jako ślusarz. Pracując, jednocześnie uczęszczał 

na tajne komplety. Po wyzwoleniu ukończył Liceum 

Ogólnokształcące im. Stanisława Staszica w Sosnowcu. 

W latach szkolnych wstąpił do harcerstwa i został 

drużynowym w 2 Zagłębiowskiej Drużynie Harcerskiej 

zwanej Błękitną Dwójką Staszicaków. Był to bardzo ważny 

okres w jego życiu, w którym z dużym zaangażowaniem 

uczestniczył w działalności harcerskiej, nie opuszczając żadnego zwołanego zlotu. Już 

w poźniejszych latach cały czas utrzymywał kontakty z kolegami z drużyny, a swoją pasję 

przekazywał wnukom i prawnukom. 

Po maturze zdał z sukcesem egzamin wstępny na Wydział Leśny Uniwersytetu 

Przyrodniczego w Poznaniu, ale po roku studiów przeniósł się na Wydział Technologii 

Drewna w Szkole Głównej Gospodarstwa Wiejskiego w Warszawie. Studia ukończył 

w 1952 roku i w tym samym roku rozpoczął pracę zawodową w Zjednoczeniu Przemysłu 

Płyt, Sklejek i Zapałek. W latach 1955-1958 pracował w Zakładach Przemysłu 

Zapałczanego w Gdańsku na stanowisku zastępcy dyrektora, a od 1958 roku w Zakładach 

Przemysłu Zapałczanego w Sianowie na stanowisku dyrektora. Od 1961 roku kierował 

Zakładami Przemysłu Zapałczanego w Czechowicach-Dziedzicach, a od 1965 roku 

Zakładami Płyt Wiórowych w Suwałkach. Budował, organizował i kierował Zakładami 

Stolarki Budowlanej w Sokółce (w latach 1969-1974) oraz Zakładami Płyt Wiórowych 

w Grajewie (w latach 1974-1981). Pracę zawodową zakończył w 1991 roku w Zakładach 

Przemysłu Sklejek w Białymstoku na stanowisku zastępcy dyrektora, przechodząc na 

emeryturę. 

W trakcie wielu lat pracy uczestniczył w rozwiązywaniu szeregu technicznych 

i technologicznych problemów oraz opracowań modernizacyjnych branży zapałek i płyt 

wiórowych. Za to m.in. uzyskał Świadectwo Autorskie o Dokonaniu Wynalazku wydane 

przez Polski Urząd Patentowy. Z jego inicjatywy zakład w Sianowie rozpoczął produkcję 

łubianek, a zakład w Czechowicach-Dziedzicach - produkcję wełny drzewnej. 

Był organizatorem kolonii letnich i wczasów w Łazach k. Koszalina, w Salmopolu 

k. Szczyrku, Złatnej k. Żywca i Starym Folwarku k. Suwałk, gdzie przez wiele lat 

odpoczywali pracownicy i ich rodziny ze wszystkich zakładów Zjednoczenia Przemysłu Płyt, 

Sklejek i Zapałek, a nawet z zakładu zapałek z ówczesnej Czechosłowacji. 
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Za osiągnięcia w pracy zawodowej odznaczony został Srebrnym Krzyżem Zasługi 

i Kawalerskim Orderem Odrodzenia Polski. 

W czasie wolnym pasjonował się wędkarstwem, uprawą ogródków działkowych, a po 

przejściu na emeryturę bez reszty oddał się „gospodarce drzewnej” w grach komputerowych 

Minecraft i Farming Simulator. 

Z żoną Krystyną szczęśliwie przeżył 66 lat, doczekał się 2 córek, 5 wnucząt 

i 4 prawnucząt. Do końca życia był bardzo aktywny, prowadził samochód, interesował się 

wszelkimi nowinkami technicznymi, korzystał z social mediów. 

Tadeusz Dworczyński zmarł w dniu 6 listopada 2024 roku w Białymstoku. 

W osobie Tadeusza Dworczyńskiego przemysł drzewny stracił wybitnego specjalistę 

i organizatora zakładów branżowych w całym kraju. 

Katarzyna Kulak, Jacek Wilkowski 
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STATYSTYKA 
 
 

Analiza rynku płyt drewnopochodnych na świecie na 
podstawie danych FAOSTAT 

 
W poprzednim numerze BI 1-2/2024, przedstawiono dane statystyczne z FAOSTAT 

dotyczące wielkości produkcji (tys. m
3
), importu, eksportu, obliczoną konsumpcję (produkcja 

+ import - eksport) oraz dynamikę wzrostu produkcji z roku na rok, dla różnych rodzajów płyt 

drewnopochodnych: MDF/HDF, HB, pozostałych płyt pilśniowych (oFB), płyt wiórowych 

(PB), płyt OSB oraz sklejki. Były to dane za lata 2021-2022 z całego świata z podziałem na 

kontynenty oraz kraje z największą wielkością produkcji tych płyt. 

W obecnym numerze znajdują się dane statystyczne z FAOSTAT, za lata 2022-2023 

dotyczące cen importu i eksportu w USD/m
3
 obliczonych na podstawie wartości 

(w tys. USD) / wielkość produkcji (w tys. m
3
). Dane dotyczą tak jak w poprzednich 

opracowaniach największych producentów na świecie. Dodatkowo podano dynamikę cen 

z roku na rok. We wszystkich tabelach nazwy państw największych producentów podano 

tak jak w poprzednich opracowaniach w kolejności od krajów z największą produkcją 

w 2023 r. do tych z mniejszą. Aktualne dane za 2022 r. mają przeważnie wyższe wartości 

od tych podanych BI 3-4/2023 i po ich analizie można stwierdzić, że wykazały większy 

wzrost cen płyt drewnopochodnych w 2022 r. w stosunku do 2021 r. 

Na ceny płyt mają wpływ różne czynniki: ceny drewna i środków chemicznych, wielkość 

popytu, stawki frachtowe. W analizowanym okresie po wzrostach cen w latach 2020-2022 

spowodowanych globalną inflacją oraz w związku z sytuacją związaną z prowadzaniem 

przez Rosję wojny na Ukrainie na rynku nastąpiło wyhamowanie popytu, co spowodowało, 

że ceny płyt drewnopochodnych przeważnie spadły. 

Liczby zwykle odzwierciedlają całkowite dochody producentów i importerów 

(z wyłączeniem kosztów logistyki, podatków i taryf, które zostają uwzględnione w końcowej 

cenie konsumpcyjnej). 

 

Handel płytami MDF/HDF na świecie 

W latach 2022-2023 ceny płyt MDF/HDF, w krajach z największą produkcją, były bardzo 

zróżnicowane: importu za m
3 
w przedziale 350-1127 USD, eksportu 216-801 USD. 

W analizowanym okresie Chiny były największym producentem, jak również jednym 

z większych eksporterów płyt MDF/HDF na świecie. Ceny importowanych płyt w Chinach 

spadły o 16%, z 622 USD/m
3
 w 2022 r. do 522 USD/m

3
 w 2023 r. Ceny eksportu płyt w tym 

samym czasie spadły o 10%, z 429 do 387 USD/m
3
. 

W Turcji import w 2022 r. był kilkukrotnie wyższy w porównaniu z 2021 r. i 2023 r. Ceny 

importu w tym okresie były najniższe wśród analizowanych krajów i wyniosły 350 USD/m
3
. 

W 2023 r. po spadku wielkości importu, ceny płyt MDF/HDF wzrosły aż o 71%, z 350 do 
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600 USD/m
3
. Turcja była również jednym z większych eksporterów, ceny eksportowanych 

płyt nieznacznie spadły (o 4%) z 481 w 2022 r. do 462 USD/m
3 

w 2023 r. Import płyt 

MDF/HDF w Brazylii w latach 2022-2023 był marginalny z największymi cenami wśród 

analizowanych krajów 1223-1227 USD/m
3
. Wielkość eksportu była stosunkowo wysoka, 

ceny spadły o 16%, z 381 USD/m
3 
w 2022 r. do 320 USD/m

3
 w 2023 r. 

 

Tabela 1. Handlowe ceny płyt MDF/HDF największych producentów w latach 2022-2023 
 

Kraj Rok 
Import Eksport 

Ceny w USD/m3 Dynamika cen Ceny w USD/m3 Dynamika cen 

Chiny 
2022 622 - 429 - 

2023 522 -16% 387 -10% 

Turcja 
2022 350 - 481 - 

2023 600 71% 462 -4% 

Brazylia 
2022 1223 - 381 - 

2023 1227 0% 320 -16% 

Tajlandia 
2022 699 - 244 - 

2023 510 -27% 216 -11% 

Rosja 
2022 804 - 326 - 

2023 744 -7% 249 -24% 

Niemcy 
2022 746 - 800 - 

2023 735 -1% 801 0% 

Polska 
2022 444 - 540 - 

2023 453 2% 538 0% 

 

W Tajlandii w analizowanym okresie wielkość importu płyt MDF/HDF była marginalna 

z spadkiem cen z 699 do 510 USD/m
3
. Wielkość eksportu tych płyt była najwyższa na 

świecie w 2023 r., natomiast ceny najniższe z 11% spadkiem z 224 USD/m
3
 w 2022 r. do 

216 USD/m
3
 2023 r. 

Dane dotyczące handlu dla Rosji w analizowanym okresie są powtórzone. Ceny 

importowanych płyt MDF/HDF wynosiły 369 USD/m
3
, a eksportowanych 257 USD/m

3
. 

W Niemczech w latach 2022-2023 pomimo wysokiej wielkości produkcji wielkość importu 

płyt MDF/HDF była również wysoka. Ceny importowanych MDF/HDF płyt nieznacznie 

spadły z 746 do 735 USD/m
3
 i były jednymi z najwyższych na tle analizowanych krajów. 

Wielkość eksportu była jedną z wyższych na świecie, ceny eksportowanych płyt MDF/HDF 

były najwyższe i wynosiły w 2023 r. 801 USD/m
3
. 

W Polsce latach 2022-2023 w zarówno wielkość importu jak i eksportu płyt MDF/HDF 

spadła. Ceny płyt MDF/HDF w tym czasie utrzymały się na podobnym poziomie: importu 

nieznacznie wzrosły z 444 USD/m
3
 w 2022 r. do 453 USD/m

3
 w 2023 r., eksportu wynosiły 

ok. 540 USD/m
3
. 
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Handel płytami HB na świecie 

W latach 2022-2023 ceny płyt HB w krajach z największą produkcją, były bardzo 

zróżnicowane. Najniższa cena za 1 m
3
 importowanych płyt była w Białorusi - 365 USD, 

najwyższa w Brazylii - 1186 USD; najniższa cena eksportowanych płyt w Rosji - 233 USD, 

a najwyższa w Chinach - 700 USD. W większości z analizowanych krajów można 

zaobserwować, że ceny importowanych płyt były dużo wyższe od cen eksportowanych 

wynika to prawdopodobnie z tego, że najwięksi producenci importowali małe ilości płyt HB. 

Chiny, które są największym producentem płyt HB na świecie, w analizowanym okresie 

miały wysokie ceny tych płyt. Wielkość importu była niska, ceny były wysokie z 2% 

wzrostem z 1055 do 1076 USD/m
3
. Wielkość eksportu była stabilna i wysoka na tle 

pozostałych krajów, ceny również wysokie z spadkiem o 6%, z 700 USD w 2022 r. do 

655 USD 2023 r. 

 

Tabela 2. Handlowe ceny płyt HB największych producentów w latach 2022-2023 
 

Kraj Rok 
Import Eksport 

Cena w USD/m3 Dynamika cen Cena w USD/m3 Dynamika cen 

Chiny 
2022 1055 - 700 - 

2023 1076 2% 655 -6% 

Białoruś 
2022 365 - 658 - 

2023 365 0% 619 -6% 

Ukraina 
2022 744 - 387 - 

2023 744 0% 387 0% 

Rosja 
2022 821 - 487 - 

2023 819 0% 233 -52% 

Brazylia 
2022 1186 - 380 - 

2023 962 -19% 255 -33% 

Tajlandia 
2022 717 - 398 - 

2023 660 -8% 391 -2% 

USA 
2022 726 - 382 - 

2023 620 -15% 372 -3% 

 

W Białorusi w analizowanym okresie wielkość importu była niska. Dane dotyczące 

wielkości i cen importu są powtórzone. Ceny importowanych płyt HB w Białorusi wynosiły 

365 USD/m
3 

i była to najniższa wartość wśród analizowanych krajów. Wielkość eksportu 

spadła prawie o połowę, a ceny eksportowanych płyt HB były stosunkowo wysokie, jednak 

spadły o 6%, z 658 USD/m
3
 w 2022 r. do 619 USD/m

3 
w 2023 r. 

W Ukrainie w latach 2022-2023 import i eksport płyt HB był niewielki, a ceny są takie 

same. W analizowanym okresie importowane płyty HB miały cenę 744 USD/m
3
, 

a eksportowane - ok. 387 USD/m
3
, jednak dane mogą być niedoszacowane. 

W Rosji wielkość importu utrzymała się na podobnym niskim poziomie, eksportu 

natomiast spadła o prawie połowę. Ceny importowanych płyt HB wynosiły ok. 820 USD/m
3
, 
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a eksportowanych spadły znacząco (o 52%) z 487 USD/m
3
 w 2022 r. do 233 USD/m

3
 

w 2023 r. i była to najniższa cena płyt wśród analizowanych krajów. 

W Brazylii w latach 2022-2023 import płyt HB był marginalny z wysokimi cenami 

962-1186 USD/m
3
. Wielkość eksportu płyt była wysoka, ceny spadły o 33%, z 380 USD/m

3
 

w 2022 r. do 255 USD/m
3
 w 2023 r. i były jednymi z najniższych. 

Z danych FAOSTAT wynika, że w Tajlandii w latach 2022-2023 wielkość importu płyt HB 

była również marginalna. Ceny spadły o 8%, z 717 USD/m
3
 w 2022 r. do 660 USD/m

3
 

w 2023 r. Eksport płyt był średniej wielkości, ceny spadły nieznacznie z 391 USD w 2022 r. 

do 382 USD/m
3
 w 2023 r. 

W tym samym okresie w USA import płyt HB był najwyższy spośród analizowanych 

krajów, eksport również wysoki. Ceny płyt HB spadały: importowanych o 15%, z 726 do 

620 USD/m
3
, eksportowanych o 3%, z 382 do 372 USD/m

3
. 

 

Handel płytami oFB na świecie 

Ceny płyt oFB w krajach z największą produkcją, w analizowanym okresie były 

zróżnicowane. Rozbieżność cen była często spowodowana wielkością handlu, ale również 

zapewne rodzajem płyt. Ceny importowanych płyt oFB wahały się od najniższej 155 USD/m
3 

w Niemczech przy największej wielkości importu na świecie, do najwyższej 676 USD za m
3 

w Polsce przy niewielkim imporcie. Ceny eksportowanych płyt oFB były również w szerokim 

zakresie od 116 USD za m
3 

w Niemczech, gdzie wielkość eksportu była wysoka, do 

857 USD za m
3
 w Chinach, gdzie był marginalny eksport. 

USA produkowały w analizowanym okresie najwięcej płyt oFB na świecie. W latach 

2022-2023 ceny importowanych płyt spadły o 5%, z 317 do 312 USD/m
3
, natomiast 

eksportowanych o 3%, z 274 do 267 USD/m
3
. 

W Polsce w analizowanym okresie wielkość importu płyt oFB była niewielka; ceny 

wzrosły znacząco o 41%, z 478 USD/m
3
 w 2022 r. do 676 USD/m

3
 w 2023 r. Z danych 

FAOSTAT wynika, że pomimo znaczącego spadku wielkości eksportu Polska była w 2023 r. 

nadal największym eksporterem płyt oFB na świecie. Ceny eksportowanych płyt oFB były 

niskie z spadkiem o 3%, z 315 do 307 USD/m
3
. 

Niemcy pomimo dużej wielkości produkcji importowały najwięcej płyt oFB na świecie. 

Ceny importu w okresie 2022-2023 spadły o 5%, z 164 do 155 USD/m
3
. Eksport był również 

dużej wielkości. Ceny eksportu utrzymywały się na niskim poziomie 116-121 USD/m
3
. 

W ostatnich latach ceny płyt oFB zarówno importowanych jak i eksportowanych były 

najniższe wśród analizowanych krajów. 

W latach 2022-2023 handel płytami oFB w Chinach był niewielki. Ceny importowanych 

płyt były średnie, ale wzrosły znacząco o 25%, z 239 do 298 USD/m
3
. Ceny eksportowanych 

płyt oFB przez Chiny były natomiast najwyższe na świecie 812-857 USD/m
3
. 
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Tabela 3. Handlowe ceny płyt oFB największych producentów w latach 2022-2023 
 

Kraj Rok 
Import Eksport 

Cena w USD/m3 Dynamika cen Cena w USD/m3 Dynamika cen 

USA 
2022 317 - 274 - 

2023 302 -5% 267 -3% 

Polska 
2022 478 - 315 - 

2023 676 41% 307 -3% 

Niemcy 
2022 164 - 121 - 

2023 155 -5% 116 -4% 

Chiny 
2022 239 - 857 - 

2023 298 25% 812 -5% 

Tajlandia 
2022 204 - 193 - 

2023 190 -7% 167 -13% 

Japonia 
2022 650 - 258 - 

2023 601 -8% 292 13% 

Indonezja 
2022 271 - 209 - 

2023 263 -3% 173 -17% 

 

W Tajlandii import płyt oFB był marginalny z cenami w zakresie 190-204 USD/m
3
. 

Eksport był wysoki z stosunkowo niskimi cenami i 13% ich spadkiem z 193 USD/m
3
 

w 2022 r. do 167 USD/m
3
 w 2023 r. 

Japonia, pomimo dość dużej wielkości produkcji miała bardzo ubogi handel płytami oFB. 

Zarówno eksport jak i import były marginalne. Ceny importowanych płyt oFB kształtowały 

się w przedziale 601-650 USD/m
3
, a eksportowane 258-292 USD/m

3
. 

W Indonezji w analizowanym okresie import płyt oFB był marginalny z cenami w zakresie 

263-271 USD/m
3
, eksport był niewielki ceny spadły z 209 do 173 USD/m

3
. 

 

Handel płytami PB na świecie 

W analizowanym okresie ceny płyt PB w krajach z największą produkcją wykazywały 

przeważnie tendencje wzrostową. Ceny importu znajdowały się w przedziale od 269 do 

702 USD/m
3
, eksportu natomiast od 144 do 798 USD/m

3
. 

Chiny były w ostatnich latach największym producentem płyt PB na świecie, mimo to 

import był dość wysoki. Ceny importowanych płyt spadły o 14%, z 338 USD/m
3
 w 2022 r. do 

292 USD/m
3
 w 2023 r. Eksport płyt PB w Chinach był dużo niższy za to z najwyższymi 

cenami wśród analizowanych krajów. Ceny eksportowanych płyt spadły o 38% 

z 798 USD/m
3 
w 2022 r. do 498 USD/m

3
 w 2023 r. 

W Rosji w analizowanym okresie import płyt PB był niski z najwyższymi wśród 

analizowanych krajów rosnącymi cenami 652-702 USD/m
3
. Wielkość eksportu zmniejszyła 

się o ok. 10%, ale nadal była stosunkowo wysoka, za to ceny spadły znacząco (o 30%) 

z 243 USD/m
3
 w 2022 r. do 171 USD/m

3
 w 2023 r. 
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W Turcji w latach 2022-2023 import był niewielki z 8% spadkiem cen 393-363 USD/m
3
. 

Eksport był w analizowanym okresie średniej wielkości, z niskimi cenami i spadkiem o 6%, 

z 264 USD/m
3
 w 2022 r. do 249 USD/m

3
 w 2023 r. 

 

Tabela 4. Handlowe ceny płyt PB największych producentów w latach 2022-2023 
 

Kraj Rok 
Import Eksport 

Cena w USD/m3 Dynamika cen Cena w USD/m3 Dynamika cen 

Chiny 
2022 338 - 798 - 

2023 292 -14% 498 -38% 

Rosja 
2022 652 - 243 - 

2023 702 8% 171 -30% 

Turcja 
2022 393 - 264 - 

2023 363 -8% 249 -6% 

Niemcy 
2022 387 - 367 - 

2023 379 -2% 358 -2% 

Polska 
2022 286 - 367 - 

2023 269 -6% 452 23% 

Tajlandia 
2022 571 - 162 - 

2023 617 8% 144 -11% 

USA 
2022 318 - 436 - 

2023 333 5% 425 -3% 

 

Z danych FAOSTAT wynika, że w analizowanym okresie Niemcy importowały najwięcej 

płyt PB na świecie mimo dużej wielkości produkcji. Ceny zarówno importu jak i eksportu płyt 

PB w latach 2022-2023 spadły o 2%. Ceny importowanych płyt spadły z 387 do 

363 USD/m
3
, a eksportowanych z 367-358 USD/m

3
. 

Polska w latach 2022-2023 mimo wysokiej produkcji była drugim krajem, co do wielkości 

importu płyt PB na świecie. Ceny importowanych płyt PB były w tym okresie najniższe 

wśród analizowanych krajów i spadły o 6%, z 286 do 269 USD/m
3
. Wielkość eksportu 

w analizowanym okresie spadła dwukrotnie, ceny natomiast znacząco wzrosły o 23%, z 367 

do 452 USD/m
3
. 

W Tajlandii analizowanym okresie import płyt PB był marginalny z wysokimi cenami 

w przedziale 571-617 USD/m
3
. Z danych FAOSTAT wynika, że eksport płyt PB był 

najwyższy na świecie, a ceny były najniższe wśród analizowanych krajów. Ceny 

eksportowanych płyt PB spadły o 11%, z 162 USD/m
3
 w 2022 r. do 144 USD/m

3
 w 2023 r. 

W tym samym czasie USA było również jednym z większych importerów płyt PB na 

świecie, eksport natomiast był kilkukrotnie niższy. W latach 2022-2023 ceny importowanych 

płyt PB wzrosły o 5%, z 318 USD/m
3
 w 2022 r. do 333 USD/m

3
 w 2023 r., eksportowanych 

natomiast spadły o 3%, z 436 do 425 USD/m
3
. 
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Handel płytami OSB na świecie 

W analizowanym okresie w krajach z największą produkcją ceny płyt OSB były 

zróżnicowane - przeważnie spadały. Ceny importowanych płyt OSB znajdowały się 

w przedziale 208-750 USD/m
3
, a eksportowanych 199-532 USD/m

3
. Ceny importowanych 

były najniższe w Polsce w 2022 r., a eksportowanych płyt OSB w Rosji w 2023 r., natomiast 

najwyższe w Kanadzie. 

 

Tabela 5. Handlowe ceny płyt OSB największych producentów w latach 2022-2023 
 

Kraj Rok 
Import Eksport 

Cena w USD/m3 Dynamika cen Cena w USD/m3 Dynamika cen 

USA 
2022 519 - 460 - 

2023 326 -37% 455 -1% 

Kanada 
2022 643 - 532 - 

2023 750 17% 340 -36% 

Chiny 
2022 318 - 289 - 

2023 264 -17% 293 1% 

Rosja 
2022 - - 301 - 

2023 431 - 199 -34% 

Niemcy 
2022 408 - 411 - 

2023 327 -20% 329 -20% 

Rumunia 
2022 365 - 366 - 

2023 365 0% 366 0% 

Polska 
2022 208 - 328 - 

2023 302 45% 289 -12% 

 

Z danych FAOSTAT wynika, że w analizowanym okresie, USA były zarówno 

największym producentem jak i importerem płyt OSB na świecie. Ceny importowanych płyt 

OSB po wysokich wzrostach w wcześniejszych latach (BI 3-4/2023), spadły o 37%, 

z 519 USD/m
3
 w 2022 r. do 326 USD/m

3
 w 2023 r. W tym samym okresie eksport ilościowo 

był wielokrotnie niższy od importu, a ceny wzrosły z 341 do 449 USD/m
3
. 

W latach 2022-2023 w Kanadzie import płyt OSB był niewielki z wysokimi wzrastającymi 

cenami z 643 do 750 USD/m
3
. W analizowanym okresie Kanada była największym 

eksporterem płyt OSB na świecie. W Kanadzie ceny eksportowanych płyt spadły 

nieznacznie z 460 do 455 USD/m
3
 w 2023 r. 

Chiny znajdowały się na trzecim miejscu, co do wielkości produkcji płyt OSB. Wielkość 

importu w tym czasie utrzymywała się na tym samym średnim poziomie, eksportu natomiast 

była stosunkowo niska. Ceny płyt OSB były stosunkowo niskie, importowanych spadły 

o 17%, z 318 USD/m
3
 w 2022 r. do 264 USD/m

3
 w 2023 r., a eksportowanych nieznacznie 

wzrosły z 289 do 293 USD/m
3
. 

W Rosji w latach 2022-2023 r. import płyt OSB był marginalny. Eksport niski na tle 

analizowanych krajów z dużym (34%) spadkiem cen z 301 USD/m
3
 w 2022 r. do 

199 USD/m
3
 w 2023 r. 
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W latach 2022-2023 Niemcy pomimo dużej produkcji były drugim, co do wielkości na 

świecie importem płyt OSB. Ceny importowanych płyt OSB spadły znacząco o 20%, 

z 408 USD/m
3
 w 2022 r. do 327 USD/m

3
 w 2023 r. Wielkość eksportu tych płyt była również 

wysoka. Ceny eksportowanych płyt OSB w okresie 2022-2023 były podobne do importu 

i również spady o 20%, z 411 do 329 USD/m
3
. 

Rumunia miała w ostatnich latach wysoką wielkość produkcji płyt OSB, podobną do 

Niemiec. Wielkość importu tych płyt była niska, a eksportu wysoka, trzecia, co do wielkości 

na świecie. Dane dotyczące cen płyt OSB za lata 2022-2023 są powtórzone i wynoszą: 

importowanych 365 USD/m
3
, a eksportowanych 366 USD/m

3
. 

Polska w analizowanym okresie była trzecim krajem, co do wielkości importu płyt OSB. 

Ceny importu tych płyt w wzrosły o 45%, z 208 USD/m
3
 w 2022 r. do 302 USD/m

3 
2023 r. 

Ceny eksportowanych płyt OSB spadły o 12%, z 328 USD/m
3
 w 2022 r. do 289 USD/m

3
 

w 2023 r. 

 

Handel sklejkami na świecie 

W latach 2023-2022 ceny sklejek w krajach z największą produkcją, były zróżnicowane: 

import za 1 m
3 

w przedziale 450-820 USD, eksport 353-880 USD. W większości 

z analizowanych krajów można zaobserwować spadek cen sklejek. W 2023 r. najniższe 

ceny importowanych sklejek miały Indie, a najwyższe - Indonezja. W 2023 r. najniższe ceny 

za m
3
 eksportu sklejek miała Brazylia, a najwyższe - Indie. 

Chiny były w latach 2022-2023 największym producentem i eksporterem sklejki na 

świecie, mimo to import również był dość wysoki. W analizowanym okresie ceny w handlu 

sklejkami w Chinach spadły, importowane spadły o 8%, z 563 do 519 USD/m
3
, 

eksportowane o 15%, z 521 do 442 USD/m
3
. 

W Indiach w analizowanym okresie wielkość importu sklejek nie była wysoka, ceny 

wynosiły ok. 450 USD/m
3
. Wielkość eksportu z niskiego spadła do marginalnego, przez co 

prawdopodobnie wzrosły ceny aż o 81%, z 486 USD/m
3
 w 2022 r. do 880 USD/m

3
 w 2023 r. 

W analizowanym okresie USA były największym importerem sklejki na świecie. W latach 

2022-2023 ceny importowanych sklejek spadły o 19%, z 557 do 453 USD/m
3
. Ceny 

eksportowanych sklejek spadły o 2%, z 469 do 458 USD/m
3
. 

Indonezja była w analizowanym okresie czwartym, co do wielkości producentem i drugim 

z największych eksporterów sklejek na świecie. Import był niewielki z wysokimi cenami 

w przedziale 698 do 820 USD/m
3
. Ceny eksportowanych sklejek po wzrostach 

w poprzednich latach (BI 3-4/2023), w latach 2022-2023 spadły znacząco o 32%, z 778 do 

531 USD/m
3
. 

W Brazylii import sklejki był marginalny z wysokimi cenami w przedziale 

702-761 USD/m
3
. Eksport natomiast wyskoki trzeci, co do wielkości na świecie. Analizując 

dane eksportu można zauważyć zależność z importem w USA. Ceny eksportowanych 

sklejek spadły o 19%, z 435 USD/m
3
 w 2022 r. do 353 USD/m

3
 w 2023 r. 
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Tabela 6. Handlowe ceny sklejek największych producentów w latach 2022-2023 
 

Kraj Rok 
Import Eksport 

Cena w USD/m3 Dynamika cen Cena w USD/m3 Dynamika cen 

Chiny 
2022 563 - 521 - 

2023 519 -8% 442 -15% 

Indie 
2022 453 - 486 - 

2023 450 -1% 880 81% 

USA 
2022 557 - 469 - 

2023 453 -19% 458 -2% 

Indonezja 
2022 698 - 778 - 

2023 820 17% 531 -32% 

Brazylia 
2022 453 - 435 - 

2023 596 32% 353 -19% 

Rosja 
2022 702 - 633 - 

2023 761 8% 438 -31% 

Wietnam 
2022 676 - 726 - 

2023 619 -8% 563 -22% 

 

W 2023 r. jednym z większych producentów oraz eksporterów sklejki była Rosja. Import 

był niewielki z wysokimi cenami w przedziale 702-761 USD/m
3
. Cena eksportowanych 

sklejek spadła znacząco o 31%, z 633 do 438 USD/m
3
. 

W Wietnamie mimo wysokiej wielkości produkcji sklejki, wielkość importu była również 

wysoka. Ceny importowanych sklejek w latach 2022-2023 spadły o 8%, z 676 do 

619 USD/m
3
. W analizowanym okresie w Wietnamie eksport sklejek był ilościowo wysoki, 

a ceny spadły o 22%, z 726 do 563 USD/m
3
. 

 

Podsumowanie 

Największymi handlowcami płyt drewnopochodnych na świecie są największe kraje 

Chiny i USA. W Europie znaczącym handlem mogą się zaszczycić głównie kraje z dużą 

wielkością produkcji, czyli Niemcy i Polska. W 2023 r. na rynku płyt drewnopochodnych 

widoczne jest osłabienie gospodarcze spowodowane wcześniejszą wysoką inflacją, 

spadkiem popytu i wzrostem kosztów produkcji. W większości krajów w latach 2020-2021, 

po wcześniejszych wzrostach cen podczas zwiększonego popytu w czasie pandemii, 

w analizowanym okresie ceny płyt drewnopochodnych spadły. Największe spadki wielkości 

eksportu płyt drewnopochodnych i jego cen występują w Rosji, co jest skutkiem zakazu 

handlu z krajami UE. 

Maria Ostrowska 
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KONFERENCJE, ZEBRANIA, WYDARZENIA 
 
 

Doroczne zebranie European Panel Federation 
 

W dniach 19-21 czerwca br. w Rydze odbyło się Doroczne Walne Zgromadzenie EPF 

(European Panel Federation), którego gospodarzem był Latvijas Finieris - wiodący 

producent sklejki krajów bałtyckich. Wybór miejsca spotkania był istotny. Na spotkaniu 

podkreślono, że EPF reprezentuje wszystkie typy płyt drewnopochodnych oraz producentów 

całej Europy (z północy na południe, z zachodu na wschód). 

Dzięki sponsoringowi firm Surfactor, Siempelkamp, Govi, Prefere Resins, AFRY 

i VIOBOND, EPF i Latvijas Finieris z dumą powitano ok. 180 profesjonalistów i gości 

wysokiego szczebla z całej Europy i spoza niej. Przemówienie programowe do uczestników 

wygłosiła pani Katharina Knapton-Vierlich, kierownik Działu Budowy Jednostki, DG GROW 

w Komisji Europejskiej. 

Centralnym punktem spotkania była prezentacja Rocznego Raportu EPF i wyników 

europejskiego sektora płyt drewnopochodnych od 2023 r. 

Ważnym wydarzeniem spotkania w Rydze był też jednogłośny wybór pani Veronique 

Hoflack na nową wiceprzewodniczącą EPF, dyrektor generalną Unilin Panels i członkinię 

zarządu od 2022 r. Pani Hoflack objęła stanowisko swojego poprzednika, pana Bernarda 

Thiersa - wiceprzewodniczącego Federacji. Do zarządu EPF dołączył też pan Georg 

Maeder (Swiss Krono Group), którego nominację również jednogłośnie poparło 

Zgromadzenie Ogólne EPF. 

„Składamy najgłębszą wdzięczność naszym gospodarzom, Latvijas Finieris, za ich 

wyjątkową gościnność. Podążając naprzód pod nowym przywództwem 

wiceprzewodniczącej Veronique Hoflack i mnie, jesteśmy oddani budowaniu na spuściźnie 

naszych poprzedników, wykorzystując zbiorową wiedzę naszych członków i przyjmując 

zarówno nasze obecne wyzwania, jak i pojawiające się możliwości” - skomentował 

przewodniczący EPF Pablo Figueroa López z FINSA. Zaznaczył, że EPF zamierza nadal 

koncentrować się na swoich 5 kierunkach strategicznych (wzorcowy przemysł, klimat, 

regulacje, harmonizacja i dostępność drewna), jednocześnie zwiększając priorytety, 

koncentrację, wzmocnienie pozycji, oburęczność i elastyczność. 

Następne doroczne walne zgromadzenie EPF odbędzie się w dniach 25-27 czerwca 

2025 r. w Berlinie, a jego gospodarzem będzie krajowe stowarzyszenie członkowskie EPF, 

VHI, Verband der deutschen Holzwerkstoffindustrie. 

https://europanels.org/press-release-epf-agm-2024-in-riga/ - dostęp 25.06.2024 
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Timber Development UK 
 

26 czerwca br. Timber Development UK zorganizował konferencję poświęconą 

przyspieszeniu niskoemisyjnej transformacji środowiska zabudowanego przy użyciu drewna. 

Innowatorzy i liderzy rynku spotkali się, aby omówić, w jaki sposób można stworzyć 

systemową zmianę, wprowadzić z zerową emisją netto i przełamać bariery dla drewna 

w budownictwie. W konferencji wzięło udział 200 delegatów z całego łańcucha dostaw 

drewna - w tym czołowi deweloperzy, władze lokalne, ubezpieczyciele, inżynierowie, 

architekci, wykonawcy i in. Konferencja wspierana przez Swedish Wood i Built by Nature 

okazała się wydarzeniem, w którym powinien wziąć udział każdy zainteresowany 

projektowaniem i/lub budowaniem z drewna. 

Prelegenci przedstawili możliwości w zakresie budownictwa drewnianego w Wielkiej 

Brytanii. Wśród nich byli przedstawiciele zespołów uczestniczących w realizacji projektu 

Phoenix w Lewes, który ma być największym w Wielkiej Brytanii projektem z zakresu 

budownictwa drewnianego, Goldsmith Street, nagrodzonym nagrodą Stirling Prize 

projektem samorządowym w Norwich, a także pionierskim budynkiem Black & White 

w Londynie. Dyskusja koncentrowała się na zróżnicowanym zakresie typologii i zastosowań 

drewna, od prywatnych do publicznych, od mieszkalnych do komercyjnych. „Drewno może 

odegrać tak ważną rolę w pomaganiu Wielkiej Brytanii w awansie i tworzeniu środowiska 

zabudowanego, które działa w tandemie, a nie w opozycji do natury” - powiedział dyrektor 

generalny Timber Development UK, David Hopkin. „To już zostało zademonstrowane w 

kilku niesamowitych projektach, które zostały zaprezentowane na konferencji. ... To, co 

musimy teraz zobaczyć, to transformacja, która oznacza, że te wiodące na świecie 

osiągnięcia i budynki są normą - nie wyjątkiem”. 

Z uwagi na rosnącą populację i zmieniającą się demografię, Wielka Brytania pilnie 

potrzebuje więcej domów. Centrum dla Miast szacuje, że obecny deficyt mieszkaniowy 

wynosi ok. 4,3 mln mieszkań. 

https://timberdevelopment.uk/uk-timber-design-conference/ - dostęp 26.06.2024 

 
 

DREMA TOUR 2024 
 

DREMA Tour to cykl wydarzeń dedykowanych branży drzewno-meblarskiej w Polsce, 

wspierany przez liderów rynku: firmy z sektora obróbki drewna i producentów mebli, jak 

również kluczowe stowarzyszenia i media branżowe. DREMA Tour 2024 odbywały się 

w trzech miastach: w Katowicach (targi DREMASILESIA 19-21 kwietnia 2024), w Lublinie 

(targi LUBDREW 21-22 czerwca 2024) i w Poznaniu (targi DREMA10-13 września 2024). 

Targi organizowane pod szyldem DREMA TOUR składały się z trzech modułów: 

AKADEMIA, EKSPOZYCJA TARGOWA i FABRYKA NA ŻYWO. Cykl tych wydarzeń był 

okazją do prezentacji najnowocześniejszych dokonań polskich i zagranicznych producentów 
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maszyn, narzędzi i urządzeń dla przemysłu drzewnego i meblarskiego, jak również idealna 

przestrzeń dla przedstawienia współczesnych technologii i rozwiązań, stworzona z myślą 

o profesjonalistach z branży obróbki drewna, producentach mebli, jak i pasjonatach pracy 

z drewnem i miłośnikach stolarki DIY. 

https://drema.pl/pl/aktualnosci/drema-tour-2024/ - dostęp 14.09.2024 

 
 

Targi DREMA 2024 
 

Międzynarodowe Targi Maszyn, Narzędzi i Komponentów dla Przemysłu Drzewnego 

 i Meblarskiego DREMA, odbyły się w dniach od 10 do 13 września 2024 r. w Poznaniu. 

Edycja 2024 była kompleksową odpowiedzią na aktualne wyzwania branży i promocją 

osiągnięć polskiego przemysłu drzewnego i meblarskiego. 

DREMA to prestiżowa przestrzeń do prezentacji technologii jutra i rozwiązań 

dedykowanych obróbce drewna, przemysłowi meblarskiemu i tartacznemu oraz energii 

z drewna, których uzupełnieniem są maszyny do rozkroju i szycia tkanin, komponenty do 

produkcji mebli oraz akcesoria meblowe, jak również kleje i lakiery. 

Targi DREMA to nie tylko ekspozycje nowości technologicznych, ale też konferencje, 

debaty i szkolenia. Czterodniowy program Targów DREMA, co roku budowany jest 

we współpracy z ekspertami oraz kluczowymi organizacjami, stowarzyszeniami 

i instytucjami branży drzewnej i meblarskiej. 

W przeddzień targów odbyła się kolejna edycja Kongresu Przemysłu Drzewnego 

KOOPDREW. Podczas tej konferencji organizowanej przez Polską Izbę Gospodarczą 

Przemysłu Drzewnego dyskutowano o szansach i zagrożenia dla sektora leśno-drzewnego 

w najbliższych latach. Eksperci z Polski i zagranicy przedstawili, jak radzić sobie 

z aktualnymi wyzwaniami i przygotować rozwiązania chroniące rodzime firmy. 

O perspektywach przemysłu meblarskiego i drzewnego oraz wyzwaniach związanych 

z zaopatrzeniem branży w surowce drzewne dyskutowali uczestnicy IX Ogólnopolskiego 

Kongresu Meblarskiego, organizowanego przez Ogólnopolską Izbę Gospodarczą 

Producentów Mebli. Wydarzenie odbyło się 11 września br., na którym omówiono kierunki 

zmian, nadchodzące wyzwania i strategie rozwoju w branży. OIGPM przygotowała też 

VI Spotkanie Kobiet związanych z branżą meblarską. Nowym wydarzeniem była I edycja 

Forum Młodych Technologów. Swoją kontynuację miała też akcja Las Dremy, zainicjowana 

w ubiegłym roku przez zespół targów DREMA. Tegoroczne działania, przeprowadzane we 

współpracy z partnerem wykonawczym Posadzimy.pl były okazją do wspólnego zalesienia 

ubogich w drzewa terenów Polski. Podczas wydarzenia każdy z gości targów mógł zgłosić 

się do udziału w projekcie poprzez przekazanie danych kontaktowych, a w zamian - w jego 

imieniu - zostało posadzone podczas finału akcji jedno drzewo. Każdy uczestnik otrzymał 

także indywidualny certyfikat potwierdzający jego zaangażowanie. Projekt ma na celu 

promocję idei zrównoważonego rozwoju dla przemysłu drzewno-meblarskiego, 

http://drema.pl/pl/aktualnosci/ix-edycja-ogolnopolskiego-kongresu-meblarskiego/
http://drema.pl/pl/aktualnosci/ix-edycja-ogolnopolskiego-kongresu-meblarskiego/
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a w rezultacie przyczynienia się do odnowienia cennych zasobów natury, z których korzysta 

branża. 

Dla zwiedzających dostępna była strefa DREMA Tools, w której firma ITA Tools wraz 

z partnerami zaprezentowała pełną gamę narzędzi dla stolarzy i rzemieślników. Odbyły się 

tu warsztaty z kompleksowej obróbki nowoczesnych materiałów oraz pokazy ostrzenia 

narzędzi innowacyjną metodą ablacji laserowej. W strefie TRENDY 2024 swoje nowości 

przedstawili producenci okuć i akcesoriów meblarskich. 

Ponownie w jednym z pawilonów działała Fabryka Mebli na Żywo. Była to kolejna 

odsłona projektu DREMA DZIECIOM. To charytatywna akcja, przeprowadzana w formie 

pokazowej produkcji mebli, organizowana przez Stowarzyszenie Producentów Maszyn, 

Urządzeń i Narzędzi do Obróbki Drewna DROMA, Wydział Leśny i Technologii Drewna 

Uniwersytetu Przyrodniczego w Poznaniu oraz Grupę MTP. Partnerem wykonawczym była 

firma Lazzoni Group. Wyprodukowane w trakcie targów meble zostały przekazane do 

Żłobka Samorządowego w Myślenicach i Młodzieżowego Ośrodka Wychowawczego 

w Jastrowiu. Z myślą o majsterkowiczach i miłośnikach DYI zorganizowana została DREMA 

Hobby oraz strefy przygotowane m.in. przez drewno.pl. Na terenie zewnętrznym oprócz 

prezentacji maszyn w ruchu odbyły się pokazy wózków widłowych; nowością była też strefa 

Infotech City prezentująca cyfrową, mobilną stolarnię. 

Warte odwiedzenia były: Strefa Parkietu przygotowana przez Stowarzyszenie 

Parkieciarzy Polskich, Mistrzostwa Polski we Wbijaniu Gwoździ oraz wystawa prac 

nagrodzonych w konkursie „Wyczarowane w drewnie” organizowane przez Wydawnictwo 

Inwestor. We współpracy z grupą Narzędzioholicy.pl odbyła się Akcja-Renowacja, której 

efektem była rekonstrukcja antycznego mebla. 

www.drema.pl - dostęp 14.09.2024 

 
 

Pierwsze sympozjum technologiczne Dieffenbachera 
 

W dniach 2-4 lipca br. w Heidelbergu w hotelu NH Collection w Niemczech odbyło się 

pierwsze sympozjum technologiczne zorganizowane przez firmę Dieffenbacher. 

W spotkaniu wzięło udział ponad 80 producentów płyt drewnopochodnych z całego świata. 

Pierwszy dzień sympozjum rozpoczął się wieczornym spotkaniem, podczas którego 

uczestnicy mogli nawiązać kontakty w swobodnej atmosferze i wymienić poglądy 

z przedstawicielami zakładów, dyrektorami zarządzającymi i technologami. 

Drugiego dnia odbyła się seria prezentacji, m.in. prof. dr Andreasa Michanickla 

z Rosenheim Technical University of Applied Sciences, który omówił wyzwania związane 

z dostawami surowców. Następnie eksperci z Dieffenbachera przedstawili zagadnienia 

dotyczące potencjału oszczędzania kleju, recykling drewna - zwłaszcza płyt MDF. 

„Po każdej prezentacji uczestnicy na żywo odpowiadali na krótkie interaktywne ankiety 

dotyczące tematów prezentacji i powiązanych wyzwań branżowych” - poinformował Daniel 

http://drema.pl/pl/aktualnosci/drema-dzieciom-2024/
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Schwartze, szef ds. technologii w Dieffenbacher. „Następnie omówiliśmy wyniki ankiety, co 

dało nam wszystkim cenne informacje na temat trendów rynkowych i bieżących problemów, 

z jakimi boryka się branża płyt drewnopochodnych i zarządzanie produkcją”. 

Drugiego dnia uczestnicy odwiedzili też główną siedzibę Dieffenbachera w Eppingen, 

aby dowiedzieć się, w jaki sposób firma przekształca badania i koncepcje produkcyjne 

w rzeczywiste rozwiązania. Zwiedzanie zakładu, w tym Centrum Technicznego 

Dieffenbachera - laboratorium testowego i centrum badawczego pozwoliło uczestnikom 

zajrzeć za kulisy producenta maszyn i zakładów. 

Trzeci dzień sympozjum poświęcony był zrównoważonemu rozwojowi, optymalizacji 

procesów i sztucznej inteligencji. Prelegenci Venla Hemmilä, inżynier ds. materiałów 

i technologii w IKEA oraz dr Henrike Stephani z Fraunhofer Institute for Industrial 

Mathematics omawiali zagadnienia dotyczące zastosowań żywic biologicznych i możliwości 

inspekcji powierzchni płyt wspomaganej przez sztuczną inteligencję. Sympozjum 

zakończyła dyskusja panelowa na temat wyzwań i korzyści płynących z digitalizacji. 

„Byliśmy pod wrażeniem dużego zainteresowania naszym pierwszym sympozjum 

technologicznym” - powiedział Stefan Zipf, szef działu Wood Business Unit Dieffenbacher. 

„Fakt, że tak wielu decydentów, technologów i ekspertów w dziedzinie płyt 

drewnopochodnych wzięło udział potwierdza potrzebę tego wydarzenia”. 

„Uczestnicy powiedzieli nam, że nasze pierwsze sympozjum technologiczne było 

wartościowym wykorzystaniem ich czasu, pełnym interesujących spostrzeżeń, wiedzy, którą 

mogą zastosować i znaczących osobistych kontaktów” - podsumował Zipf. „Ta informacja 

zwrotna była satysfakcjonująca i dokładnie taka, na jaką liczyliśmy”. 

https://dieffenbacher.com/en/company/news/detail/global-wood-based-panels-industry-meets-at-

dieffenbacher - dostęp 18.07.2024 

 
 

Webinarium dotyczące konsekwencji łamania regulacji 
unijnych 

 
22 maja 2024 r. odbyło się Webinarium zorganizowane przez Pracodawców 

Rzeczpospolitej Polskiej i Stowarzyszenie Producentów płyt Drewnopochodnych w Polsce 

pt.: „Ryzyko konsekwencji łamania regulacji unijnych na przykładzie nielegalnego importu 

sklejki z Rosji i Białorusi - Jak chronić Twoją firmę ?”. Webinarium poświęcone było 

kluczowym zagadnieniom związanym z polską branżą drzewną oraz wyzwaniom, jakie 

stawia przed nią nielegalny import sklejki z Rosji i Białorusi. 

Spotkanie zgromadziło wielu uczestników zainteresowanych aktualnymi problemami 

oraz przyszłością branży drzewnej w Polsce i Unii Europejskiej. Prowadzili go następujący 

eksperci: Aleksandra Balkiewicz-Żerek - Ekspert w PKO BP, Jarosław Michniuk - Członek 

Zarządu European Panel Federation (EPF), Bartosz Bezubik - Wiceprezydent 

Stowarzyszenia Producentów Płyt Drewnopochodnych w Polsce (SPPDwP), 
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Tomasz Darowski - Partner oraz Michalina Woźny - Senior Tax Consultant z Kancelarii 

Domański, Zakrzewski, Palinka (DZP) oraz Magdalena Kicińska, Kierownik ds. Komunikacji 

w Paged Morąg i Paged Sklejka. 

Webinarium rozpoczęła pani Magdalena Kicińska, podkreślając znaczenie branży 

drzewnej dla polskiej gospodarki oraz przedstawiając agendę spotkania. Omówiono 

sytuację w polskiej branży drzewnej i jej wpływ na gospodarkę kraju, skalę nielegalnego 

importu sklejki rosyjskiej i białoruskiej do Unii Europejskiej, kroki i legislację unijną w tym 

aspekcie, wpływ nielegalnego importu sklejki na sytuację polskich firm, konsekwencje 

prawne łamania regulacji dla członków zarządów, dyrektorów podejmujących decyzje 

zakupowe oraz firm wykorzystujących sklejkę jako surowiec w swojej działalności. 

Prelegentami byli: Aleksandra Balkiewicz-Żerek, która przedstawiła referat „Sytuacja 

w polskiej branży drzewnej i jej wpływ na gospodarkę kraju”, Jarosław Michniuk: „Nielegalny 

import sklejki rosyjskiej i białoruskiej do Unii Europejskiej”, Bartosz Bezubik: „Wpływ 

nielegalnego importu sklejki na sytuację polskich firm” i Tomasz Darowski i Michalina Woźny 

z kancelarii DZP: „Omówienie konsekwencji prawnych łamania regulacji unijnych”. 

W sesji Q&A uczestnicy zadali łącznie 15 pytań, które dotyczyły głównie sposobów 

identyfikacji nielegalnych dostawców, procedur kontrolnych oraz potencjalnych 

konsekwencji prawnych dla firm i ich zarządów. Eksperci szczegółowo odpowiadali na 

pytania, wskazując na konieczność wdrożenia odpowiednich środków zaradczych oraz 

wzmożenia współpracy międzynarodowej w celu eliminacji nielegalnego handlu. 

Najważniejsze wnioski: 

1. Branża drzewna w Polsce ma kluczowe znaczenie dla gospodarki, a Polska jest jednym 

z liderów eksportu w Unii Europejskiej. 

2. Nielegalny import sklejki z Rosji i Białorusi destabilizuje rynek, zagrażając polskim 

producentom i prowadząc do spadku konkurencyjności. 

3. Potrzeba ścisłego przestrzegania sankcji oraz wzmożonej kontroli importu jest 

niezbędna, aby zapobiec omijaniu regulacji. 

4. Firmy muszą być świadome prawnych konsekwencji łamania regulacji unijnych, w tym 

ryzyka finansowego, prawnego i reputacyjnego. 

5. Współpraca międzynarodowa oraz odpowiednie działania na poziomie unijnym są 

kluczowe w walce z nielegalnym handlem drewnem. 

https://sklejkapaged.pl/obejrzyj-nagranie-webinaru-o-konsekwencjach-lamania-regulacji-unijnych-na-

przykladzie-nielegalnego-importu-sklejki-z-rosji-i-bialorusi/ - dostęp 04.06.2024 

 
 

Webinarium dotyczące konsekwencji zakupu sklejki 
objętej sankcjami 

 
W odpowiedzi na rosnące wyzwania związane z nielegalnym importem sklejki z Rosji 

i Białorusi w dniu 10 września br. odbyło się Webinarium pt: „Odpowiedzialne pozyskiwanie: 
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Ryzyko i konsekwencje zakupu sklejki objętej sankcjami z Rosji i Białorusi”. Organizatorami 

Webinarium byli EPF, SPPDwP, Paged, a współorganizatorami - EPF Plywood Product 

Group i partnerzy, w tym World Forest ID oraz kancelaria prawna Van Bael & Bellis. 

Wydarzenie było poświęcone dbałości o zgodność z przepisami handlowymi UE 

i zrównoważonemu rozwojowi w przemyśle drzewnym w oparciu o wiedzę liderów branży, 

ekspertów prawnych i zaproszonych do udziału organizacji non-profit. 

Główne cele Webinarium były dwa: 

 - dzielenie się wiedzą z klientami z branży sklejki, w tym dystrybutorami z Francji, Niemiec, 

Hiszpanii, Włoch i Wielkiej Brytanii, na temat wpływu nielegalnego importu sklejki z Rosji 

i Białorusi na europejski przemysł, gospodarkę, zrównoważony rozwój i etykę, 

- ustanowienie pierwszego kroku w kierunku dalszych lokalnych seminariów internetowych 

organizowanych w językach lokalnych przez lokalne stowarzyszenia przemysłu 

drzewnego/sklejkowego/przetwórstwa drewna. 

Powitanie i przemówienie wstępne wygłosił: pan Jarosław Michniuk, Członek Zarządu 

EPF, Prezes Zarządu Paged Morąg i Paged Meble. Następnie Mārtiņš Lācis, członek 

zarządu EPF i przewodniczący grupy produktów sklejkowych oraz członek zarządu i szef 

działu marketingu, sprzedaży i logistyki w AS Latvijas Finieris przedstawił: „Aktualny stan 

nielegalnego importu sklejki w Europie i jego skutki”, Yuriy Rudyuk, Partner, Van Bael & 

Bellis omówił: „Ryzyko prawne wynikające z nieprzestrzegania sankcji UE”, a Victor 

Deklerck, Dyrektor ds. Nauki, World Forest ID: „Innowacyjne rozwiązania w zakresie 

weryfikacji pochodzenia drewna”. Po wystąpieniach prelegentów był czas poświęcony na 

pytania i odpowiedzi oraz uwagi końcowe. Dyskusje koncentrowały się na prawnych 

konsekwencjach pozyskiwania z regionów objętych sankcjami i przedstawiały strategie 

wzmacniania zgodności handlowej i wysiłków na rzecz zrównoważonego rozwoju w całej 

Europie. 

https://europanels.org/webinar-on-10-september-responsible-sourcing-risks-and-consequences-of-

purchasing-sanctioned-plywood-from-russia-and-belarus/ - dostęp 11.09.2024 

Danuta Nicewicz 

 
 

Uroczysta inauguracja roku akad. 2024/2025 na Wydziale 
Technologii Drewna SGGW w Warszawie 

 
W dniu 1 października 2024 r. odbyła się uroczysta inauguracja roku akademickiego 

2024/2025 na Wydziale Technologii Drewna SGGW w Warszawie. W uroczystości udział 

wzięli obecni i emerytowani pracownicy Wydziału Technologii Drewna i Instytutu Nauk 

Drzewnych i Meblarstwa, przedstawiciele samorządu studentów WTD, liczni zaproszeni 

goście, w tym reprezentanci innych Wydziałów i Instytutów SGGW oraz nowo przyjęci 

studenci. W imieniu władz uczelni inaugurację zaszczycił swoją obecnością Prorektor 

https://sklejkapaged.pl/en/home-page/
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ds. rozwoju, dr hab. Marcin Gołębiewski, prof. SGGW (Fot. 1). Wśród zaproszonych gości 

w uroczystości udział wzięli także przedstawiciele otoczenia administracyjno-

gospodarczego, z którymi Wydział Technologii Drewna SGGW utrzymuje stałe kontakty, 

a w szczególności: Pani Bogumiła Kaja - Dyrektor Personalna i Pan Dariusz Frydrych - 

Dyrektora Zarządzający z Fabryk Mebli Forte S.A., Pan Leszek Danecki - Prezes Ośrodka 

Badawczo-Rozwojowego Przemysłu Płyt Drewnopochodnych w Czarnej Wodzie, Pan 

Robert Jaśkiewicz - Zastępca Dyrektora Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych 

w Warszawie, Pani Joanna Kamińska - Specjalistka do spraw rekrutacji i Employer 

brandingu oraz Pan Hubert Ostaszewski - Główny Technolog z Mardom PRO, Pan Tomasz 

Gawroński - przedstawiciel firmy Fide, Pan Radosław Ostałowski - przedstawiciel firmy 

Festool Polska oraz Pan Rafał Miastowski - Burmistrz Dzielnicy Warszawa Mokotów 

(absolwent WTD). 

 

 

Fot. 1. Władze Uczelni i Wydziału na inauguracji roku akademickiego, od lewej: dr hab. inż. Izabela Burawska 

- Prodziekan Wydziału, dr hab. Marcin Gołębiewski, prof. SGGW - Prorektor ds. rozwoju SGGW, dr hab. inż. 

Piotr Borysiuk, prof. SGGW - Dziekan Wydziału, dr hab. inż. Paweł Kozakiewicz, prof. SGGW - Dyrektor 

INDM. 

 

W trakcie uroczystości przemówienia okolicznościowe wygłosili Dziekan Wydziału 

dr hab. inż. Piotr Borysiuk, prof. SGGW, Prorektor ds. rozwoju dr hab. Marcin Gołębiewski, 

prof. SGGW oraz Dyrektor Instytutu Nauk Drzewnych i Meblarstwa dr hab. inż. Paweł 

Kozakiewicz, prof. SGGW. Głównym punktem uroczystości była immatrykulacja nowo 

przyjętych studentów, którą poprowadziła Prodziekan WTD dr hab. inż. Izabela Burawska. 

W rozpoczynającym się roku akademickim na obydwu kierunkach studiów prowadzonych na 

WTD: technologia drewna i meblarstwo, na studiach stacjonarnych i niestacjonarnych 

I stopnia naukę rozpoczęło 150 nowych studentów. 
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Do społeczności Wydziału, a przede wszystkim nowo przyjętych studentów swoje słowa 

skierował również Pan Mikołaj Kuc, Przewodniczący Samorządu Studentów WTD. W trakcie 

uroczystości, zgodnie z wieloletnią tradycją, Dyrektor INDM wraz z Prorektorem SGGW 

wręczyli nagrody przyznane przez JM Rektora SGGW pracownikom INDM. Z kolei Dziekan 

WTD wręczył okolicznościowe dyplomy pracownikom INDM za wyróżniającą działalność 

organizacyjną, przedstawicielom firm współpracujących z Wydziałem oraz wyróżniającym 

się studentom. Po immatrykulacji studentów oraz wręczeniu nagród i dyplomów wykład 

inauguracyjny pt.: „Czy drewno tropikalne to ginące piękno?” wygłosiła Pani dr hab. inż. 

Agnieszka Jankowska. Po uroczystej inauguracji pracownicy INDM oraz zaproszeni goście 

mieli okazję porozmawiać i wymienić poglądy podczas spotkania okolicznościowego na 

Wydziale. Relację z inauguracji roku akademickiego na Wydziale Technologii Drewna 

SGGW w Warszawie można obejrzeć za pośrednictwem kanału YouTube pod adresem: 

https://www.youtube.com/watch?v=24m_a7Iwudc. 

Piotr Borysiuk 

 
 

Zaproszenie na Szkolenie i Konferencję 
„Wybrane aspekty produkcji tworzyw drzewnych” 

 
Tradycyjnym już zwyczajem Ośrodek Badawczo-Rozwojowy Przemysłu 

Płyt Drewnopochodnych sp. z o.o. w Czarnej Wodzie organizuje cykliczne 

Szkolenie seminaryjne oraz Konferencję dla pracowników szczebla 

kierowniczego i technicznego zakładów branży drzewnej. 

Tegoroczne spotkanie odbędzie się w dniach 3-4 kwietnia 2025 r. i nosi tytuł „Wybrane 

aspekty produkcji tworzyw drzewnych”. 

Zajęcia szkoleniowe będą prowadzone przez referentów z: 

- Szkoły Głównej GospodarstwaWiejskiego w Warszawie, 

- Narodowego Centrum Badań Jądrowych Świerk w Otwocku, 

- Uniwersytetu Przyrodniczego w Poznaniu, 

- Instytutu Chemii Przemysłowej w Warszawie, 

- Firmy Porta, 

- Firmy Classen, 

- ECO-CO2-Certyfikaty. 

W trakcie dwudniowych zajęć zostaną poruszone następujące zagadnienia: 

- Spektroskopia dyspersji energii w badaniach dla drzewnictwa 

- Wpływ wybranych czynników na skrawalność płyt wiórowych 

- Efektywność energetyczna inteligentnej technologii produkcji customizowanych 

drewnianych ościeżnic technicznych PortaFRAME 
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- Inteligentne systemy zarządzania produkcją krótkich serii wyrobów o mocno 

zindywidualizowanych parametrach 

- Innowacyjne metody badań powierzchni płytowych elementów meblowych 

- Paulownia - drzewa tlenowe - alternatywa dostaw drewna dla przemysłu 

- Projekt plantacji drzew tlenowych (PPDT) - model biznesowy 

- Wybrane właściwości płyt wiórowych z surowców alternatywnych 

- Materiały izolacyjne o zwiększonej odporności na ogień oraz właściwościach biobójczych 

używane w budownictwie 

- Kleje odwracalne - mechanizmy i możliwości wykorzystania 

- Innowacyjne technologie w procesie produkcji ościeżnic regulowanych 

- Wpływ chłodzenia narzędzi frezarskich na ich trwałość podczas obróbki płyt wiórowych 

- Rozwój budownictwa drewnianego w Polsce - mechanizmy wspierające i ograniczenia 

- Wybrane właściwości użytkowe płyt wiórowych 

Po referatach przewidziana jest dyskusja oraz wymiana poglądów między uczestnikami 

szkolenia. 

Szkolenie odbędzie się w Zajeździe Fojutowo, 89-504 Legbąd, www.zajazdfojutowo.pl. 

Rejestracja uczestników szkolenia prowadzona będzie od godziny 16.00 w dniu 

2 kwietnia 2025 oraz w godzinach porannych następnego dnia - do godz. 9.00. 

Szkolenie rozpocznie się 3 kwietnia o godz. 9.00, a zakończy 4 kwietnia ok. godziny 

14.00. 

Opłata za udział w Seminarium obejmuje uczestnictwo w wykładach, materiały 

szkoleniowe, 2 noclegi w pokojach 2- i 3-osobowych oraz wyżywienie (od kolacji 02.04 do 

obiadu 04.04.2025) i wynosi 2100 zł. W przypadku zgłoszenia uczestnictwa więcej niż 

jednej osoby, koszt jednostkowy udziału dla każdej następnej osoby będzie wynosił 1900 zł. 

Możliwa jest rezerwacja pokoju 1-osobowego za dodatkową dopłatą 100 zł. 

Do podanych kwot zostanie doliczony podatek VAT w wysokości 23%. 

Szczegółowy program Seminarium zostanie dostarczony uczestnikom podczas 

rejestracji. W związku z koniecznością wcześniejszej rezerwacji miejsc noclegowych 

w Zajeździe prosimy o zgłoszenie uczestnictwa oraz dokonanie wpłaty na konto Ośrodka do 

dnia 7 marca 2025 r. 

Bank Spółdzielczy w Czersku nr: 58 8147 0002 0011 2006 2000 0010. 

Faktury za udział w Seminarium przekażemy uczestnikom na Szkoleniu. 

Z poważaniem 

Leszek Danecki 
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Z PRZEMYSŁU PŁYT DREWNOPOCHODNYCH 
 
 

Nowe inwestycje 
 

Modernizacja zakładu RoyOMartin produkującego OSB 

Martco, LLC, spółka matka firmy RoyOMartin ogłosiła, że zainwestuje ponad 

30 mln USD w instalację zaawansowanego technologicznie sprzętu produkcyjnego 

w zakładzie wytwarzającym OSB w Oakdale w stanie Luizjana. W wyniku tej rozbudowy 

firma zachowa 232 pełnoetatowych pracowników i utworzy prawie 600 pośrednio 

wspieranych miejsc pracy. 

RoyOMartin to firma rodzinna, prowadząca działalność od ponad 100 lat. Sekretarz LED 

Susan B. Bourgeois powiedziała: „jestem podekscytowana, widząc, jak ta firma 

przygotowuje się do prosperowania przez wiele kolejnych lat”. „Drewno z Luizjany od dawna 

wspiera krajowy przemysł mieszkaniowy, podobnie jak nasza wykwalifikowana siła robocza, 

która w dalszym ciągu stawia czoła wyzwaniom modernizacji, dysponując talentami 

i firmami szkoleniowymi, których potrzebują, aby konkurować”. 

Pierwsza płyta w zakładzie w Oakdale została wyprodukowana w styczniu 2007 r. 

Obecnie uzbrajając prasę Dieffenbachera w nowe komponenty, w tym nową pokrywę prasy, 

wykonując inne zaplanowane prace konserwacyjne oraz wymianę starzejącego się sprzętu 

w zakładzie składającym się z ośmiu budynków, firma dąży do poprawy zarówno jakości 

produktu, jak i wydajności. „Na przestrzeni lat zakład niezmiennie był najbezpieczniejszym 

i produkującym najwięcej płyt OSB w Ameryce Północnej. Ze względu na wysoką wydajność 

produkcji prasa wymagała modernizacji, aby sprostać rosnącym wymaganiom rynku. Biorąc 

pod uwagę dobrze wykwalifikowaną siłę roboczą, dostępność drewna, bliskość najszybciej 

rozwijających się rynków mieszkaniowych i dobry klimat rozwoju gospodarczego Luizjany, ta 

inwestycja zapewnia zakładowi status światowej klasy zakładu produkcyjnego na wiele lat” - 

powiedział Terry Secrest, wiceprezes wykonawczy ds. produkcji i sprzedaży produktów. 

RoyOMartin ma swoją siedzibę w Aleksandrii, dodatkowe zakłady w Chopinie 

w Luizjanie i Corrigan w Teksasie. Aby wygrać projekt w Oakdale, firma Louisiana Economic 

Development zaoferowała konkurencyjny pakiet motywacyjny, który obejmuje uzależnioną 

od wyników ulgę podatkową na utrzymanie i modernizację o wartości 455 400 USD. 

https://www.opportunitylouisiana.gov/news/royomartin-announces-30-million-modernization-of-timber-

manufacturing-facility-in-southwest-louisiana - dostęp 11.04.2024 

 

Roseburg ogłosił zamkniecie fabryki płyt wiórowych 

W 20 marca br. firma Roseburg ogłosiła, że z dniem 22 maja 2024 r. zaprzestanie 

działalności fabryka płyt wiórowych w Missoula w stanie Montana. Zakład został zbudowany 

w 1969 r. i do 2003 r. był własnością Louisiana-Pacific, kiedy to został kupiony przez firmę 

Roseburg. Wówczas fabryka konkurowała z bardziej nowoczesnymi zakładami. Zakład 
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zatrudniał 150 osób. Roseburg twierdzi, że będzie ściśle współpracować z lokalnymi 

zasobami, aby pomóc dotkniętym członkom zespołu, gdy zbliża się data zamknięcia. 

Zgodnie z komunikatem prasowym zamknięcie stanowi ostatni krok w planie 

strategicznym firmy zakładającym wyjście z działalności w zakresie produkcji płyt wiórowych 

i skupienie zasobów na innych segmentach produktów, w tym płytach MDF, produktach 

z drewna konstrukcyjnego, sklejce i tarcicy. 

https://getfea.com/mill-capacity-changes/roseburg-announces-the-closure-of-its-missoula-mt-particleboard-

plant - dostęp 21.03.2024 

 

Sonae Arauco inwestuje w Portugalii w dwa nowe centra recyklingu drewna 

W przeddzień Światowego Dnia Recyklingu, obchodzonego 17 maja, firma Sonae 

Arauco, ogłosiła inwestycję w dwa nowe centra recyklingu w Portugalii o łącznej wartości 

ponad 5 mln EUR. Te dwa centra, strategicznie zlokalizowane w regionie Minho, na północ 

od Lizbony, uzupełnią działalność trzech już działających w kraju. Inwestycja, będąca 

częścią Planu Odbudowy i Zwiększania Odporności (PRR - po portugalsku Plano de 

Recuperação e Resiliência), zostanie ukończona do końca 2025 r. 

W 2023 r. Sonae Arauco wykorzystała łącznie 734 tys. ton drewna pochodzącego 

z recyklingu, przy czym recykling drewna stanowi podstawę jej modelu biznesowego 

biogospodarki o obiegu zamkniętym. Firma wykorzystuje obecnie w niektórych swoich 

produktach ponad 70% drewna pochodzącego z recyklingu i spodziewa się, że w ciągu 

najbliższych trzech lat w niektórych produktach odsetek ten osiągnie 85%. Jeśli weźmie się 

pod uwagę całe portfolio firmy, drewno pochodzące z recyklingu stanowi 30% całkowicie 

zużywanego drewna, co wypada korzystnie w porównaniu ze średnią w europejskim 

przemyśle płyt drewnopochodnych wynoszącą 21%. 

Rui Correia, dyrektor generalny Sonae Arauco poinformował: „Wzrost liczby centrów 

recyklingu, również w Portugalii, jest częścią strategii Sonae Arauco zakładającej 

wykorzystywanie w swoich produktach większej ilości drewna pochodzącego z recyklingu. 

Recykling drewna nie istniał 40 lat temu. Przewidywanie tego trendu w kierunku obiegu 

zamkniętego materiałów rozpoczęliśmy w 1984 r. i od tego czasu poczyniliśmy w tym 

obszarze liczne inwestycje, zarówno inwestując w nowe technologie przetwarzania tego 

surowca w naszych zakładach przemysłowych, jak i zwiększając nasze możliwości 

przyjmowania większej ilości drewna pochodzącego z recyklingu, szczególnie za 

pośrednictwem naszych ośrodków”. „Chociaż recykling od dawna ma strategiczne 

znaczenie dla Sonae Arauco, prawda jest taka, że dziś ma kluczowe znaczenie dla celów 

zrównoważonego rozwoju i konkurencyjności przedsiębiorstwa”. 

W związku z tym w ciągu najbliższych dwóch lat Sonae Arauco planuje zainwestować 

ok. 13 mln EUR, aby osiągnąć swój cel, jakim jest wykorzystanie większej ilości drewna 

pochodzącego z recyklingu. Inwestycja obejmie zakup urządzeń dla centrów recyklingu 

i jednostek przemysłowych, zapewniających większą efektywność przetwarzania odpadów 

drzewnych i zwiększających możliwości włączenia większej ilości drewna pochodzącego 
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z recyklingu do produkcji płyt wiórowych. Jednocześnie firma rozwija innowacyjne 

technologie, które umożliwią włączenie drewna z recyklingu produkcji MDF. 

Obecnie w Portugalii, pod zarządem Ecociclo, Sonae Arauco jest właścicielem trzech 

centrów recyklingu zlokalizowanych w dzielnicach Porto (Alfena - Valongo), Setúbal (Seixal) 

i Coimbra (Souselas). W Hiszpanii firma zajmująca się recyklingiem nazywa się Tecmasa 

i zarządza dziewięcioma centrami. Celem firmy jest zwiększenie zbiórki drewna w centrach 

recyklingu o 60% do 2034 r., osiągając poziom o 150% wyższy niż w 2014 r. 

Operacje recyklingu drewna w centrach realizowane są dzięki ok.700 kontenerom 

dostarczonym przez Sonae Arauco w Portugalii i Hiszpanii w celu bezpośredniego 

gromadzenia odpadów z posesji klientów, od palet po opakowania, mebli, drzwi, odpadów 

budowlanych, miejskich itp. Wykorzystywane są również przemysłowe produkty uboczne, 

takie jak płyty, trociny czy zrębki, które są zawracane do procesu przemysłowego. 

Dzięki zespołowi ok. 70 osób zajmującym się recyklingiem firma Sonae Arauco 

przestrzega zasady kaskadowego wykorzystania drewna. To jeden z filarów modelu 

biznesowego firmy. 

Drewno stanowi podstawę łańcucha wartości Sonae Arauco, który rozpoczyna się od 

wykorzystania surowców pochodzących ze zrównoważonych źródeł, obejmuje produkty 

uboczne przemysłu drzewnego i, w podejściu zamkniętym, zamyka cykl poprzez ponowne 

wykorzystanie i recykling odpadów, które są również wykorzystywane do produkcji płyt 

drewnopochodnych, utrzymując w ten sposób ten materiał w obiegu. Jest to pozytywny cykl, 

a drewno pochodzące z recyklingu można ponownie włączyć do procesu kilka razy, aby 

zatrzymać dwutlenek węgla, co czyni je doskonałą alternatywą dla materiałów kopalnych. 

https://www.sonaearauco.com/news/sonae-arauco-invests-over-5m-in-two-new-wood-recycling-centres-in-

portugal/ - dostęp 24.05.2024 

 

ANDRITZ dostarczy pierwszą na świecie linię do recyklingu płyt pilśniowych 

Międzynarodowy koncern technologiczny Andritz otrzymał zamówienie na dostawę linii 

do recyklingu płyt pilśniowych do zakładu Sonae Arauco w Mangualde w Portugalii. Będzie 

to pierwsza na świecie linia recyklingu płyt pilśniowych na skalę przemysłową. 

Paulo Pinto De Sousa, dyrektor zakładu, powiedział: „Recykling płyt pilśniowych to 

ważny krok w kierunku gospodarki o obiegu zamkniętym. Zmniejsza zużycie zasobów 

naturalnych i energii. Znamy Andritz jako silnego dostawcę rozwiązań dla przemysłu płyt 

pilśniowych i jesteśmy przekonani, że jest to właściwy partner dla naszego innowacyjnego 

projektu recyklingu płyt pilśniowych”. 

Linia do recyklingu opiera się na ciągłej obróbce parą płyt ze specjalnym systemem 

rozładowczym wykorzystującym urządzenie rozładowcze Andritz Steam-Ex, które 

minimalizuje zużycie pary i wymagania konserwacyjne. Umożliwia to ciągłą obróbkę płyt 

pilśniowych przeznaczonych do recyklingu przy bardzo niskim zużyciu pary i wysokiej 

wydajności. 
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Michael Frint, dyrektor ds. technologii w Andritz, dodał: „Łącząc nasze sprawdzone 

systemy rafinacji ciśnieniowej z Andritz Steam-Ex, naszym procesem wstępnego 

przetwarzania opartym na wybuchu pary, opracowaliśmy wydajne rozwiązanie do recyklingu 

płyt pilśniowych. Jesteśmy dumni, że Sonae Arauco zaufało nam, aby zbudować pierwszą 

na świecie linię do recyklingu płyt pilśniowych na skalę przemysłową”. Uruchomienie nowej 

linii planowane jest na drugi kwartał 2025 r. 

https://www.andritz.com/newsroom-en/panelboard/2024-08-14sonae-araucogroup - dostęp 14.08.2024 

 

Arauco inwestuje w nową technologię żywic firmy Sunds ibertech 

W maju 2024 r. firma Sunds Fibertech i największy w Ameryce Południowej producent 

płyt drewnopochodnych, firma Arauco, podpisały umowy na dostawę nowej generacji 

sprzętu oszczędzającego zużycie żywicy. Wewnętrzny system wtrysku żywicy firmy Sunds 

Fibertech zapewnia gwarantowane oszczędności kleju, jednocześnie poprawiając czas 

pracy producentów płyt MDF, zwłaszcza w przypadku produkcji z żywic MDI. 

Zamówienie złożone przez firmę Arauco jest piątym tego typu zamówieniem od jego 

premiery na targach Ligna 2023. Grupa Arauco zainwestowała w wewnętrzny system 

wtrysku żywicy w swoim zakładzie w Trupan w Chile. Sunds Fibertech dostarczy kompletny 

system dozowania i wtryskiwania żywicy, łącznie z automatyzacją i uruchomieniem. 

Uruchomienie nastąpi w IV kwartale 2024 r. „Ta inwestycja bardzo dobrze wpisuje się 

w naszą strategię wykorzystania najnowszych technologii w celu osiągnięcia celów Arauco 

w zakresie zrównoważonego rozwoju. Nie możemy się doczekać realizacji tego projektu 

z Sunds Fibertech” - powiedział Aldo Lopez, dyrektor operacyjny, Maderas Arauco Chile. 

Wtryskiwanie żywicy ze środka przewodu nadmuchowego pozwala zaoszczędzić żywicę 

poprzez optymalne mieszanie i wymaga mniej konserwacji, ponieważ ma tylko jedną dyszę. 

System może być stosowany zarówno do żywic UF, jak i MDI. 

„Jesteśmy dumni, że Arauco jest naszym pierwszym referencyjnym klientem w Ameryce 

Południowej w zakresie tej przełomowej, nowej technologii. Wraz ze stale rosnącym 

popytem na płyty bez dodatku formaldehydu, widzimy ogromny potencjał dla wewnętrznego 

systemu wtrysku żywicy, nie tylko w Ameryce Południowej” - poinformował Marcos Zamora, 

dyrektor zarządzający LATAM. 

https://www.sundsfibertech.com/news/arauco-invests-in-new-resin-technology-from-sunds-fibertech/ - dostęp 

23.05.2024 

 

Firma Century Plyboards wyprodukowała pierwszą płytę MDF w nowym zakładzie 

Pod koniec maja br. ukazało się doniesienie, że indyjska Firma Century Plyboards Ltd. 

(CPIL) wyprodukowała pierwszą płytę MDF w nowym zakładzie zbudowanym przez 

Siempelkamp w stanie Andhra Pradesh. Zakład ten ma wysoką dzienną zdolność 

produkcyjną wynoszącą 950 m
3
. CPIL jest wiodącą firmą w zorganizowanej branży płyt 

drewnianych. Wyróżnia się tym, że jest pierwszą w Indiach firmą posiadającą certyfikat ISO 
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9002 w branży sklejki i forniru. CPIL oferuje szeroką gamę produktów, w tym sklejkę, 

laminaty, forniry, drzwi, płyty MDF, płyty wiórowe, płyty włókno-cementowe, PCV i laminaty 

do zastosowań zewnętrznych. CPIL konsekwentnie demonstruje swoje zaangażowanie 

w doskonałość i postęp technologiczny. 

Siempelkamp dostarczył podstawową część linii produkcyjnej, w tym suszarkę do 

włókien i system przesiewacza, linię formującą zawierającą najbardziej zaawansowany 

system kontroli masy powierzchni kobierca oraz prasę ContiRoll
®
 generacji 9, format 

8'×33,8 m. W pakiecie znajduje jest też linia do chłodzenia i układania płyt oraz 

automatyczny system magazynowania. 

ContiRoll
®
 umożliwia produkcję płyt o grubościach od 1,5 do 37 mm. Płyty te można 

wytwarzać z prędkością dochodzącą do 1.800 mm/s, przy gęstościach wahających się od 

650 do 1100 kg/m
3
. 

Ponadto technologia Prod-IQ
®
 firmy Siempelkamp służy do gromadzenia, oceny 

i wizualizacji danych produkcyjnych z prasy i laboratorium. Wykorzystując tę technologię, 

CPIL może skutecznie monitorować i analizować proces produkcyjny i tym samym 

wytwarzać płyty o wyższej jakości. Korzystając z danych dostarczonych przez Prod-IQ
®
, 

firma może kompleksowo ocenić efektywność swojego zakładu. 

https://www.siempelkamp.com/en/latest/news/century-plyboards-india-ltd-produziert-erste-platte-auf-neuer-

siempelkamp-anlage-fuer-mdf/?tx_news_pi1%5Bcontroller%5D=News&tx_news_pi1%5Baction%5D= 

detail&cHash=6da7d7cbce69affb9dc9f846008500d3 - dostęp 28.05.2024 

 

Amerykańska TimberHP wprowadziła na rynek materiały izolacyjne z włókien 

drzewnych 

Firma TimberHP w czerwcu br. poinformowała, że podpisała umowę z SureTeed Inc., 

spółką zależną francuskiej międzynarodowej firmy Saint-Gobain w celu rozszerzenia 

dystrybucji izolacji z włókien drzewnych w Ameryce Północnej. TimberHP, spółka zależna 

GO Labs z siedzibą w Belfaście, jest pierwszą amerykańską firmą produkującą izolacje 

z włókien drzewnych, produkt budowlany od dawna popularny w Europie. 

Joshua Henry chemik interesujący się energią odnawialną a obecnie dyrektor generalny 

TimberHP wraz z Matthew O’Malią architektem specjalizującym się w budynkach 

energooszczędnych kupili w 2019 r. dawną papiernię w Madison, co było dobrodziejstwem 

dla społeczności po zamknięciu papierni w 2016 r. Uznali, że wysyłka izolacji z włókien 

drzewnych z Europy do Stanów Zjednoczonych w wystarczająco dużych ilościach nie ma 

ekonomicznego sensu, więc rozpoczęli badania i rozwój na własną rękę, z pomocą Centrum 

Zaawansowanych Konstrukcji i Kompozytów Uniwersytetu Maine. Następnie próbowali 

zainteresować amerykańskich producentów wytwarzaniem produktu, ale nie znaleźli 

chętnych. Dlatego sami stali się producentami. 
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Dzięki pomocy finansowej agencji rozwoju gospodarczego stanu Maine, a ostatecznie 

także prywatnych inwestorów, kupili dawną papiernię, zainstalowali nowy sprzęt do 

przetwarzania zrębków i zatrudnili siłę roboczą. 

W nowej TimberHP przecięło wstęgę w lipcu zeszłego roku po opóźnieniu otwarcia 

z powodu pandemii Covid-19. Produkcję izolacji wdmuchiwanej firma rozpoczęła latem 

ubiegłego roku, a w tym roku wprowadziła na rynek izolację w postaci rolowanych mat. 

Władze finansowe stanu Maine i władze ds. rozwoju obszarów wiejskich stanu Maine 

przyznały niedawno firmie TimberHP pożyczki w wysokości 1 mln USD na wsparcie. 

Obecnie firma zatrudnia 70 osób, a ostatecznie planuje zatrudnić 144 osoby, wykorzystywać 

ponad 250 tys. ton odpadów drzewnych i wygenerować przychody w wysokości 

168 mln USD po osiągnięciu pełnej wydajności. 

https://www.timberhp.com/maine-made-wood-fiber-insulation-is-reviving-the-old-madison-paper-mill - dostęp 

06.06.2024 

 

Blumer Lehmann rozpoczyna produkcję CLT i BSH 

Blumer Lehmann rozpoczyna produkcję płyt z CLT (cross-laminated timber) i BSH (glued 

laminated timber) o zróżnicowanej jakości i wymiarach. Oddział przemysłu drzewnego 

specjalizujący się w przerobie drewna zlokalizowany we wschodniej Szwajcarii poszerza 

swój asortyment o przyjazne dla klimatu półprodukty CLT i BSH dla budownictwa. Dzięki 

oszczędnościom w transporcie w łańcuchu dostaw zmniejsza także emisję CO2. 

Uruchomienie linii produkcyjnej BSH planowane jest na wrzesień 2025 r. Pierwsze płyty 

CLT - będą produkowane z wykorzystaniem własnej klejarni Blumer Lehmann od czerwca 

2026 r. 

Przygotowania do montażu dwóch linii produkcyjnych wraz z niezbędnymi maszynami 

do operacji technologicznych takich jak skanowanie, klejenie, prasowanie, cięcie 

i szlifowanie idą pełną parą. Zalety automatyzacji i seryjnej produkcji płyt CLT są 

szczególnie widoczne w produkcji elementów podłogowych i modułów sufitowych, które 

Blumer Lehmann produkuje w dziale konstrukcji drewnianych, ale także w ich zastosowaniu 

w standardowych budynkach drewnianych. W nowo wybudowanej hali produkcyjnej, płyty 

CLT są transportowane pionowym przenośnikiem do magazynu pośredniego. Następnie są 

one cięte na wymiar w stolarni i stamtąd przekazywane bezpośrednio na sąsiadującą linię 

produkcyjną elementów i modułów drewnianych. Eliminowany jest cały transport 

ciężarówkami gotowych płyt i przejazdy wózkami widłowymi. Pozwala to nie tylko 

zaoszczędzić wiele wysiłku logistycznego, ale także emisji CO2. 

Dodatkowo na nowych liniach produkcyjnych produkowane będą półprodukty z CLT 

i nowo opracowanego wariantu CLT, które uzupełnią i tak już bogatą ofertę wyrobów 

z drewna dla budownictwa. 

W przyszłości Blumer Lehmann będzie mógł przetwarzać drewno gorszej jakości na 

produkty wysokiej jakości. Wcześniej te elementy trzeba było posegregować 

i przetransportować do dalszego wykorzystania. Oznacza to dalsze oszczędności 
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w transporcie, które oczywiście mają również wpływ na równowagę środowiskową. Również 

drewno resztkowe powstałe podczas obróbki drewna będzie w 100% poddawane 

recyklingowi w nowym zakładzie CLT i BSH - zgodnie z zasadą Blumer Lehmann dotyczącą 

pełnego wykorzystania drewna. 

Nowa maszyna do klejenia produktów CLT i BSH jest częścią szeroko zakrojonej 

ekspansji prowadzonej przez firmę Blumer Lehmann w szwajcarskiej siedzibie w Erlenhof. 

Inwestycja obejmuje również modernizację składu kłód w tartaku o nową, elektryczną 

suwnicę o dużej mocy i związaną z nią linię sortującą. Żuraw już pracuje na pierwszych 

40 m z łącznej długości przejazdu wynoszącej ok. 150 m. Składowisko drewna zostanie 

zamknięte w lipcu 2024 r. w celu dalszej rozbudowy linii. Aby uniknąć wąskich gardeł 

w dostępności tarcicy w tym czasie, wymagana tarcica jest już produkowana, a wszystkie 

magazyny są dobrze zaopatrzone. 

 https://www.ledinek.com/blumer-lehmann-starts-a-new-combined-mass-timber-production - dostęp 

12.06.2024 

 

Pierwsza płyta MDF z akacji w Mekong Wood 

3 czerwca br. wietnamska firma Mekong Wood MDF Joint Stock Company 

wyprodukowała pierwszą płytę z akacji w nowym zakładzie znajdującym się w dystrykcie 

Cam Khe w prowincji Phu Tho. Dotychczas firma była znana na rynku z handlu płytami 

drewnopochodnymi, a teraz rozpoczyna ich produkcję. 

Budowę nowego zakładu firma zleciła Siempelkamp w 2022 r. - od planowania i dostawy 

całej technologii procesowej po nadzór nad instalacją i uruchomienie. W realizację projektu 

oprócz firmy Siempelkamp zaangażowane były firmy BÜTTNER, CMC, Sicoplan i Pallmann. 

Sercem zakładu jest ContiRoll
®
 o wymiarach 8×47,1 m wyposażona w podajnik prasy 

NEO z geometrią doprowadzenia, specjalnie zaprojektowaną do przetwarzania akacji. To 

zamówienie było już drugim zamówieniem wietnamskiego klienta na tę koncepcję. 

Wydłużona, bardzo elastyczna płyta grzewcza na wejściu ułatwia odpowietrzenie kobierca. 

Zapobiega również wydmuchom i uszkodzeniom pasa stalowego, nawet przy dużych 

prędkościach linii. Taka konstrukcja systemu znacznie zwiększa dostępność, wydajność 

i niezawodność działania. Zainstalowano też system pomiarowy EcoScan NEO dla linii 

formującej, który zapewnia operatorom zakładu dwie kluczowe korzyści: analizę wysokiej 

rozdzielczości rozkładu masy na jednostkę powierzchni oraz niezawodne wykrywanie 

materiałów obcych bezpośrednio przed prasowaniem. 

Linia MDF ma roczną zdolność produkcyjną ponad 400 tys. m
3
. Zakres grubości płyt 

skupia się na 15-17 mm, ale możliwe jest rozszerzenie zakresu do 3,5-32 mm. Płyty 

produkowane są głównie z lokalnych surowców, akacji i eukaliptusa. 

„Jesteśmy zachwyceni, że wspólnie z naszym klientem udało nam się dobrze, szybko 

i pomyślnie zarządzać tym projektem w trudnych warunkach - np. z powodu wąskich gardeł 

w dostawach - i udało nam się pomyślnie przeprowadzić uruchomienie. Dziękujemy za tę 

wspaniałą współpracę!” powiedział kierownik projektu Holger Jansen. Ulrich Kaiser, dyrektor 
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sprzedaży w Siempelkamp, dodał: „To zamówienie po raz kolejny potwierdza, że cieszymy 

się doskonałą reputacją na rynku wietnamskim. Fabryka MDF dla Mekong Wood MDF Joint 

Stock Company jest szóstą fabryką, o którą zwrócili się do nas dotychczas wietnamscy 

klienci. Zaufanie, jakim nasi klienci darzą technologię Siempelkamp i nasz zespół, jest dla 

nas ogromnym komplementem i motywacją do dalszego pełnego zaangażowania”! 

https://www.siempelkamp.com/en/latest/news/herzlichen-glueckwunsch-zur-ersten-platte-mdf-meilenstein-

beime-kong/?tx_news_pi1%5Bcontroller%5D=News&tx_news_pi1%5Baction%5D=detail&cHash= 

cc788de9ae44bd5bfabfeb22525151a6 - dostęp 03.07.2024 

 

Modernizacja zakładu płyt wiórowych firmy Elka-Holzwerke 

Elka-Holzwerke GmbH z siedzibą w Morbach w Niemczech rozpoczyna modernizację 

zakładu płyt wiórowych. Wieloletni projekt będzie realizowany w kilku fazach 

inwestycyjnych. Pierwszy etap to budowa nowych obiektów do efektywnego sortowania 

i klejenia trocin i wiórów drzewnych produkowanych we własnym tartaku. Pozwoli to 

zaoszczędzić emisji CO2 do 5 tys. ton. Głównym dostawcą sprzętu do sortowania i klejenia 

jest firma IMAL-PAL. Kolejna faza inwestycji zaplanowana na lata 2026/27obejmie całkowitą 

modernizację wytwarzania energii i suszenia wiórów. 

Po modernizacji firma będzie gwarantowała, że liczni klienci Elka będą nadal 

otrzymywać przyjazne dla klimatu, wysokiej jakości produkty z Morbach. „Drewno ratuje 

klimat” to nie slogan branży, ale aktywna ochrona środowiska. Dzięki współpracy zakładów 

płyt wiórowych i paneli z naturalnego drewna z tartakiem oszczędzane są zasoby 

surowcowe. 

Jako firma rodzinna w czwartym pokoleniu Elka-Holzwerke demonstruje swoją 

społeczną i regionalną odpowiedzialność tą dużą inwestycją. Obecnie firma zatrudnia 

200 osób. Po modernizacji ok. 230 pracowników będzie miało bezpieczne, nowoczesne 

i przede wszystkim przyjazne dla klimatu miejsce pracy. Jednym z wielu wyrobów 

produkowanych firmie jest Elka Strong Board, wydajna płyta konstrukcyjna P5, oferowana 

przez Ecological Building Systems. 

https://www.elka-holzwer-ke.de/en/news/modernization - dostęp 26.06.2024 

https://www.ecologicalbuildingsystems.com/shop-by-brand/elka - dostęp 29.07.2024 

 

Trzecia linia OSB w firmie Martco 

8 czerwca br. firma Martco LLC wyprodukowała pierwszą płytę na nowej linii OSB firmy 

Dieffenbacher w Corrigan w Teksasie w Stanach Zjednoczonych. Jest to trzeci zakład tego 

typu, który Martco zamówiło w Dieffenbacher. W 2006 r. firma z siedzibą w Alexandrii 

uruchomiła pierwszą linię OSB tej firmy w Oakdale w Luizjanie. W kwietniu 2018 r. druga 

linia rozpoczęła produkcję w Corrigan, w tym samym miejscu, w którym obecnie znajduje się 

trzecia linia. 

W przypadku trzeciej linii Martco zamówiło w firmie Dieffenbacher 4-głowicową stację 

formującą, CombiLine, która przekształca ciągłe formowanie w nieciągłe przygotowywanie 

https://www.euwid-wood-products.com/news/wood-based-panels/elka-holzwerke-modernises-sifting-and-gluing-260624/
https://www.euwid-wood-products.com/news/wood-based-panels/elka-holzwerke-modernises-sifting-and-gluing-260624/
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kobierca bez utraty surowca oraz prasę o wymiarach 8×24 stopy (ok. 2,4×7,3 m). Ponadto 

firma Dieffenbacher dostarczyła instalację elektryczną i automatyzację linii oraz inteligentny 

system zarządzania powietrzem. System ten poprawia klimat hali produkcyjnej, 

wychwytując skoncentrowane i rozproszone źródła emisji i kontrolując strumienie powietrza 

wlotowego i wylotowego. 

„Jesteśmy w pełni świadomi naszej wielkiej odpowiedzialności za zdrowie naszych 

pracowników. 

Inteligentny system zarządzania powietrzem zapewnia doskonałą jakość powietrza 

w naszej hali produkcyjnej, tworząc dobre i zdrowe środowisko pracy dla naszych 

pracowników” - powiedział dyrektor generalny Martco Roy O. Martin III. „Jesteśmy bardzo 

szczęśliwi, że możemy po raz trzeci potwierdzić nasze partnerstwo z firmą Dieffenbacher 

i skorzystać z ich innowacyjnych pomysłów” - dodał. 

„W zeszłym roku my - Martco i Dieffenbacher - mieliśmy zaszczyt świętować ważne 

rocznice firmy” - poinformował dyrektor generalny Dieffenbacher, Christian Dieffenbacher. 

„Sto lat Martco i 150 lat Dieffenbacher - dwóch tradycyjnych firm rodzinnych, które rozwijały 

się razem jako partnerzy. Pierwsza płyta w nowej fabryce w Corrigan to wspaniałe 

zakończenie naszych obchodów rocznicowych, a jednocześnie punkt wyjścia na wiele 

kolejnych lat, w których będziemy kroczyć ramię w ramię” - kontynuował Dieffenbacher. 

„Biorąc pod uwagę przeszkody, które wspólnie pokonaliśmy, chcę podziękować 

wspólnemu zespołowi Dieffenbachera i Martco za ich niestrudzone wysiłki i wytrwałość” - 

powiedział Roy O. Martin. „Tylko dzięki ich wysokiemu stopniowi elastyczności 

i zaangażowania projekt mógł zostać pomyślnie ukończony. Jestem również dumny, że była 

to bezpieczna instalacja bez żadnych udokumentowanych obrażeń. Ten projekt to wielkie 

osiągnięcie, które oznacza kolejny fantastyczny kamień milowy w naszej ponad 40-letniej 

współpracy z firmą Dieffenbacher” - podsumował. 

https://dieffenbacher.com/en/company/news/detail/martcos-third-multi-opening-osb-line-from-dieffenbacher-

goes-into-operation - dostęp 30.07.2024 

 

S. Kijchai Enterprise Public Company Ltd. zamówił trzecią fabrykę MDF 

Tajski producent płyt drewnopochodnych S. Kijchai Enterprise Public Company Ltd. 

złożył zamówienie w firmie Siempelkamp na trzeci zakład do produkcji MDF, który będzie 

zlokalizowany w prowincji Rayong. 

Zakres dostawy obejmuje linię formowania i prasowania z ContiRoll
®
 w formacie 

8'×52,1 m. Rozwiązanie to jest dalszym innowacyjnym krokiem generacji 9i, która została po 

raz pierwszy zaprezentowana na targach Ligna 2023. Polega na samoregulującym się 

rozkładzie masy kobierca włóknistego w kierunku wzdłużnym i poprzecznym (Adaptive 

Forming System). Kobierzec jest kontrolowany na linii formowania za pomocą systemu 

EcoScan NEO Fly firmy EWS - produktu partnera Siempelkamp. Dane te stanowią 

podstawę optymalizacji rozkładu włókien kobierca za pośrednictwem agregatów w górnym 

biegu. Optymalne ustawienie jest obliczane za pomocą algorytmów sterowania na 
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odpowiednich sterownikach agregatów i stale dostosowywane. Końcowym elementem linii 

jest przenośnik rolkowy za potrójną piłą diagonalną. Siempelkamp zapewni też zespołowi 

zakładu wsparcie w przyszłości. Uruchomienie nowego zakładu pozwoli firmie na 

zwiększenie zdolności produkcyjnej do 500 tys. m
3
. 

Firma S. Kijchai Enterprise Public Company z ponad 30-letnim doświadczeniem 

przemysłowym jest jednym z wiodących producentów płyt drewnopochodnych w Azji 

Południowo-Wschodniej i koncentruje się na produkcji i dystrybucji produktów MDF. 

https://www.siempelkamp.com/en/latest/news/skijchai-enterprise-public-company-ltd-neue-siempelkamp-

anlage-verstaerkt-mdf-produktion-am-stan-do/?tx_news_pi1%5Bcontroller%5D=News&tx_news_pi1%5 

Baction%5D=detail&cHash=df151c1eabf02400793c5ba847b8afbc - dostęp 02.09.2024 

 

Projekt Zielona Energia do programu dekarbonizacji w Swiss Krono France 

Swiss Krono France poinformowała o znaczącym postępie w procesie dekarbonizacji 

poprzez transformację przemysłu i energii elektrycznej w Sully-sur-Loire. W realizacji 

projektu, trwającego dwa lata, uczestniczyły firmy: Dalkia, specjalista w zakresie energii 

elektrycznej dla przemysłu niskoemisyjnego i Meridiam, lider w produkcji biometanu i energii 

z biomasy. 

Projekt obejmował: 

- ograniczenie emisji pyłów zgodnie z europejskimi (BREF), 

- obniżenie zużycia energii, 

- aktywny udział w dekarbonizacji przemysłu. 

Projekt uwzględnia zainstalowanie dwóch nowych suszarni na terenie fabryk Swiss 

Krono France, zasilanych z urządzenia na biomasę i kondensatora dymu. W wyniku tych 

prac emisja CO2 ze źródeł kopalnych zmniejszy się o 35 tys. ton; od 80% do 95% 

zużywanego gazu. Zainstalowanie suszarni niskotemperaturowych zmniejszy 

zapotrzebowanie na energię o 5% do 10%. 

https://www.swisskrono.com/fr-en/about-us/swiss-krono-france/green-energy-project/#/ - dostęp 12.09.2024 

 

Firma Century Plyboards zwiększy moce produkcyjne sklejki 

Producent wyrobów z drewna Century Plyboards z Indii planuje rozszerzyć swoje moce 

produkcyjne sklejki o ok. 30% w ciągu najbliższych 12-15 miesięcy. Planowana rozbudowa 

mocy produkcyjnych obejmie zarówno projekty typu greenfield, jak i brownfield. „Obecnie 

pracujemy nad utworzeniem jednego zakładu. Zakład będzie zlokalizowany w Pendżabie, 

Uttar Pradesh, Odisha lub Andhra Pradesh. Decyzja o lokalizacji nowego zakładu zostanie 

podjęta na podstawie opłacalności komercyjnej. Oprócz tego we wszystkich naszych 

istniejących zakładach zamierzamy rozszerzyć działalność na brownfield. Rozważamy 

zwiększenie naszych mocy produkcyjnych w istniejących zakładach poprzez dodanie 

sprzętu równoważącego i nowych maszyn” - powiedział Keshav Bhajanka, dyrektor 

wykonawczy Century Plyboards (Indie), dla businessline. 
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„Na całym rynku sklejki Century Plyboards zdobywa ok. 8% udziałów. 

W zorganizowanym segmencie firma kontroluje od 25 do 30% udziałów w rynku. 

Zorganizowany rynek sklejki rośnie w wysokim jednocyfrowym tempie rocznie. Firma 

spodziewa się, że przemysł sklejki w kraju podwoi się w ciągu najbliższych 6-7 lat. Ogólnie 

rzecz biorąc, celujemy w ponad 10%-owy wzrost. Zdecydowanie nasz udział w rynku będzie 

od tego momentu tylko wzrastał” - powiedział Bhajanka. 

Z powodu gwałtownego wzrostu kosztów nakładów firma podniosła ceny w segmencie 

sklejki dwa razy w tym roku fiskalnym - ok. 2% zarówno w pierwszym, jak i drugim kwartale. 

W przypadku laminatów podniosła ceny raz - ok. 3% w drugim kwartale. „2-3 lata temu 

większość surowców pochodziła z krajowych lasów agro. Jednak w niedawnej przeszłości 

popyt przewyższył podaż. Z tego powodu ceny na rynku krajowym gwałtownie wzrosły. 

W rezultacie istnieje większa opłacalność importu forniru rdzeniowego z krajów takich jak 

Wietnam i Brazylia” - podkreślił Bhajanka. 

W branży laminatów firma ma udział w rynku wynoszący ok. 8%. W ostatnim roku 

obrotowym segment laminatów przyczynił się do ok. 17% całkowitych przychodów Century 

Plyboards. Spośród swojego portfolio produktów firma eksportuje wyłącznie laminaty. 

https://www.thehindubusinessline.com/ 

https://www.globalwood.org/news/2024/news_20240916a.htm - dostęp 16.09.2024 

Danuta Nicewicz 

 
 

Nowości technologiczne 
 

Richmond Plywood inwestuje w zrobotyzowany system naprawy powierzchni sklejki 

Richmond Plywood Corporation (Richply), wiodący kanadyjski producent wyrobów 

z drewna, zaprezentował 17 maja br. najnowocześniejszy cutting-edge panel repair system. 

System o wartości 17,4 mln USD łączy technologię robotyczną ze sztuczną inteligencją 

(AI) (robotic technology with artificial intelligence (AI) w celu naprawy defektów na 

powierzchniach sklejki, co wcześniej było wykonywane ręcznie. 

„Posiadanie najnowocześniejszej technologii odzwierciedla zaangażowanie Richply 

w minimalizację strat materiałów, redukcję kosztów i zwiększenie produktywności, aby 

zachować konkurencyjność na dzisiejszym rynku… Nie możemy się doczekać, aż 

zaprezentujemy wyniki naszych najnowszych inwestycji kapitałowych” - powiedział Bhavjit 

Thandi, dyrektor finansowy Richply. 

Rząd federalny przeznaczył dla firmy 6,7 mln USD na sfinansowanie projektu w ramach 

programu Natural Resource Canada Investments in the Forest Industry Transformation 

(IFIT). 

Richply zyskała reputację dzięki produkcji wysokiej jakości wyrobów z drewna o wartości 

dodanej wytwarzanych przez firmę BC w Kanadzie i na całym świecie w ciągu prawie 
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70 lat działalności. Ten kierunek będzie kontynuowany dzięki dodaniu nowej linii 

zrobotyzowanych łat. 

Firma inwestuje także w suszarkę wyposażoną w zaawansowaną technologię o wartości 

40 mln USD. To nowe urządzenie zastąpi prawie 70-letnią suszarkę, która według 

dzisiejszych standardów jest „bardzo nieefektywna”. Firma złożyła wniosek o fundusz 

BC Manufacturing Jobs Fund i ponownie będzie ubiegać się o fundusz IFIT. 

https://www.richmond-news.com/local-business/richmond-plywood-unveils-robotic-wood-surface-repair-

system-8753273 - 15.05.2024 

 

Sklejka WISA-Trans Mk2 ze wzorem kamienia łupkowego 

Od trzech dekad brzozowa sklejka WISA-Trans firmy UPM jest produktem 

przeznaczonym na podłogi pojazdów i do innych zastosowań końcowych, które wymagają 

wytrzymałości i trwałej, odpornej na zużycie powłoki. Na początku bieżącego roku klasyczna 

WISA została zaktualizowana o nowy wzór pod nazwą WISA-Trans Mk2. Właściwości 

techniczne sklejki pozostają takie same. 

Wprowadzenie na rynek WISA-Trans Mk2 jest częścią znaczącej inwestycji strategicznej 

w fabryce sklejki UPM Joensuu. Dobra reputacja firmy WISA-Trans na przestrzeni lat 

sprawiła, że producenci z całego świata zaczęli sprzedawać podobnie wyglądające 

produkty. „Rozumieliśmy, że musimy działać, aby oryginalny produkt WISA wyróżniał się 

świeżym designem, dzięki któremu był łatwo rozpoznawalny” - powiedziała Susanna Rinne, 

wiceprezes ds. strategii i rozwoju biznesu w UPM Plywood. 

Inwestycja o wartości 10 mln EUR, uruchamiająca kolejne linie technologiczne, zwiększa 

wydajność i zabezpiecza długoterminowe dostawy powlekanych produktów do podłóg 

pojazdów, umożliwia także produkcję zmodernizowanych paneli WISA-Trans Mk2 z nowym 

wzorem kamienia łupkowego. 

„Podłogi pojazdów to jeden z naszych głównych obszarów zastosowań końcowych, 

a WISA-Trans to ważny produkt. Kiedy zdecydowaliśmy się zainwestować w linie 

technologiczne w fabryce sklejki w Joensuu, zrozumieliśmy, że musimy wykorzystać 

dynamikę i zaktualizować wzór powierzchni z lat 90. XX w., aby dopasować go do lat 2020. 

XXI w.” - wyjaśniła Rinne. Producenci naczep mogą teraz wskazać wzór łupkowego 

kamienia na podłodze, aby zapewnić swoich klientów, że ich przyczepa jest wyposażona 

w oryginalną jakość WISA. 

Prace rozwojowe nad produktem rozpoczęły się w 2020 r. Aby pomóc ekspertom 

technicznym firmy, w proces zaangażowani byli projektanci przemysłowi, a także niektórzy 

z głównych klientów WISA-Trans. „Chcieliśmy uzyskać nową perspektywę oraz opinie 

i uwagi od projektantów i klientów, co stanowiło uzupełnienie naszego know-how w zakresie 

inżynierii, handlu i produkcji” - zauważyła Rinne. Wybór nowego wzoru to znacznie więcej 

niż znalezienie najlepiej wyglądającej opcji. Powierzchnia panelu ze sklejki wpływa również 

na jego wydajność i wartość dla użytkownika końcowego. 
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„Bezpieczeństwo jest najważniejsze, dlatego powierzchnia musi wykazywać określony 

poziom tarcia. Wzór wpływa również na łatwość czyszczenia podłogi” - powiedziała, 

dodając, że wzór musiał również pasować do nowoczesnej produkcji przemysłowej 

w fabryce sklejki UPM Joensuu. „Ekonomiczna produkcja jest niezwykle ważna dla 

wszystkich zaangażowanych stron”. „WISA-Trans Mk2 jest mocny, trwały i wytrzymuje 

próbę czasu, więc nawiązanie do kamienia idealnie pasuje do produktu”. 

Pierwsze panele WISA-Trans Mk2 trafiły do klientów wiosną 2023 r., a obecnie 

produkcja została całkowicie przestawiona na nowy produkt. „Modernizacja naszych 

zakładów produkcyjnych oznacza, że korzystamy z najnowocześniejszych technologii 

i produkujemy sklejkę najwyższej jakości” - podkreśliła Rinne. 

https://www.wisaplywood.com/articles/plywood/24/wisa-trans-mk2-with-slate-stone-pattern-is-an-investment-

in-the-future/ - dostęp 26.04.2024 

https://www.advancedtechnicalpanels.co.uk/about-us - dostęp 05.05.2024 

 

Metsä Group i ANDRITZ budują instalację do rafinacji ligniny 

Metsä Group zbuduje instalację demonstracyjną do rafinacji ligniny w połączeniu 

z fabryką bioproduktów Ęänekoski. Sprzęt dostarczy grupa technologiczna ANDRITZ. 

Budowa rozpocznie się latem 2024 r., a instalacja demonstracyjna zostanie ukończona pod 

koniec 2025 r. Dzienna zdolność produkcyjna zakładu będzie wynosić dwie tony produktu 

ligninowego. 

Metsä Group i ANDRITZ skoncentrują się na opracowaniu procesu produkcji nowego 

produktu ligninowego i jego integracji z zakładem bioproduktów, a także właściwościach 

produktu odpowiednich do różnych zastosowań końcowych. W projekt nowej instalacji 

zaangażowany jest także Dow, wiodąca firma zajmująca się materiałoznawstwem, która 

opracuje wysokowydajne biodyspergujące plastyfikatory do zastosowań w betonie i gipsie 

w oparciu o ligninę. 

„Naszym celem jest efektywne wykorzystanie strumieni ubocznych produkcji celulozy 

i zapewnienie, że wytwarzają one możliwie największą wartość dodaną. Chcemy 

opracowywać nowe produkty wykonane z odnawialnych zasobów naturalnych, które mogą 

zastąpić surowce i produkty oparte na paliwach kopalnych” - poinformował Ismo 

Nousiainen, dyrektor generalny Metsä Fibre. 

ANDRITZ opracowuje koncepcje technologii odzyskiwania i modyfikacji ligniny w ramach 

inicjatywy umożliwiającej celulozowniom przekształcanie strumieni ubocznych w produkty 

o wartości dodanej. Kari Tuominen, dyrektor generalna i prezes ANDRITZ Oy, stwierdziła: 

„Jesteśmy podekscytowani możliwością przetestowania tej technologii w warunkach 

ciągłego procesu w fabryce bioproduktów Ęänekoski. Oprócz walidacji rynków dla nowego 

produktu ligninowego, skala demonstracyjna dostarcza nam cennych informacji na temat 

integracji procesu LigniOx z zakładem bioproduktów i skalowania go do zastosowań 

przemysłowych”. 
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„W Dow jesteśmy zaangażowani we współpracę z interesariuszami w celu 

wprowadzania innowacji i wprowadzania na rynek bardziej zrównoważonych rozwiązań” - 

poinformował Raquel Fortes, globalny dyrektor biznesowy Dow Construction Chemicals. „Ta 

nowa technologia jeszcze bardziej poszerzy ofertę produktów biologicznych firmy Dow, aby 

sprostać przyszłym potrzebom branży budowlanej”. 

W ramach pilotażowego projektu UE koordynowanego przez Centrum Badań 

Technicznych VTT w Finlandii, Metsä Group, ANDRITZ i Dow wykazały już przydatność 

modyfikowanej ligniny jako zamiennika chemikaliów na bazie paliw kopalnych w produkcji 

betonu. Obszar zakładu Ęänekoski jest największym obszarem działalności Metsä Group, 

w którym mieści się fabryka tektury, forniru i bioproduktów. W Ęänekoski znajdują się także 

zakłady demonstracyjne Metsä Group produkujące włókna tekstylne Kuura i produkty 

z włókien Muoto. 

https://www.andritz.com/newsroom-en/pulp-paper/2024-03-2024-lignin-group - dostęp 22.03.2024 

 

Kompleksowe rozwiązania sortowania drewna firmy Tomra 

Od wielu lat sektor płyt drewnopochodnych dąży do zwiększenia wykorzystania 

materiałów z recyklingu w produkcji płyt i poprawy efektywności kosztowej. Ważnym etapem 

są precyzyjne procesy sortowania materiałów nadających się do recyklingu i stworzenia 

gospodarki o obiegu zamkniętym. 

Od ponad dziesięciu lat działa w branży drzewnej firma Tomra Recycling Sorting, która 

stara się wspierać branżę swoją wiedzą i najnowocześniejszą technologią sortowania. 

W ciągu ostatnich kilku lat Tomra wprowadziła nowe rozwiązanie sortowania oparte na 

głębokim uczeniu się i stale optymalizowała jednostkę sortującą z transmisją 

promieniowania rentgenowskiego, aby jak najlepiej służyć rynkowi. 

Oferta sortownia firmy obejmuje m.in. X-TRACT™ do odzyskiwania czystych zrębków 

drzewnych z drewna odpadowego i AUTOSORT™ z technologią głębokiego uczenia 

GAIN™ do sortowania według rodzaju drewna. Przetwórcy drewna i recyklerzy stosujący 

kombinację obu systemów mogą odnieść znaczne korzyści w produkcji wysokiej jakości 

monofrakcji drewna A oraz czystego drewna B i MDF. 

Na pierwszym etapie czyszczenia system X-TRACT™ usuwa wszelkie zanieczyszczenia 

z odpadów drzewnych, tworząc czystą frakcję wiórów drzewnych. Dzięki wysokowydajnej 

technologii XRT metale, materiały obojętne, tworzywa sztuczne i szkło można wykrywać 

i sortować według ich gęstości. Zaawansowana technologia maszyny może np. 

błyskawicznie wykryć wióry drzewne zawierające gwoździe, materiały złożone i nakładające 

się na siebie przedmioty, co znacznie zwiększa współczynnik odzysku i czystość. 

Najnowsze aktualizacje źródła promieniowania rentgenowskiego o dużej mocy, które Tomra 

oferuje z gwarancją na 16 tys. godzin, zapewniają bardziej niezawodną wydajność 

sortowania. 
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Po utworzeniu zespołu dedykowanego dla segmentu drewna Tomra powiększyła 

ostatnio swój zespół serwisowy, aby zapewnić minimalne przestoje i najlepszą w swojej 

klasie obsługę. Markus Brauer, który ma długie doświadczenie w branży wydobywczej firmy 

Tomra, został mianowany liderem zespołu serwisu terenowego. Brauer wyjaśnia: „Pracuję 

z X-TRACT™ od 11 lat. Dzięki mojej wiedzy zdobytej w tym wymagającym środowisku 

wspierałem rozwój urządzenia. Zaangażowanie firmy Tomra w ciągłą poprawę wydajności 

jest widoczne dzięki najnowszym aktualizacjom. Urządzenie zapewnia niezawodne wyniki 

oraz jest łatwe i bezpieczne w utrzymaniu. Nasi klienci cenią sobie przewagę 

konkurencyjną, jaką daje im urządzenie”. 

Haunerland, kierownik techniczny w Rheinspan GmbH & Co. KG, potwierdził: „Używamy 

X-TRACT od kilku lat. Od końca 2021 r. używamy aparatu z unowocześnionym źródłem 

promieniowania rentgenowskiego i jesteśmy pod ogromnym wrażeniem. Dzięki stabilnej 

wydajności i łatwej konserwacji produkujemy więcej frakcji niż kiedykolwiek wcześniej”. 

Nowy system Tomra X-TRACT™ do sortowania drewna zapewnia niezawodne wyniki 

i wytwarza frakcję, która może być dalej przetwarzana na materiały mono, spełniające 

standardy produkcyjne. Aby dostarczać materiały pochodzące z recyklingu spełniające 

rygorystyczne normy jakości, podmioty zajmujące się recyklingiem muszą pójść o krok dalej 

i odzyskać różne rodzaje materiałów z frakcji zrębków drzewnych. Szczególnie drewno 

nieprzetworzone jest bardzo poszukiwane i niezbędne w produkcji płyt wiórowych. Do 

niedawna oddzielanie drewna według rodzaju materiału było głównym wąskim gardłem 

w zwiększaniu wskaźników recyklingu. Dzięki najnowszym innowacjom w technologii 

sortowania metodą głębokiego uczenia się wyzwania te można teraz przezwyciężyć. 

Będąc liderem w branży, Tomra jako pierwsza wprowadziła w 2021 r. technologię 

głębokiego uczenia się do sortowania drewna według rodzaju materiału. Dostępna, jako 

dodatek do jednostek AUTOSORT™, technologia głębokiego uczenia się GAIN™ jest 

szkolona w zakresie rozróżniania różnego rodzaju materiałów, takich jak drewno 

przetworzone i drewno nieprzetworzone. Dzięki temu recyklerzy korzystający z najnowszych 

technologii korzystają z elastyczności operacyjnej i mają środki do tworzenia frakcji 

o wysokiej czystości z jednego rodzaju materiału. Jose Matas, menedżer segmentu drewna 

w Tomra Recycling Sorting, stwierdził: „Łącząc nasze X-TRACT™ i AUTOSORT™ 

z GAIN™, recyklerzy mogą czerpać korzyści z wydajnego i przyszłościowego rozwiązania 

do sortowania drewna. 

Odzyskane materiały spełniają standardy produkcyjne i pomagają przezwyciężyć obecne 

wyzwania, takie jak zmienność cen i brak wystarczającej jakości materiałów pochodzących 

z recyklingu. Mamy długoletnie doświadczenie w segmencie drewna i będziemy nadal 

wspierać branżę w otwieraniu nowych możliwości - a jest ich wiele. 

Tomra przedstawiła swoje najnowsze rozwiązania m.in. na targach LIGNA 2023. 

www.tomra.com - dostęp 08.05.2024 

https://www.recovery-worldwide.com/en/news/tomra-highlights-full-wood-sorting-solution-at-ligna-

3944898.html - dostęp 08.05.2024 
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Impreza demonstracyjna Dieffenbacher i Tomry 

W maju 2022 r. Dieffenbacher i dziewiętnaście organizacji z siedmiu krajów połączyły 

siły w projekcie badawczym EcoReFibre („Ekologiczne rozwiązania w zakresie 

odzyskiwania materiałów wtórnych z pokonsumenckich płyt pilśniowych”). Unia Europejska 

dofinansowała projekt w wysokości 12 mln EUR. Celem projektu jest recykling płyt 

pilśniowych po zakończeniu ich cyklu życia i wykorzystanie przetworzonych włókien 

drzewnych do produkcji nowych płyt pilśniowych. 

Po prawie dwóch latach prac, w dniach 23 i 24 kwietnia 2024 r., uczestnicy projektu 

spotkali się w Dieffenbacher w Eppingen i Tomra w Mülheim-Kärlich. Celem spotkań było 

zaprezentowanie i omówienie dotychczas uzyskanych wyników badań zrealizowanych 

w ramach projektu. Pierwszego dnia, po powitaniu przez dyrektora generalnego 

Dieffenbachera Christiana Dieffenbachera, ok. 40 uczestników zwiedziło fabrykę 

mieszczącą się w siedzibie firmy w Eppingen, w tym Centrum Techniczne Dieffenbachera - 

w nowo zmodernizowanym i rozbudowanym laboratorium testowym i centrum badawczym 

firmy. 

„Do naszego Centrum Technicznego dodaliśmy drugi poziom konstrukcji stalowej, 

tworząc o 10% więcej przestrzeni. Szafy sterownicze i sprzęt pomocniczy znajdują się teraz 

tutaj, nie zakłócając procesów testowania maszyn”… Wraz z modernizacją istniejących 

maszyn, takich jak ClassiSizer, przesiewacz oscylacyjny i układ odciągowy, dodaliśmy 

rozdrabniacz jednowałowy, przesiewacz rolkowy, technologię przenośników mobilnych oraz 

centralny system gromadzenia danych. Ogólnie rzecz biorąc, nasze Centrum Techniczne 

oferuje teraz więcej opcji testowania z szeroką gamą materiałów” - poinformował Axel 

Ganster, lider zespołu Wood Technology w Dieffenbacher. 

Kolejnym punktem programu był recykling płyt pilśniowych. Podczas demonstracji płyta 

pilśniowa została rozdrobniona na kawałki w rozdrabniarce jednowałowej zaprojektowanej 

przez Dieffenbachera. Następnie „zrębki” wprowadzono do ClassiSizera. „ClassiSizer 

redukuje płytę pilśniową do pożądanej wielkości cząstek” - wyjaśnił Jean-Christophe 

Zimmermann, dyrektor sprzedaży jednostki biznesowej ds. recyklingu w Dieffenbacher. 

„Rozmiar materiału zmienia się dzięki wysokiej energii kinetycznej zainstalowanego wirnika 

udarowego oraz wzajemnemu oddziaływaniu poszczególnych cząstek. Po ostatecznym 

przesortowaniu na przesiewaczu oscylacyjnym Dieffenbachera powstałe drobne cząstki 

można wykorzystać na warstwę wierzchnią w produkcji płyt wiórowych” - kontynuował 

Zimmermann. 

Druga część demonstracji w Dieffenbacher była poświęcona recyklingowi płyt 

pilśniowych na płyty pilśniowe, czyli produkcji nowej płyty pilśniowej z materiału 

pochodzącego z recyklingu. Za pomocą ClassiScreenera drewno odpadowe dostarczone 

przez partnera projektu EcoReFibre, firmę Veolia, rozdzielono na drobne zrębki i frakcje 

ponadgabarytowe. Na tym samym etapie z odpadów drzewnych usuwano folie, tekstylia 

i inne lekkie materiały, takie jak papier. „W rzeczywistym zastosowaniu w zakładzie 

recyklingu ponadgabarytowy materiał zostałby ponownie rozdrobniony i zawrócony do 
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procesu. Drobny pył zostałby oczyszczony i wykorzystany do produkcji płyt wiórowych” - 

wyjaśnił technolog Dieffenbachera Jonas Réssy. 

W drugim dzieniu wydarzenia w Mülheim-Kärlich skupiano się na sortowaniu drewna 

pochodzącego z recyklingu według rodzaju. Korzystając z rentgenowskiej maszyny do 

sortowania X-TRACT, Tomra pokazała, w jaki sposób zanieczyszczenia, takie jak kamienie, 

szkło, tworzywa sztuczne i metale, są wykrywane na podstawie ich gęstości i usuwane 

z drewna pochodzącego z recyklingu. Następnie nastąpił właściwy proces sortowania. 

„Nasza inteligentna technologia głębokiego uczenia się GAINnext niezawodnie identyfikuje 

różne rodzaje drewna, na przykład lite drewno lub płytę pilśniową, na podstawie kształtu, 

rozmiaru lub innych cech wizualnych. Rezultatem jest czysta frakcja płyt pilśniowych, 

gotowa do recyklingu. Chcę podziękować naszemu partnerowi Dieffenbacher za 

zaproszenie nas do wniesienia wkładu w nasze innowacje do tego projektu badawczego” - 

powiedział Jose Matas, dyrektor segmentu Wood w firmie Tomra. 

„Frakcję płyt pilśniowych uzyskaną z sortowania można wykorzystać bezpośrednio do 

recyklingu płyt pilśniowych na płyty pilśniowe” - wyjaśnił Réssy. „Frakcję drewna litego 

można również stosować jako substytut świeżego drewna w produkcji płyt pilśniowych. 

Pozostały materiał nie przypisany do żadnej z dwóch frakcji można wykorzystać do 

produkcji płyt wiórowych. Integrujemy maszyny Tomra z naszą koncepcją zakładu 

Dieffenbacher, aby możliwe było bezproblemowe sortowanie na skalę przemysłową”. 

„Te dwa intensywne dni wzbogaciły projekt EcoReFibre o ważne odkrycia i uczyniły go 

zdecydowanym krokiem naprzód” - podsumował Stergios Adamopoulos, profesor nauk 

i technologii drewna na Szwedzkim Uniwersytecie Nauk Rolniczych w Uppsali, lider 

konsorcjum projektu badawczego. „Wielkie podziękowania dla Tomry i Dieffenbachera”. 

Więcej informacji: https://ecorefibre.eu/ 

https://dieffenbacher.com/en/company/news/detail/ecorefibre-on-site-meeting-at-the-modernized-

dieffenbacher-technical-center - dostęp 25.04.2024 

 

Nowy SundsZifter w Indonesian Fibreboard Industries 

Indonesian Fibreboard Industries (IFI) od uruchomienia 15 lat temu pierwszej linii 

produkcyjnej płyt MDF/HDF stała się uznanym graczem w branży płyt drewnopochodnych 

w całej Azji. IFI jest znana z wysokich standardów jakości, ale dostarczanie tej jakości 

produktów stanowi wyzwanie podczas pracy z wymagającymi surowcami, takimi jak drewno 

kauczukowe. Dlatego IFI wybrała SundsZifter firmy Sunds Fibertech do najnowszej fabryki 

MDF, uruchomionej od podstaw w zeszłym roku. Pozyskując do 30 ton włókna na godzinę, 

Zifter łączy najwyższą wydajność przesiewania z niskimi kosztami eksploatacji. 

Zainstalowana moc elektryczna na tonę włókien, a także wydajność przesiewania zostały po 

raz kolejny zoptymalizowane w najnowszej generacji SundsZifterze. Urządzenie to może 

stanowić doskonałą opcję modernizacji starszych instalacji wykorzystujących inną 

technologię przesiewania. 

https://www.sundsfibertech.com/technologies/sifting-cleaning/sundszifter/
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Sześć miesięcy po uruchomieniu przeprowadzono przegląd wydajności i dostępności 

urządzenia. „Jesteśmy bardzo zadowoleni z Ziftera firmy Sunds Fibertech. Urządzenie 

pozwoliło rozwiązać problem z plamami lateksu na płytach, których doświadczyliśmy 

w przeszłości. Obecnie na platformie Zifter możemy uzyskać co najmniej 96% płyt klasy A 

przy bardzo niskich kosztach energii elektrycznej. Współpraca z całym zespołem Sunds 

Fibertech przebiegała bardzo dobrze, a uruchomienie Ziftera przebiegło bez żadnych 

problemów” - podsumował kierownik produkcji Pak Malik. 

https://www.sundsfibertech.com/news/indonesian-fiberboard-industries-ifi-achieves-new-milestone-with-

sundszifter-technology/ - dostęp 06.05.2024 

 

Wewnętrzny system wtrysku żywicy firmy Sunds Fibertech 

Po miesiącach prac rozwojowych i testów przemysłowych szwedzka firma Sunds 

Fibertech wdrożyła Wewnętrzny System Wtrysku Żywicy (Internal Resin Injection System - 

IRIS) w produkcji MDF. 

System składa się ze specjalnie ukształtowanego zespołu mieszającego z centralnie 

umieszczoną dyszą w linii nadmuchowej. Dysza jest umieszczona w opływowym korpusie 

wewnątrz jednostki Wewnętrznego Systemu Wtrysku Żywicy, a jej zadaniem jest 

przyspieszenie równomiernego przepływu pary i włókien do rozpylonej mgły żywicy. 

Unikalna konstrukcja systemu IRIS zapewnia doskonałe mieszanie żywicy i włókien, przy 

zmniejszonym zużyciu żywicy i w rezultacie poprawia właściwości płyt. 

System jest przeznaczony do wtryskiwania żywic MDI, UF, UMF w produkcji płyt. 

Dostarczany jest jako wstępnie zmontowane moduły z jednostką Internal Resin Injection 

System i jednostkami dozującymi, takimi jak pompy dozujące żywicę, filtry, sterowniki 

przepływu oprzyrządowania i sterownik PLC. Jednostka wewnętrznego wtrysku żywicy jest 

dostarczana w celu ułatwienia konserwacji i instalacji. System jest sterowany za pomocą 

oddzielnej jednostki PLC komunikującej się z całym systemem zakładu. 

Rezultatem jest mniejsze zużycie żywicy i mniejsza potrzeba konserwacji, wzrost 

wydajności, redukcja emisji, oszczędność energii i efektywność instalacji. 

https://www.sundsfibertech.com/technologies/gluing/internalresininjectionsystem/ - dostęp 27.05.2024  

https://www.sundsfibertech.com/news/development-of-iris-the-philosophy/ - dostęp 27.05.2024 

 

Pilotażowy zakład Unilin 

European Panel Federation (EPF) i Unilin z siedzibą w Oostrozebeke w Belgii są 

partnerami w europejskim projekcie Horizon 2020 CISUFLO (CIrcular SUstainable FlOor 

coverings), którego głównym celem jest przejście na zrównoważony sektor produkcji podłóg 

o obiegu zamkniętym. Projekt jest wspierany przez fundusze innowacyjne Unii Europejskiej. 

Konsorcjum składa się z 19 partnerów: przemysłowych, ośrodków badawczych 

i stowarzyszeń. Projekt obejmuje laminaty, tekstylia i wykładziny winylowe. 
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Autorzy projektu podkreślają, że cyrkularność produktów jest kluczowa dla zachowania 

naszej planety, jeśli chcemy zapobiec wyczerpaniu naszych ograniczonych zasobów. 

Dlatego też należy opracować rozwiązania, aby obecne materiały podłogowe stały się 

cyrkularne poprzez projektowanie i/lub opracowywanie technologii recyklingu. Obecnie 

podłogi laminowane w szczególności i produkty zawierające MDF/HDF są często uważane 

za trudne do recyklingu, dlatego trafiają na wysypiska odpadów lub do spalarni po 

zakończeniu okresu użytkowania. 

Firma Unilin opracowała technologię opartą na wybuchu pary, aby zamknąć pętlę 

recyklingu. Pozwala ona na ekstrakcję włókien drzewnych z produktów zawierających 

MDF/HDF (w szczególności podłóg laminowanych). Włókna są następnie przygotowywane 

do ponownego użycia i wykorzystywane jako zamiennik włókien pierwotnych w procesie 

produkcji HDF. 

Unilin stanął na czele tej inicjatywy, tworząc linię pilotażową w swojej fabryce płyt MDF 

w Bazeilles we Francji. Od 2021 r. linia ta była dostosowywana do potrzeb procesu 

recyklingu. Rzeczywisty stan jest taki, że linia produkuje ponad 1 tonę na godzinę włókien 

pochodzących z recyklingu, które na bieżąco wykorzystywane są w produkcji MDF/HDF. Ta 

stosunkowo niewielka jednostka recyklingowa pokazuje potencjał opracowanej technologii: 

nie tylko fakt, że włókna można wyodrębnić i ponownie wykorzystać bez znaczącego 

wpływu na jakość, ale recykling można przeprowadzić w ekonomicznie interesujących 

warunkach. W rzeczywistości sposób, w jaki przebiega proces, pozwala zaoszczędzić 

energię elektryczną/cieplną w porównaniu z energią potrzebną do produkcji włókien 

drzewnych na bazie drewna pierwotnego. Dowodzi to produkcji płyt MDF/HDF w obiegu 

zamkniętym, z którego słyną europejskie zakłady płyt drewnopochodnych. 

https://europanels.org/press-release-unilin-pilot-plant-and-innovative-technology-herald-new-level-of-

recyclability-for-laminate-flooring/ - dostęp 07.06.2024 

 

Drzewa poddane edycji genomu dla wysoko wydajnej inżynierii 

Drewno inżynieryjne jest postrzegane jako odnawialny zamiennik tradycyjnych 

materiałów budowlanych, takich jak stal, cement, szkło i in. W celu podwyższenia 

właściwości konstrukcyjnych, np. wytrzymałości czy odporność na promieniowanie UV, 

drewno może być poddawane obróbce (chemikaliami, enzymami, mikrofalami). Zabiegi te 

prowadzą do obniżenia zawartości ligniny w surowcu. 

Naukowcy z University of Maryland, aby uzyskać wysokowydajne drewno konstrukcyjne, 

genetycznie zmodyfikowali topole. Badania zostały opublikowane 12 sierpnia 2024 r., 

w czasopiśmie Matter, w artykule zatytułowanym: „Genome-edited Trees for High-

Performance Engineered Wood”. Używając edytora zasad cytozyny nCas9-A3A/Y130F, 

ukierunkowano gen 4CL1 w drewnie topoli, uzyskując 12,8% redukcję ligniny. Ułatwiło to 

bezodpadową produkcję zagęszczonego drewna poprzez zanurzanie w wodzie 

i prasowanie na gorąco, co dało wytrzymałość na rozciąganie 313,6±6,4 N/mm
2
, 

porównywalną do stopu aluminium 6061. Wytrzymałość zagęszczonego drewna 4CL1 
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knockout była zbliżona do wytrzymałości drewna obrabianego tradycyjnie 

(320,2±3,5 N/mm
2
), co dowodzi skuteczności modyfikacji genetycznych w tworzeniu 

zrównoważonego, wysokowydajnego drewna konstrukcyjnego i przyczynia się do redukcji 

emisji CO2 i ochrony środowiska. 

Podczas wzrostu drzew nie zaobserwowano żadnej różnicy w tempie wzrostu ani 

istotnych różnic w strukturze między drzewami zmodyfikowanymi i niemodyfikowanymi. 

Praca ta otwiera drzwi do produkcji różnych produktów budowlanych w niedrogi, 

przyjazny dla środowiska sposób na skalę, która może odegrać ważną rolę w walce ze 

zmianą klimatu. Autorzy napisali, że „ten sukces podkreśla potencjał edycji genomu do 

tworzenia innych materiałów z drewna inżynieryjnego o ulepszonych właściwościach, 

przyczyniając się do biogospodarki o ujemnym bilansie CO2 poprzez dostarczanie 

odnawialnych alternatyw dla tradycyjnych materiałów”. 

https://www.sciencedirect.com/science/article/pii/S2590238524003965 - dostęp 13.08.2024 (Autorzy: Yu 

Liu,Generacja Li,Yimin Mao,Yue Gao,Minhua Zhao,Aleksandra Brozena,Derrick Wang, Samuel von Keit, 

Taotao Meng, Hoon Kim, Pan Xuejun, Yiping Qi, Liangbing Hu) 

https://www.genengnews.com/topics/genome-editing/base-editing-reduces-lignin-boosts-carbon-content-of-

poplar-wood/ - dostęp 13.08.2024 

 

Swiss Krono Group wdraża system blokowania podłóg Unidrop 

Swiss Krono Group poinformował o wdrażaniu systemu blokującego Unidrop do 

laminowanych i hybrydowych produktów podłogowych w zakładach na całym świecie. 

Wybór tego nowego systemu blokowania jest strategicznym krokiem w kierunku bardziej 

zrównoważonych i zorientowanych na konsumenta produktów. 

Unidrop to składany system blokowania oferowany na licencji przez Unilin Technologies. 

Swiss Krono zdecydowało się na przyjęcie Unidrop ze względu na jego jakościowe cechy 

pod względem blokowania i instalacji, a także dlatego, że eliminuje potrzebę stosowania 

jakichkolwiek plastikowych wkładek do zabezpieczania blokowania, co staje się coraz 

ważniejszą cechą pod względem zrównoważonego rozwoju. 

„Po obszernych testach odkryliśmy, że Unidrop jest najlepszy w swojej klasie pod 

względem siły kliknięcia i łatwości instalacji” - skomentował Tim Neitzel, dyrektor ds. rozwoju 

produktów w Swiss Krono USA. „Wdrażając Unidrop w naszych liniach podłóg 

laminowanych i hybrydowych elastycznych w Europie i USA, wzmacniamy nasze 

zaangażowanie w zrównoważone praktyki i innowacyjne rozwiązania”. 

Robert Schneider, dyrektor generalny (sprzedaż i marketing) fabryki Swiss Krono 

w Heiligengrabe, dodał: „Rozszerzamy naszą ofertę wodoodpornych podłóg, kładąc 

szczególny nacisk na to, czego oczekują dziś konsumenci końcowi od podłogi. Dlatego 

chcieliśmy przejść na podłogę, która oferuje dodatkową trwałość, jest wodoodporna i łatwa 

w montażu. Blokada Unidrop pomaga nam realizować nasze cele w zakresie 

zrównoważonego rozwoju, a jednocześnie zwiększa zadowolenie klientów”. 
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https://www.unilintechnologies.com/en/news/swiss-krono-adopts-unilins-drop-locking-system - dostęp 

09.09.2024 

 

Viobond rozpocznie produkcję żywicy LPF 

W ramach programu HORIZON 2020 realizowany jest projekt VIOBOND, który ma na 

celu podjęcie znaczących kroków w zakresie komercjalizacji ligniny, tworząc technologie 

przemysłowe umożliwiające znaczne ograniczenie udziału surowców kopalnych. 

W ramach realizacji tego projektu na Łotwie, w przemysłowym centrum Latvijas Finieris 

w Rydze, zostanie zbudowana pierwsza w swoim rodzaju flagowa fabryka, gdzie będzie 

produkowana żywica, w której lignina częściowo będzie zastępowała fenole i formaldehyd. 

Planowana zdolność produkcyjna linii wynosi 45 tys. ton rocznie, a lignina zastąpi ponad 

jedną trzecią tradycyjnie stosowanych materiałów kopalnych. 

Konsorcjum VIOBOND łączy w sobie bogate interdyscyplinarne doświadczenie 

w pełnym łańcuchu wartości, od frakcjonowania ligniny pochodzącej z biorafinerii na bazie 

drewna, aż po produkcję różnych rodzajów żywicy LPF do różnych celów. 

Istnieje kilka komercyjnych produktów końcowych, w których lignina zastąpi fenol 

i formaldehyd w żywicy - konwencjonalne panele ze sklejki, papier ścierny i izolacja 

termiczna. Ponadto specjalne żywice LPF do stosowania w produktach konsumenckich, 

takich jak powłoka ze sklejki, biała sklejka meblowa, klej do papieru ściernego i spoiwo 

z izolacyjnej wełny szklanej, zostaną zweryfikowane i wyprodukowane w flagowym 

zakładzie. 

Proces podpisywania umowy o dotację został w pełni ukończony 18 maja 2021 r., 

formalnie oznaczając początek tej dużej współpracy. Projekt rozpoczął się 1 września 

2021 r. i zakończy się 31 sierpnia 2026 r. Projekt VIOBOND ma ośmiu partnerów z pięciu 

różnych państw członkowskich UE. 

Całkowite koszty kwalifikowane projektu VIOBOND wynoszą 32 mln EUR, z czego 

16 mln EUR pochodzi z UE (Bio-Based Industries Joint Undertaking), a reszta od ośmiu firm 

uczestniczących w projekcie. Wsparcie programu będzie skupione na walce ze zmianą 

klimatu i inwestowaniu w cele zrównoważonego rozwoju, przyczyniając się do 

konkurencyjności i wzrostu UE. 

https://viobond.eu/project/ - dostęp 24.09.2024 

Danuta Nicewicz 
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RÓŻNE WIADOMOŚCI Z BRANŻY DRZEWNEJ 
 
 
Członek zarządu Grupy Egger odchodzi na emeryturę 

Ulrich Bühler, wieloletni członek zarządu Grupy Egger, po 24 latach pracy w firmie, 

odchodzi na emeryturę. Bühler przez 16 lat odpowiadał za globalne działania w zakresie 

sprzedaży, marketingu, zarządzania produktami i komunikacji. 

Pracę rozpoczął pracę w firmie Egger w 2000 r. jako kierownik sprzedaży w zakładzie 

w Brilonie w Niemczech. Następnie był odpowiedzialny za programy sprzedaży i marketingu 

w zarządzie krajowym w Niemczech. W 2006 r. ostatecznie został powołany do 

kierownictwa grupy i pełnił tę funkcję z pełną odpowiedzialnością do 2022 r. 

W tym czasie firma osiągnęła silny rozwój i dalszą internacjonalizację. Bühler 

poprowadził obszary swojej odpowiedzialności na ścieżkę cyfryzacji i zbudował rozległą 

międzynarodową sieć sprzedaży. W firmie, ale także daleko poza nią, Bühler cieszył się 

dużym szacunkiem za swoją wizję, zaangażowanie i ciągłe dążenie do rozwiązań 

korzystnych dla wszystkich partnerów. W 2022 r. powierzano mu projekty strategiczne, 

a także był mentorem i doradcą swojego następcy Michaela Eggera Jr. 

Przejście na emeryturę pod koniec kwietnia 2024 r. oznacza dla niego początek nowego 

rozdziału. Rodzina Egger i cała Grupa Egger wyraziły Bühlerowi szczere podziękowania 

i najwyższe uznanie za jego osiągnięcia. 

https://www.egger.com/en/press/press-releases?country=GB - dostęp 26.04.2024 

 

UPM Plywood stosuje odnawialny olej napędowy do transportu sklejki 

Fińska firma UPM Plywood zdecydowała się na stosowanie hydrorafinowanego oleju 

napędowego HVO (Hydrotreated Vegetable Oil) w transporcie kolejowym w celu 

zmniejszenia emisji dwutlenku węgla. Jest to kolejne znaczące posunięcie w kierunku 

przyszłości wykraczającej poza paliwa kopalne. W UPM Plywood emisje w łańcuchu dostaw 

powstają głównie w wyniku pozyskiwania surowców i transportu produktów. Dlatego ważne 

jest stosowanie odpowiednich alternatyw dla energii elektrycznej. 

UPM Plywood i fiński operator kolejowy VR uzgodniły, że VR zastąpi używany przez 

siebie kopalny olej napędowy odnawialnym olejem napędowym w takim samym stopniu, do 

transportu sklejki z fabryki UPM Pellos w Finlandii. Realizacja umowy pozwoli zmniejszyć 

całkowitą emisję gazów cieplarnianych związanych z transportem sklejki WISA
®
 w Finlandii 

o 24%. Inicjatywa ta stanowi część ciągłych wysiłków firmy UPM Plywood mających na celu 

zmniejszenie swojego śladu węglowego. 

Oprócz nowego kontraktu transportowego firma UPM Pellos ulepszyła swój model 

operacyjny transportu kolejowego, zwiększając stopień zapełnienia pociągów i poprawiając 

efektywność trakcji, co oznacza wykorzystanie jednej lokomotywy zamiast dwóch. Siedziba 

firmy UPM Pellos znajduje się w Ristiinie i transportuje sklejkę koleją do magazynu 

w Kouvola i do portu w Kotce. 
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„Naszym celem jest oferowanie klientom odpowiedzialnych rozwiązań i ciągłe wspólne 

opracowywanie nowych modeli działania. Ponieważ inne alternatywne technologie 

napędowe dla transportu kolejowego, takie jak technologia akumulatorów i lokomotyw 

wodorowych, są wciąż w fazie rozwoju, biopaliwo jest obecnie najbardziej praktycznym 

rozwiązaniem dla linii niezelektryfikowanych” - podsumował Joni Lehtonen, dyrektor 

handlowy w VR Transpoint. 

UPM Plywood jest częścią grupy UPM, która zobowiązała się do ograniczenia emisji ze 

swoich łańcuchów wartości o 30% do 2030 r. VR angażuje się w zmniejszenie o połowę 

emisji z transportu do 2030 r. i działania na rzecz Finlandii neutralnej pod względem emisji 

dwutlenku węgla do 2035 r. 

https://www.upm.com/articles/plywood/24/transport-emissions-of-wisa-plywood-in-finland-decrease-by-a-

quarter/ - dostęp 23.04.2024 

 

sklejki i Kerto LVL 

Grupa Metsä integruje operacje konserwacyjne swoich zakładów sklejki i Kerto LVL. Do 

tego czasu konserwacje tych zakładów zlecano firmie Quant zajmującej się konserwacją 

obiektów przemysłowych. W dniu 24 kwietnia br. Grupa Metsä oraz Quant Finland i Quant 

Estonia podpisały umowę o przeniesieniu działalności w zakresie usług serwisowych do 

Grupa Metsä. Fiński organ ds. konkurencji zatwierdził porozumienie biznesowe, na mocy 

którego Grupa Metsä z dniem 1 października 2024 r. włączy działalność konserwacyjną 

swoich fabryk sklejki i Kerto LVL w Finlandii do własnej organizacji. Natomiast w Estonii 

transakcja biznesowa jeszcze jest do zatwierdzenia przez estoński organ ds. konkurencji. 

https://www.metsagroup.com/metsawood/news-and-publications/news/2024/metsa-group-integrates-

maintenance-operations-of-its-plywood-and-kerto-lvl-mills-to-its-own-organisation/ - dostęp 26.06.2024 

 

Dieffenbacher wspiera badania podstawowe nad materiałami izolacyjnymi z włókna 

drzewnego 

Firma Dieffenbacher dostarczyła suszarkę (flash tube dryer) o długości 120 m do 

Laboratorium Technologicznego Materiałów Drzewnych na Uniwersytecie Technicznym 

Nauk Stosowanych w Rosenheim (TH Rosenheim - Laboratory for Wood Materials 

Technology at Rosenheim Technical University of Applied Sciences) na potrzeby nowego 

ośrodka badawczego zajmującego się suszeniem i zaklejeniem włókien drewna liściastego 

wykorzystywanych w produkcji materiałów izolacyjnych. 

„Nasza nowa suszarka do włókien została specjalnie zaprojektowana do suszenia 

włókien drewna liściastego i stosowania biopolimerów tj. klejów wytwarzanych z surowców 

odnawialnych lub materiałów resztkowych. Znacząco przyspieszy to nasze badania” - 

wyjaśnił prof. dr Andreas Michanicki, kierownik Laboratorium Technologicznego Materiałów 

Drzewnych w TH Rosenheim. „To nowe urządzenie lepiej symuluje proces przemysłowy, co 
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znacznie poprawia możliwość zastosowania naszych badań w praktyce. Będziemy także 

w stanie dokładniej przewidywać skalowalność naszych badań”. 

„Głównym celem naszych badań jest dostarczenie, przetestowanie i optymalizacja 

technologii procesowej, która umożliwia produkcję innowacyjnych, konkurencyjnych 

materiałów izolacyjnych z włókien drzewnych na bazie biopolimerów i włókien drewna 

liściastego” - poinformował Thomas Schmid, asystent naukowy Uniwersytetu 

odpowiedzialny za projekt. „Oczekujemy, że te materiały izolacyjne będą co najmniej 

równoważne produktom na bazie drewna iglastego, ale będą tańsze w produkcji” - dodał. 

Oszczędności wynikałyby z niższych kosztów surowca liściastego i jego niższej zawartości 

wilgoci, niższych wymagań dotyczących energii elektrycznej i cieplnej do produkcji włókien 

z drewna liściastego oraz zoptymalizowanej technologii procesu. 

Nowy system suszenia zostanie wykorzystany do dalszej optymalizacji produkcji 

materiałów izolacyjnych z włókien drzewnych i podobnych produktów. „Dzięki ogromnemu 

wsparciu firmy Dieffenbacher. dysponujemy teraz unikalnym na skalę światową kompletnym 

zakładem do opracowywania i testowania materiałów na bazie włókien drzewnych 

w TH Rosenheim” - podsumował prof. Michanicki. 

https://dieffenbacher.com/en/company/news/detail/dieffenbacher-supports-basic-research-into-wood-fiber-

insulation-materials- dostęp 14.05.2024 

 

Pierwsze Centrum Dystrybucyjne IKEA w Irlandii 

IKEA Ireland w kwietniu br. otworzyła najnowocześniejsze centrum dystrybucyjne 

w Rathcoole w hrabstwie Dublin, co stanowi kamień milowy w ekspansji firmy w Irlandii. 

W tym nowym obiekcie jest zatrudnionych ponad 200 osób. 

Dzięki nowemu centrum dystrybucyjnemu IKEA będzie mogła w najkrótszych terminach 

realizować dostawy w Europie. Do tej pory dostawy IKEA do irlandzkich konsumentów 

wymagały wysyłki z Wielkiej Brytanii. Wraz z inauguracją tego nowego, wartego wiele 

milionów euro obiektu w Irlandii, czas dostaw skróci się do zaledwie trzech dni. To 

strategiczne posunięcie nie tylko przybliża produkty IKEA do irlandzkich klientów, ale także 

znacznie poprawi dostępność produktów w całej Irlandii. 

Rozległe centrum dystrybucyjne ma powierzchnię ponad 27 tys. m
2
, pojemność 

magazynową 20 tys. m
3
 - co odpowiada ponad 258 tys. regałów BILLY w płaskich 

opakowaniach i jest w stanie pomieścić do 9 tys. różnych produktów obejmujących prawie 

każdy produkt z asortymentu IKEA. Firma spodziewa się, że centrum dystrybucyjne 

zrealizuje ponad 300 tys. dostaw w pierwszym roku działalności, a liczba ta prawie się 

podwoi w ciągu pięciu lat. Docelowo z centrum będzie można dostarczać do 3 mln 

artykułów rocznie. 

To nowe centrum jest jednym z najbardziej zrównoważonych i energooszczędnych 

obiektów logistycznych w Irlandii. Posiada ocenę energetyczną budynku (BER) na poziomie 

A2 i obejmuje takie funkcje, jak zbieranie wody deszczowej i panele słoneczne na dachu. 
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IKEA przechodzi również na ekskluzywne dostawy do domu o zerowej emisji, co wraz 

z lokalizacją centrum dystrybucyjnego bliżej klientów zaowocuje znaczną redukcją emisji 

CO2 i bardziej zrównoważonymi dostawami. IKEA zobowiązała się, że do sierpnia 2025 r. 

wszystkie dostawy do klientów w całej Irlandii będą realizowane wyłącznie pojazdami 

o zerowej emisji. 

Pierwszym krokiem na drodze do osiągnięcia tego celu będzie dostarczanie towarów na 

terenie całego kraju 17 elektrycznymi samochodami dostawczymi, a liczba pojazdów 

o zerowej emisji podwoi się do sierpnia 2025 r. Tych 17 samochodów dostawczych o 

zerowej emisji zastąpi pojazdy dostawcze z silnikiem Diesla, co szacunkowo przyniesie 

roczne oszczędności na poziomie 283 tys. litrów oleju napędowego, co z kolei odpowiada 

zmniejszeniu emisji dwutlenku węgla o 750 ton rocznie. Aby wesprzeć przejście na dostawy 

o zerowej emisji, IKEA utworzyła w centrum dystrybucyjnym rozległą sieć ładowania 

pojazdów elektrycznych, składającą się z trzech punktów szybkiego ładowania 

umożliwiających szybkie doładowania i 20 punktów ładowania nocnego umożliwiających 

pełne doładowanie. 

Farma wiatrowa IKEA o mocy 8 MW w pobliżu Manorhamilton w hrabstwie Leitrim 

będzie również wspierać sprzedawcę w przejściu na dostawy o zerowej emisji 

i wykorzystaniu w 100% energii odnawialnej do zasilania centrum dystrybucyjnego 

i flagowego sklepu IKEA w Ballymun w Dublinie. Przewiduje się, że farma wiatrowa 

wyprodukuje ok. 2-krotnie więcej energii elektrycznej wymaganej przez nowe centrum 

dystrybucyjne i sklep Ballymun. Ponadto, aby zapewnić sobie jeszcze więcej energii 

odnawialnej na przyszłość, Ingka Investments, inwestycyjne ramię firmy, zainwestowało 

w projekt morskich elektrowni wiatrowych o mocy 10 GW w Irlandii i Wielkiej Brytanii. 

https://www.ikea.com/ie/en/newsroom/corporate-news/ikea-opens-its-first-logistics-centre-in-ireland-

pube1575190 -dostęp 17.04.2024 

 

Koskisen rozwija swoją działalność w Polsce 

Firma Koskisen z siedzibą w Finlandii rozszerza swoją działalność i inwestuje 

ok. 3 mln EUR w markę Kore, która produkuje elementy wyposażenia wnętrza do lekkich 

pojazdów użytkowych. Nowy zakład produkcyjny powstaje w Skwierzynie w Polsce. 

Inwestycja skupi się na maszynach, takich jak maszyny CNC i inny sprzęt niezbędny 

w produkcji. 

Na początku czerwca br. Burmistrz Skwierzyny Wojciech Kowalewski wraz z Zastępcą 

Burmistrza Skwierzyny Zbigniewem Moraczyńskim spotkali się z menadżerem fabryki spółki 

Kore Przemysławem Dąbrowskim w sprawie uruchomienia w tym miesiącu nowej linii 

produkcyjnej w Skwierzyńskiej Strefie Gospodarczej. Ukończone już obiekty produkcyjne 

zostały wynajęte na podstawie umowy długoterminowej z opcją zakupu. Dzięki nowej 

jednostce produkcyjnej zaplecze produkcyjne spółki Kore wzrośnie z obecnych 3 tys. m
2
 do 

8 tys. m
2
. Nowe obiekty umożliwiają ponad dwukrotne zwiększenie mocy produkcyjnych. 

Inwestycja wspiera poszerzenie asortymentu produktów Kore o nowe zastosowania 
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końcowe i poszerzenie obecnego obszaru rynku. „Rozszerzanie działalności w Kore jest 

jedną ze ścieżek rozwoju naszej niedawno zaktualizowanej strategii i ma na celu rentowny 

rozwój firmy Kore dzięki nowym produktom i klientom” - powiedział Tom-Peter Helenius, 

dyrektor Panel Industry. 

Kluczowe czynniki rynkowe wspierają inwestycję w nową jednostkę produkcyjną. 

Rosnące zapotrzebowania logistyczne, silny wzrost dostaw w segmencie e-commerce 

zwiększają popyt na lekkie samochody dostawcze oraz panele drewniane stosowane w ich 

wyposażeniu i rozwiązaniach wnętrz. „Inwestycja wyraźnie poprawi konkurencyjność firmy 

Kore i jej zdolność do tworzenia wartości dodanej dla naszych klientów, a jednocześnie 

stanie się ona znaczącym graczem na swoim głównym obszarze rynku w Europie” - 

podkreślił Jori Silfverberg, dyrektor Kore Business. 

Produkty Kore, do których zaliczają się elementy podłóg i okładzin, nadkola oraz 

akcesoria do lekkich samochodów dostawczych, produkowane są według wymagań klienta 

ze sklejki i innych materiałów. Koskisen rozpoczął produkcję rozwiązań wyposażenia wnętrz 

do lekkich pojazdów użytkowych pod marką Kore w Toporowie w Polsce w 2010 r. Obecnie 

zakład produkcyjny zatrudnia ok. 70 osób. Zapotrzebowanie kadrowe nowej jednostki, która 

powstaje w Skwierzynie, wynosi obecnie ok. 30-40 pracowników, docelowo do 80. 

Działalność Kore jest częścią segmentu Panel Industry firmy Koskisen. 

Koskisen to rodzinna firma założona ponad 100 lat temu. Przez dziesięciolecia firma 

stawała się międzynarodowym ekspertem w dziedzinie produktów na bazie drewna 

i przetwarzania drewna. Oferuje klientom szeroką gamę produktów z drewna, 

najnowocześniejsze technologie, bezkonkurencyjną sieć sprzedaży, usługi ukierunkowane 

na klienta i możliwość personalizowania produktów. Przychody Grupy w 2023 r. wyniosły 

271 mln EUR. 

https://koskisen.fi/en/releases/koskisen-expands-its-kore-business-in-poland/ - dostęp 04.06.2024  

https://www.skwierzyna.pl/pl/news/nowy-inwestor-w-skwierzynie - dostęp 10.06.2024 

 

Firmy Delignit i Amorim Cork Composites wprowadzają na rynek FiberCork 

Delignit AG (ISIN DE000A0MZ4B0), producent ekologicznych produktów 

drewnopochodnych i Amorim Cork Composites, jednostka biznesowa Corticeira Amorim, 

światowego lidera w branży korkowej, wspólnie opracowali nowe rozwiązanie do izolacji 

termicznej baterii wysokiego napięcia EV: FibreCork. 

Ze wzrostem popytu na pojazdy elektryczne i presją na zmniejszenie ich wpływu na 

środowisko producenci poszukują bardziej zrównoważonych materiałów, które utrzymają 

wydajność i bezpieczeństwo systemów akumulatorowych. Dlatego firma Amorim Cork 

Composites połączyła potencjał w zakresie innowacji i rozwoju w zakresie kompozytów 

korkowych z doświadczeniem firmy Delignit w zakresie przetwarzania drewna bukowego dla 

przemysłu motoryzacyjnego. To partnerstwo wzmocniło misję obu firm w bardziej przyjaznej 

dla środowiska mobilności elektrycznej. Ich produkty pod nazwą FiberCork takie jak: 

podkładki termiczne, ścianki działowe grodzi, osłony modułów są przeznaczone do izolacji 
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termicznej akumulatorów wysokiego napięcia w pojazdach elektrycznych. Właściwości 

korka: niska gęstość, izolacja termiczna i ściśliwość w połączeniu z odpornością drewna 

bukowego na „bombardowanie cząstkami”, tworzą zestaw trwałych i unikalnych rozwiązań, 

które wyróżniają się na tle konwencjonalnych materiałów. 

https://renewable-carbon.eu/news/delignit-and-amorim-cork-composites-launch-fibercork-to-boost-the-

sustainability-of-electric-batteries/ - dostęp 29.05.2024 

 

Timber! How Wood Can Help Save the World from Climate Breakdown 

W czerwcu br. ukazała się książka Paula Brannena: Timber! How Wood Can Help Save 

the World from Climate Breakdown (Drewno! Jak drewno może pomóc uratować świat 

przed załamaniem klimatycznym). Książka jest przekonującym argumentem za 

wykorzystaniem drewna w budownictwie zarówno konstrukcyjnego, jak i izolacji. Autor 

rozpoczął książkę cytatem angielskiego filozofa Francisa Bacona: „Jeśli mamy osiągnąć 

rzeczy, których nigdy wcześniej nie osiągnęliśmy, musimy zastosować metody, których 

nigdy wcześniej nie próbowano”. Nigdy wcześniej nie udało się osiągnąć dekarbonizacji 

środowiska zabudowanego. Mamy na to tylko 25 lat. 

Zdaniem autora dekarbonizację środowiska zabudowanego może zapewnić połączenie 

kilku elementów: zwiększona wydajność materiałowa, lepsza gospodarka leśna (w celu 

zwiększenia produkcji drewna i magazynowania większej ilości dwutlenku węgla), większa 

liczba drzew uprawianych w gospodarstwach rolnych (agroleśnictwo), dążenie do 

pozyskiwania większego odsetka rocznego przyrostu netto drzew rosnących w lasach 

w całej Europie. Sadzenie drzew może nie wystarczyć, aby ograniczyć emisję dwutlenku 

węgla. Należy wykorzystywać drewno jako materiał konstrukcyjny. 

Autor podkreśla, że sposób, w jaki budowane są nowe budynki oraz sposób, w jaki są 

ogrzewane i chłodzone istniejące budynki, odpowiada za 40% globalnej emisji dwutlenku 

węgla. Zatem musimy zmienić sposób budowania. 

https://www.amazon.co.uk/Timber-Wood-World-Climate-Breakdown/dp/1788217357 - dostęp 27.06.2024 

 

Dieffenbacher restrukturyzuje swoją jednostkę biznesową Wood w Ameryce 

Łacińskiej 

Od 1 lipca 2024 r. Dieffenbacher restrukturyzuje swoją jednostkę biznesową Wood 

w Ameryce Łacińskiej. Firma przenosi swoją filię w Brazylii z Kurytyby ok. 200 km na 

południe do Itajaí. Zespół zwiększył się do sześciu pracowników, a nowym dyrektorem 

zarządzającym Dieffenbacher do Brasil został Diego Coelho de Oliveira, który wcześniej był 

dyrektorem sprzedaży regionalnej i zachowa to stanowisko. 

Oferta usług Dieffenbacher do Brasil obejmuje usługi zapobiegawcze, takie jak inspekcje 

i optymalizacje zakładów przez Dieffenbacher Performance Team, indywidualne pakiety 

części zamiennych i eksploatacyjnych, konsultacje inwentaryzacyjne, szkolenia zawodowe 

i platformę cyfrową EVORIS. Usługi reaktywne obejmują serwis na miejscu, zdalne wsparcie 
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za pośrednictwem MyDieffenbacher i internetowego katalogu części zamiennych 

My Dieffenbacher Parts. 

Nowy zespół Dieffenbacher Latin America zajmuje się również sprzedażą nowych 

zakładów i pojedynczych maszyn, a także modernizacjami. Nadal będzie otrzymywał 

wsparcie w tych obszarach od INSERCO Industrie Service GmbH w Viersen w Niemczech, 

wieloletniego partnera sprzedaży Dieffenbacher w Ameryce Łacińskiej. 

https://www.lesprom.com/en/news/Dieffenbacher_restructures_its_Wood_business_unit_in_Latin_America_1

13892/ - dostęp 01.07.2024  

 

Pfleiderer zwiększa udział drewna pochodzącego z recyklingu 

Firma Pfleiderer systematycznie dąży do zwiększania ilości drewna z recyklingu 

w produkcji płyt. Obecnie tylko ok. 15% surowca pochodzi z lasu, głównie z przecinki 

i drewna połamanego, 40% surowca stanowią pozostałości tartaczne i przemysłowe i 45% 

niezanieczyszczone drewno z recyklingu najwyższej jakości. Do 2025 r. planowane jest 

zwiększenie udziału drewna pochodzącego z recyklingu do 50% - bez uszczerbku dla 

jakości produktu. 

Firma podkreśla zalety takiego składu surowca drzewnego: 

- aktywny wkład w redukcję CO2 poprzez mieszaninę drewna bez aktywnego wyrębu, 

- zapewnienie optymalnej podatności na recykling i utylizację termiczną materiału po 

zużyciu produktu poprzez mieszaninę drewna wyłącznie z niezanieczyszczonych gatunków, 

- zdrowe i bezstresowe produkty do budownictwa, mebli i wyposażenia wnętrz. 

W celu utrzymania wysokich kryteriów jakości, opartych na naturalnym drewnie, 

kupowane jest wyłącznie drewno z recyklingu od certyfikowanych specjalistycznych firm. 

Ponadto Pfleiderer prowadzi własną centralną analizę materiałów drewnopochodnych. 

W ten sposób unika potencjalnej koncentracji niepożądanych zanieczyszczeń 

w produkowanych płytach. Dzięki takiemu podejściu firma spełnia wymogi prawne i normy, 

które w niektórych przypadkach nawet przekracza. Potwierdzają to niezależne certyfikaty 

produktów: Niebieski Anioł, Łabędź nordycki, Certyfikowany program Cradle to Cradle™, 

QGHW Jakość Premium. 

https://www.pfleiderer.com/au-en/recycled-wood - dostęp 26.06.2024 

 

Kronospan Luxembourg rozpoczyna produkcję płyt wiórowych z wykorzystaniem 

drewna pochodzącego z recyklingu 

Kronospan Luxembourg SA ogłosił udaną produkcję pierwszej płyty wiórowej (PB) 

wykonanej w 100% z drewna pochodzącego z recyklingu. Ten kamień milowy oznacza 

znaczącą ekspansję możliwości produkcyjnych firmy i wzmacnia zaangażowanie 

w odpowiedzialność za środowisko i optymalizację zasobów. 

W zakładzie w Luksemburgu produkowana jest szeroka gama wysokiej jakości 

produktów, w tym płyty MDF, OSB i podłogi laminowane. Dzięki dodaniu 100% 
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odzyskanego drewna PB i pierwszej z trzech nowych linii do produkcji okładzin 

melaminowych, firma wzbogaca asortyment produktów i oferuje najbardziej kompleksowy 

asortyment z jednego zakładu produkcyjnego. 

Kronospan Luxembourg oferuje również zaawansowane rozwiązania energetyczne, 

w tym trzy elektrociepłownie CHP (combined heat and power).Te elektrociepłownie 

wytwarzają więcej energii elektrycznej, niż zużywa fabryka, a nadwyżka jest eksportowana 

i sprzedawana do sieci krajowej. To nie tylko przyczynia się do pozytywnego wpływu na 

lokalny krajobraz energetyczny, ale także zmniejsza ślad węglowy. 

Oddanie innowacjom i wydajności wykracza poza procesy produkcyjne, aby lepiej służyć 

klientom i sprostać rosnącemu zapotrzebowaniu na ujemne pod względem emisji dwutlenku 

węgla, wysokiej jakości płyty drewnopochodne. Obecnie budowane są dwie nowe linie do 

pokrywania powierzchni płyt melaminą i najnowocześniejszy, w pełni zautomatyzowany 

magazyn wysokiego składowania. Te inwestycje pozwolą dalej rozwijać ofertę produktów 

i usprawnić logistykę, zapewniając szybszą i bardziej wydajną obsługę dla klientów. 

Zakład w Luksemburgu jest przykładem nieustannego dążenia Kronospan do 

doskonałości i ekologicznych praktyk. Rozpoczynając ten nowy rozdział wykorzystania 

drewna z recyklingu, firma pozostaje na czele branży, przesuwając granice technologii 

i gwarantując, że jej działania przynoszą korzyści zarówno konsumentom, jak i środowisku. 

https://kronospan.com/en_LT/company/news/view/championing-sustainable-initiatives-kronospan-

luxembourg-s-a-starts-the-production-of-particleboard-using-100-recycled-wood-97 - dostęp 28.06.2024 

 

EPF podejmuje zobowiązanie dotyczące recyklingu MDF i sklejki 

European Panel Federation (EPF) jest dumna z wykorzystywania przez swoich członków 

odzyskanego i poddanego recyklingowi drewna. Jest to kluczowe podejście EPF do 

zrównoważonego rozwoju, które postrzega kaskadowe wykorzystanie i recykling jako 

kluczowy wkład w efektywność wykorzystania zasobów i gospodarkę o obiegu zamkniętym. 

Członkowie EPF poparli te zobowiązania podczas dorocznego walnego zgromadzenia 

w Rydze w dniach 19-21 czerwca 2024 r. Tym samym firmy członkowskie EPF potwierdzili 

gotowość przyjmowania płyt MDF i sklejki w swoich centrach gospodarowania odpadami 

drzewnymi lub w swoich zakładach. Jest to dowód zaangażowania członków EPF na rzecz 

zrównoważonych praktyk i odpowiedzialności za środowisko, a także potwierdzenie, że płyty 

MDF i sklejka nadają się do recyklingu. 

https://newatlas.com/materials/wood-foam-passive-cooling-buildings/ - dostęp 27.06.2024 

 

Przełom w dziedzinie energii odnawialnej w Kastaonu Entegre 

Kastamonu Entegre, globalna marka branży płyt drewnopochodnych z siedzibą w Turcji, 

idzie o krok dalej w swoim zaangażowaniu na rzecz zrównoważonego rozwoju dzięki 

inwestycjom w energię odnawialną. Skupiając się na wykorzystaniu materiałów nadających 

się do recyklingu, produktów biopochodnych i energii odnawialnej zgodnie ze swoim 
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podejściem do zrównoważonego rozwoju, korporacja ma na celu generowanie 

273 tys. MWh energii rocznie do końca 2024 r. dzięki elektrowniom na biomasę i energię 

słoneczną utworzonym na terenie Kastamonu, Balıkesir, Adana, Samsun i Gebze. Energia 

wytwarzana w obiektach na biomasę i energię słoneczną o łącznej kwocie inwestycji 

70 mln USD, składających się z rzeczywistej inwestycji w wysokości 50 mln USD do końca 

2023 r. i inwestycji w wysokości 20 mln USD w 2024 r., odpowiada rocznemu 

zapotrzebowaniu na energię elektryczną 100 tys. domów. Inwestycje te pozwolą Kastamonu 

Entegre uniknąć emisji 140 tys. ton dwutlenku węgla rocznie. Mając na uwadze 

długoterminową strategię rozwoju odnawialnych źródeł energii, korporacja zamierza 

zwiększyć inwestycje w tej dziedzinie do 170 mln USD do końca 2026 r. Wówczas zostanie 

pokryje 65% zapotrzebowania na energię. 

Praktyki zrównoważonego rozwoju przyjęte przez Kastamonu Entegre, które firma 

kontynuuje w 6 krajach na całym świecie w branży płyt drewnopochodnych są doceniane 

przez wiele renomowanych organizacji zarówno na arenie krajowej, jak i międzynarodowej. 

Jako jedyna turecka firma zaangażowana w inicjatywę przemysłową na bazie biologicznej, 

uruchomioną przez Komisję Europejską, Kastamonu Entegre realizuje wiele projektów, 

które będą stanowić wzór do naśladowania dla branży w zakresie minimalizacji zasobów, 

takich jak energia, aktywowania recyklingu odpadów, redukcji emisji dwutlenku węgla 

i wpływu na środowisko procesów produkcyjnych do niemal zera. 

https://www.google.com/search?q=Kastamonu+Entegre+invests+EUR+70+million+in+renewa-ble+energy& 

oq=Kastamonu+Entegre+invests+EUR+70+million+in+renewable+energy&gs_lcrp=EgZjaHJvbWUyBggAEE

UYOTIKCAEQABiABBiiBDIKCAIQABiABBiiBDIKCAMQABiiBBiJBTIKCAQQABiABBiiBNIBCDE0MDNqMGo3

qAIIsAIB&sourceid=chrome&ie=UTF-8 - dostęp 02.07.2024 

 

Kastamonu Entegre nagrodzona za efektywność energetyczną 

Kastamonu Entegre zdobyła pierwszą nagrodę w kategorii Efektywność Energetyczna 

(Energy Efficiency) podczas IX Ceremonii Nagród Projektów Efektywnych (Efficiency Project 

Awards Ceremony) zorganizowanej przez Ministerstwo Przemysłu i Technologii. Wyjątkowe 

wysiłki firmy, będącej liderem branży płyt drewnopochodnych, dzięki swoim projektom 

i innowacyjnym rozwiązaniom w zakresie zarządzania energią, zrównoważonego rozwoju 

i efektywności energetycznej, po raz kolejny zostały docenione tą ważną nagrodą. 

Firmy, które stawiają efektywność w centrum swojej działalności i znacząco wpływają na 

efektywność energetyczną są nagradzane od 2014 r. Organizatorzy otrzymali 596 wniosków 

projektowych w 2023 r., z których wyłoniono 75 finalistów w 12 kategoriach i nagrodzono 35 

projektów. Ceremonia odbyła się w Dolinie Informatyki (Informatics Valley) z udziałem 

Ministra Przemysłu i Technologii Mehmeta Fatiha Kacıra. Kastamonu Entegre otrzymała 

pierwszą nagrodę w kategorii Efektywność Energetyczna za projekt „Zwiększenie 

wydajności dzięki wentylatorowi kominowemu elektrowni cieplnej tłumienie wibracji” 

(„Increasing Efficiency by Thermal Power Station Stack Fan Vibration Dampening”), 
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wdrożonego w zakładzie Adana, natomiast koło jakości (quality circle) i projekty ciągłego 

doskonalenia prowadzone w zakładach Gebze i Tarsus zostały uznane za godne uznania. 

Kastamonu Entegre z uwagi na dążenia do zrównoważonego rozwoju, realizuje 

wszystkie swoje procesy biznesowe z uwzględnieniem wpływu na środowisko, 

społeczeństwo i ekonomię. W 2015 r. firma rozpoczęła obliczanie śladu węglowego, aby 

zmierzyć wpływ swojej produkcji i inwestycji na środowisko. Za wysiłki na tym polu firma 

została dotychczas uhonorowana wieloma nagrodami krajowymi i międzynarodowymi. 

Zaangażowana w projekty UE oferujące rozwiązania testujące modele biznesowe o obiegu 

zamkniętym, projektujące narzędzia inteligentnego zarządzania energią i opracowujące 

bioalternatywy jako substytut materiałów kopalnych, Kastamonu Entegre będzie w ramach 

tychinicjatyw produkować biopochodne panele izolacyjne do stosowania w materiałach 

budowlanych projektu SNUG finansowanego ze środków 9. Programu Ramowego Unii 

Europejskiej „Horyzont Europa”. Celem jest oszczędzanie energii w budynkach i łagodzenie 

wpływu procesów budowlanych na środowisko. 

Dyrektor generalny Kastamonu Entegre, Halk Yıldız, podkreślił, że Kastamonu Entegre 

jest pierwszą firmą, która przygotowała raport dotyczący zrównoważonego rozwoju 

w branży płyt drewnopochodnych oraz jej wiodącą rolę w zarządzaniu energią, i powiedział: 

„Jako firma globalna wywodząca się z tych krajów, jesteśmy świadomi naszych obowiązków 

dla naszego kraju, naszych ludzi i ekosystemu. Podejmujemy działania skupiające się na 

zrównoważonym rozwoju we wszystkich naszych procesach produkcyjnych i inwestycjach. 

Efektywność energetyczna odgrywa kluczową rolę w naszej strategii zrównoważonego 

rozwoju. Co roku poprawiamy nasze wyniki w zakresie efektywności energetycznej dzięki 

innowacyjnym projektom, rozwijamy się. Bardzo ciężko pracujemy nad maksymalizacją 

efektywności energetycznej w każdym obszarze, od produkcji po gospodarkę odpadami. 

Jesteśmy korporacją akredytowaną przez wiele krajowych i międzynarodowych systemów 

zarządzania energią i efektywnością. Jesteśmy pierwszą korporacją nie tylko w branży płyt 

drewnopochodnych przygotowania raportu zrównoważonego rozwoju, ale także osiągnięcia 

zarówno wysokiej efektywności energetycznej przy niższych kosztach inwestycji, jak 

i bardziej efektywnej gospodarki odpadami dzięki technologii „Zgazowania Biomasy 

Odpadów”. Będziemy nadal pracować zgodnie z celem „Net Zero 2050” i tworzyć wartość, 

wspólnie osiągając transformację ekologiczną i cyfrową. Nagrody, które otrzymujemy od 

renomowanych organizacji, dodają nam jeszcze większej determinacji w tej podróży”. 

Nagrodzona za efektywność energetyczną fabryka Adana MDF należąca do Kastamonu 

Entegre wytwarza własną energię elektryczną za pomocą elektrowni słonecznej Hayat-GES 

1 zainstalowanej na dachu. Ponadto wózki podnośnikowe napędzane olejem napędowym 

są w zakładzie zamieniane na wózki podnośnikowe elektryczne, co zmniejsza koszty energii 

i stanowi ważny krok w kierunku eliminacji emisji CO2 wynikającej ze stosowania oleju 

napędowego. 

https://www.kastamonuentegre.com/en/news-and-announcements/kastamonu-entegre-at-the-top-in-energy-

efficiency - dostęp 26.05.2024 
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Holenderska agencja FIOD aresztowała dwóch importerów drewna 

Holenderska Służba Informacji i Śledztw Fiskalnych (Fiscale Inlichtingen - en 

Opsporingsdienst - „FIOD”) z siedzibą w Utrechcie poinformowała o przeszukaniach dwóch 

firm i dwóch domów oraz aresztowaniu dwóch osób w wieku 73 i 46 lat. FIOD podejrzewa te 

osoby „o zakup i import rosyjskiego drewna z naruszeniem ograniczeń handlowych 

nałożonych w ramach sankcji”. FIOD, nie podając żadnych szczegółów, stwierdził, że osoby 

te są „również podejrzane o obejście ustawy sankcji poprzez zakup rosyjskiego drewna od 

chińskich dostawców”. W komunikacie potwierdzono, że drewno zostało zajęte. 

W kwietniu 2022 r. UE nałożyła zakaz importu rosyjskiego drewna, który zaczęto 

egzekwować od lipca 2022 r. Mimo to tony rosyjskiego drewna nadal nielegalnie trafiają na 

rynek europejski, poinformowało w marcu Międzynarodowe Konsorcjum Dziennikarzy 

(„ICIJ”), wkrótce po tym, jak media doniosły, że co najmniej 261 ton drewna zostało 

sprowadzone z Rosji do Belgii po inwazji na Ukrainę w lutym 2022 r. 

https://www.worldecr.com/news/two-arrested-in-netherlands-for-importing-sanctioned-russian-timber/ - dostęp 

28.06.2024 

 

Plan finansowy Lasów Państwowych na 2024 r. 

Zgodnie z planem na 2024 r., Lasy Państwowe planują pozyskać ok. 40 mln m
3
 drewna, 

zarobić 399,6 mln zł brutto przy przychodach sięgających 12,7 mld zł. Zysk może być 

mniejszy o 346 mln zł niż w 2023 r. Plan ten może się zmienić ponieważ kiedy ukazały się te 

informacje (kwiecień 2024) plan finansowy, ani sprawozdanie finansowe za 2023 r., nie 

zostały zatwierdzone przez resort klimatu i środowiska.  

Koszty ogółem mają wynieść 12,3 mld zł, a przychody ze sprzedaży drewna - 

11,1 mld zł. W tym roku - zgodnie z planem - LP mają też zapłacić ponad 221,3 mln zł tzw. 

podatku od sprzedaży drewna. W 2014 r. weszły w życie przepisy, zgodnie z którymi Lasy 

Państwowe zostały zobowiązane do przekazywania budżetowi państwa 2% przychodów ze 

sprzedaży drewna. 

Dla porównania, w 2023 r. zysk Lasów Państwowych wyniósł blisko 750 mln zł (w planie 

było 338 mln zł). Przychody ostatecznie wyniosły blisko 14,7 mld zł, a koszty 13,9 mld zł. 

Przychody ze sprzedaży drewna wyniosły ponad 12,5 mld zł; zapłacono też 250,4 mln zł 

podatku od sprzedaży drewna. 

Zwiększenie ubiegłorocznego zysku względem planu Lasy Państwowe tłumaczą m.in. 

wyższymi cenami drewna. W tym roku przedsiębiorstwo zakłada niższe ceny surowca. 

Ponadto Lasy Państwowe poinformowały, że dla Zakładów Usług Leśnych (ZUL), na 

działania związane z zagospodarowaniem lasu (m.in. pielęgnacja, sadzenie lasu - bez 

pozyskania drewna) przeznaczone ma być dodatkowe 400 mln zł. 

Zgodnie z zarządzeniem dyrektora generalnego LP, od kwietnia 2024 r. nadleśnictwa 

będą musiały w swoich BIP-ach (biuletynach informacji publicznej) przekazywać informacje 

na temat komu, jakiej organizacji przekazały darowizny (środki przekazywane na działania 

społecznie-użyteczne). To pokłosie prowadzonego audytu w LP. Zgodnie z planem na 
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2024 r. na takie cele nadleśnictwa mają wydać 17 mln zł. Środki mają trafiać przede 

wszystkim do podmiotów działających lokalnie, np. ochotniczych straży pożarnych, 

regionalnych stowarzyszeń i fundacji charytatywnych. 

Obecnie powierzchnia lasów w Polsce wynosi ponad 9,2 mln ha, z czego ponad 

7,3 mln ha zarządzane jest przez Lasy Państwowe. LP informują na swojej stronie 

internetowej, że są największą w Unii Europejskiej organizacją zarządzającą lasami 

należącymi do Skarbu Państwa, gospodarują na jednej czwartej powierzchni Polski. LP 

zatrudniają ok. 26 tys. osób. 

https://www.agropolska.pl/aktualnosci/polska/lasy-panstwowe-w-2024-r-maja-zarobic-ok-400-mln-

zl,16983.html - dostęp 26.04.2024 

 

Utrudnienia w handlu produktami drzewnymi spowodowane EUDR 

Nowe przepisy regulujące import produktów drzewnych do Unii Europejskiej mogą 

zakłócić lub poważnie utrudnić handel drewnem iglastym i liściastym oraz płytami. 

Rozporządzenie UE w sprawie wylesiania (EUDR - European Union Deforestation 

Regulation), zostało uchwalone w grudniu 2022 r. i wdrożone w czerwcu 2023 r. 

Rozpoczęcie egzekwowania zaplanowano na 30 grudnia 2024 r. Przepisy mają 

zastosowanie w odniesieniu do importu do Unii Europejskiej drewna i produktów drzewnych, 

bydła, kakao, kawy, oleju palmowego, kauczuku i soi. 

Eksporterzy drewna i płyt będą musieli udowodnić, że produkty wysyłane do Unii 

Europejskiej zostały wyprodukowane z kłód pozyskanych z gruntów, które nie były 

przedmiotem wylesiania. Przepisy definiują wylesianie i degradację lasów jako 

przekształcenie lasu na inne cele rolnicze. Degradacja lasów definiowana jest jako 

strukturalna zmiana pokrywy leśnej i przekształcenie lasu naturalnie odnawiającego się 

w las zasadzony. 

Eksporterzy będą zobowiązani dostarczyć dokumentację, że wszystkie produkty zostały 

wyprodukowane zgodnie z obowiązującymi przepisami kraju dostarczającego dotyczącymi 

użytkowania gruntów, ochrony środowiska, praw pracowniczych i innych czynników. 

Ponadto spedytorzy będą musieli dostarczyć oświadczenia o należytej staranności, które 

podają dokładną lokalizację lasów, w których drewno zostało zebrane. Punkty geolokalizacji 

muszą być określone za pomocą współrzędnych szerokości i długości geograficznej 

z conajmniej sześcioma miejscami po przecinku. Wymagane też będzie podawanie 

gatunków drzew oraz data lub przedział czasowy zbioru. 

Urzędy celne UE nie wpuszczą na rynek importowanego drewna lub płyt, jeśli będzie 

brakować wymaganej dokumentacji. Eksporterzy, którzy wysyłają ładunki bez wymaganych 

informacji, mogą ryzykować opłatami za składowanie, zwrotem produktów i ewentualnie 

różnymi innymi sankcjami. „Dlatego ważne jest, aby zacząć gromadzić niezbędne 

informacje już teraz” - radziła Europejska Federacja Handlu Drewnem, która wysłała 

stosowną notatkę do wielu eksporterów w czerwcu ubiegłego roku. „Bez tych informacji nie 

będziesz już mógł eksportować produktów drzewnych do UE (po 30 grudnia)”. 
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Różne agencje handlowe w USA i Kanadzie, w tym Southern Forest Products 

Association, American Hardwood Export Council, USDA, Natural Resources Canada 

i Quebec Wood Export Bureau, prowadzą negocjacje w imieniu północnoamerykańskich 

eksporterów wysyłających do UE. Kierownik ds. sprzedaży dużego producenta z zachodniej 

Kanady zauważył w połowie lipca, że większość gatunków eksportowanych przez firmę do 

Europy nie spełniałaby obecnie obowiązujących przepisów. Wycinki cedru i jodły 

kanadyjskiej oraz innych gatunków, zwłaszcza tych, które są zależne od lasów pierwotnych, 

zostałyby objęte zakazem wysyłki do UE. Eksporterzy sosny południowej wyrazili obawy, że 

nowe przepisy wyeliminują wszystkich dostawców eksportowych SYP, którzy kupują 

„drewno bramowe” lub kłody z małych powierzchni. Jeden z doświadczonych eksporterów 

SYP przewidział, że większość eksporterów do UE zaprzestanie usług na ten rynek 

i skoncentruje się na większych rynkach na Bliskim Wschodzie, w Afryce Północnej i Azji, 

jeśli przepisy pozostaną niezmienione. 

W maju urzędnicy handlowi USA wysłali list do Komisji Europejskiej, wzywając do 

odroczenia EUDR do czasu rozwiązania „istotnych wyzwań”. W liście podkreślono, że 

eksporterzy z USA mają trudności z przygotowaniem się na nowe przepisy na czas. 

https://www.fastmarkets.com/insights/eudr-regulations-could-upend-wood-products-shipments-to-europe/ - 

dostęp 28.08.2024 

 

Wezwania do przełożenia rozporządzenia w sprawie wylesiania 

W czerwcu br. lider ds. środowiska EPP (European People’s Party) zaapelował 

o dwuletnie opóźnienie wprowadzenia ograniczeń rynkowych mających na celu 

powstrzymanie wylesiania poza granicami UE. Z kolei jeden z czołowych prawodawców 

EPP powiedział, że jest „pewien”, iż władza wykonawcza UE podejmie działania w celu 

odroczenia zakazu wprowadzania na rynek towarów związanych z wylesianiem, po 

ostrzeżeniu wydanym w zeszłym miesiącu przez administrację Białego Domu 

w Waszyngtonie. Ta centroprawicowa grupa ma również inne uwagi dotyczące Zielonego 

Ładu. Peter Liese, poseł do Parlamentu Europejskiego od 1994 r., wybrany ponownie, 

powiedział, że niedawny kontakt z urzędnikami „na wszystkich szczeblach” w Komisji 

Europejskiej pokazał mu, że „wszyscy zdają sobie sprawę, że mamy problem, którego nie 

da się rozwiązać bez odroczenia”. Co do długości opóźnienia, dodał: „Uważałbym, że 2 lata 

to rozsądny czas”. 

W tym samym czasie, niemiecki ustawodawca wydał oświadczenie, w którym stwierdził, 

że zgadza się z celami unijnego rozporządzenia w sprawie wylesiania EUDR, ale że prawo, 

uzgodnione w grudniu 2022 r. przez Parlament Europejski i negocjatorów rządowych, 

zostało „zamienione w biurokratyczne monstrum przez większość Zielonych, 

socjaldemokratów, lewicowców i francuskich liberałów”. 

Austriacki minister rolnictwa Norbert Totschnig stwierdził w marcu, że dwudziestu jego 

kolegów z UE zgodziło się, że ustawa o wylesianiu „negatywnie wpłynie na zrównoważone 
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i małoskalowe praktyki rolnicze i leśne w Unii Europejskiej” i poparło apel o „pilne działanie” 

w celu wyłączenia najmniejszych rolników - oprócz opóźnienia wdrożenia. 

EDUR ma wejść w życie pod koniec tego roku, a dla małych firm powinno zacząć 

obowiązywać sześć miesięcy później. Po tym terminie dostawcy oleju palmowego, bydła, 

soi, kawy, kakao, drewna i gumy oraz produktów takich jak meble, czekolada i wołowina 

będą musieli przedstawić dowód, że ich produkcja nie wiązała się z niezrównoważonym 

wylesianiem, zanim będą mogli sprzedawać swoje towary w UE. 

Liese powołał się na międzynarodową presję w celu wycofania lub opóźnienia 

ustawodawstwa, w szczególności na doniesienia o liście wysokich rangą urzędników USA 

ds. handlu i rolnictwa w Waszyngtonie, ostrzegającym wiceprzewodniczącego Komisji 

i dyrektora ds. Zielonego Ładu Maroša Šefčoviča przed „znacznymi negatywnymi skutkami 

ekonomicznymi dla producentów i konsumentów po obu stronach Atlantyku”, gdyby prawo 

weszło w życie. Wskazano „cztery kluczowe wyzwania dla amerykańskich producentów, 

którzy chcą zrozumieć i przestrzegać” nowych przepisów: brak systemu informacyjnego, 

brak wytycznych ze strony organu wykonawczego UE, niewyznaczenie właściwych organów 

krajowych do nadzorowania systemu oraz tymczasową klasyfikację wszystkich krajów 

pochodzenia jako „standardowego ryzyka” niezależnie od stosowanych przez nie praktyk 

leśnych. 

Liese powiedział też, że jest „wiele innych aktów Zielonego Ładu”, w których grupa chce 

zobaczyć zmiany, w tym normy emisji CO2 dla samochodów, które de facto oznaczają zakaz 

sprzedaży od 2035 r. nowych samochodów benzynowych i wysokoprężnych. „Dla mnie 

bardzo ważne jest utrzymanie celów klimatycznych” - powiedział. „Popiera to prawie każdy 

w grupie EPP, ale chcemy ponownie otworzyć ustawodawstwo, aby uczynić je bardziej 

neutralnym technologicznie, na przykład normy CO2 [dla] samochodów, ale także inne 

ustawodawstwo”. 

Oprócz partnerów handlowych, w tym Brazylii, a teraz EPP, pojawiły się również ruchy 

między rządami w celu rewizji prawa. Zgodnie z procedurą ustawodawczą UE, składanie 

nowych przepisów lub poprawek do istniejących przepisów jest prerogatywą Komisji. Każdy 

projekt ustawy podlegałby przyjęciu zarówno przez Parlament Europejski, jak i Radę. 

Komisja odmówiła komentarza na temat oświadczenia Liese i na temat tego, czy 

w ramach organu wykonawczego UE toczą się jakieś dyskusje na temat ponownego 

rozpatrzenia sprawy. W zeszłym tygodniu, gdy list USA po raz pierwszy ujrzał światło 

dzienne, rzecznik powiedział, że organ wykonawczy „ciężko pracował, aby zapewnić 

spełnienie wszystkich warunków płynnego wdrożenia prawa”, jednocześnie utrzymując 

sytuację „w ciągłym przeglądzie”. 

https://www.euronews.com/green/2024/06/27/epp-environment-lead-calls-for-delay-to-anti-deforestation-law -

dostęp 28.062024 
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Przewodnicząca Komisji Europejskiej zaproponuje rozwiązanie dotyczące EDUR 

Przewodnicząca Komisji Europejskiej Ursula von der Leyen zaproponuje sposób wyjścia 

z impasu w egzekwowaniu nowego rozporządzenia dotyczącego przeciwdziałania 

wylesianiu. Poseł do Parlamentu Europejskiego i rzecznik prasowy EPP ds. rolnictwa 

Herbert Dorfmann wyjaśnił, że taka propozycja mogłaby zostać przedstawiona jeszcze we 

wrześniu br. „Prezydent spotkała się z grupą EPP i powiedziała, że w ciągu kilku dni 

zaproponuje odroczenie lub inne tymczasowe rozwiązanie” - oświadczył Dorfmann, 

podkreślając, że należy również rozważyć ponowne otwarcie i rewizję przepisów. 

„W obecnej sytuacji wejście w życie ustawy jest niemożliwe” - dodał. 

Komentarze von der Leyen wygłoszone na posiedzeniu EPP wyjaśniają napływ listów, 

które Komisja otrzymała w czwartek (19 września) w sprawie rozporządzenia EUDR. 

Socjaliści ponowili swoje poparcie dla utrzymania obecnego harmonogramu wdrażania, 

a grupa Zielonych/WSE wysłała list do von der Leyen z podobnymi żądaniami. 

Europosłowie z partii Renew, Pascal Canfin, koordynator partii liberalnej w Komisji 

Środowiska (ENVI), i Marie-Pierre Vedrenne, jego odpowiedniczka w Komisji Handlu 

Międzynarodowego (INTA), napisali w ostatnich dniach do szefa Zielonego Ładu Maroša 

Šefčoviča, ponawiając prośby. Wszystkie trzy grupy wzywają do natychmiastowego 

opublikowania długo opóźnianych wytycznych i FAQ, aby pomóc firmom sfinalizować 

przygotowania do wdrożenia przepisów. Komisja obiecała opublikować te dokumenty 

w marcu 2024 r., wraz z systemem porównawczym klasyfikującym kraje według ryzyka 

wylesiania, ale żaden z nich nie został opublikowany. Canfin ostrzegł, że odroczenie EUDR 

może stanowić niebezpieczny precedens, otwierając „puszkę Pandory”, która może 

zatrzymać inne ustawodawstwo Green Deal. Nazwał taki ruch „niszczycielskim” dla 

globalnej wiarygodności UE. Canfin podkreślił też pilną potrzebę opublikowania długo 

oczekiwanych wytycznych, które są kluczowe dla firm, aby mogły rozpocząć przygotowania 

do zgodności. „Te wytyczne są gotowe od miesięcy, ale zostały zablokowane przez Ursulę 

von der Leyen” - dodał. 

Kluczowym pytaniem jest teraz, w jaki sposób von der Leyen znajdzie rozwiązanie 

w sprawie egzekwowania rozporządzenia, biorąc pod uwagę, że oficjalnie weszło ono 

w życie w czerwcu 2023 r., a bieżący okres jest fazą przejściową. Jedną z opcji 

zaproponowanych przez von der Leyen jest zaproponowanie nowych przepisów 

dotyczących wylesiania, które opóźnią datę wdrożenia, obecnie planowaną na 30 grudnia 

2024 r. lub 30 czerwca 2025 r. dla mikro- i małych przedsiębiorstw. Jednak wszelkie nowe 

regulacje będą musiały przejść przez proces legislacyjny, który wymaga zatwierdzenia 

zarówno przez Radę, jak i Parlament po negocjacjach, co może potrwać miesiące, a może 

lata. 

Alternatywnie, von der Leyen mogłaby przyspieszyć zmiany poprzez pilną procedurę, 

omijając zatwierdzenie na poziomie komisji i wysyłając propozycję bezpośrednio na 

plenarne posiedzenie parlamentarne. 
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https://www.euractiv.com/section/agriculture-food/news/propose-solution-of-eu-anti-deforestation-rules/ - 

dostęp 24.09.2024 (na podstawie artykułu Sofii Sanche) 

 

Zmiany w zasadach sprzedaży surowca drzewnego 

Lasy Państwowe rozpoczęły proces zmian zasad sprzedaży surowca drzewnego, które 

umożliwią wsparcie rodzimego przemysłu drzewnego. Działania mają na celu zmianę 

w przepisach i skuteczną weryfikację przedsiębiorców kupujących drewno. 

Informacje, że Lasy Państwowe sprzedają surowiec drzewny na zagraniczne rynki, 

przede wszystkim do Chin były zamieszczane we wcześniej ukazujących się numerach 

Biuletynu. Ograniczenie eksportu nieprzetworzonego drewna z Polski to jedno z działań 

deklarowanych przez rząd. Takiej zmiany oczekuje niewątpliwie krajowy przemysł drzewny. 

W czerwcu b.r. Lasy Państwowe zorganizowały spotkanie aby wyjść naprzeciw 

oczekiwaniom przedsiębiorców, ale także oczekiwaniom społeczeństwa. W spotkaniu wzięli 

udział przedstawiciele Ministerstwa Finansów - Krajowej Administracji Skarbowej, 

Ministerstwa Rozwoju i Technologii, Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji, 

Pomorskiego Urzędu Wojewódzkiego, Najwyższej Izby Kontroli, Komendy Głównej Policji, 

Głównego Inspektoratu Ochrony Roślin i Nasiennictwa, Głównego Inspektoratu Transportu 

Drogowego, Urzędu Dozoru Technicznego, Zarządu Morskiego Portu Gdańsk S.A., Zarządu 

Morskiego Portu Gdynia S.A., Polskiej Izby Gospodarczej Przemysłu Drzewnego, 

stowarzyszeń przedsiębiorców drzewnych oraz kierownictwa Lasów Państwowych. 

Leśnicy zwrócili się do Ministra Finansów z propozycją wprowadzenia dodatkowej grupy 

GTU do Rozporządzenia Ministra Finansów, Inwestycji i Rozwoju z dn. 15 października 

2019 r. w sprawie szczegółowego zakresu danych zawartych w deklaracjach podatkowych 

i w ewidencji w zakresie podatku od towarów i usług. (GTU to potoczna nazwa kodu grupy 

towarowej, którą przedsiębiorcy będą musieli stosować w nowej strukturze JPK). 

Obecnie w rozporządzeniu jest 13 grup GTU. Dodatkowa, czternasta grupa 

obejmowałaby surowe drewno. Zmiana zapisów pozwoliłaby powiązać nieprzetworzone 

drewno z zapisami rozporządzenia Parlamentu Europejskiego w sprawie udostępniania na 

rynku unijnym i wywozu z Unii niektórych towarów i produktów związanych z wylesianiem 

i degradacją lasów. Zmiana pozwoli skrócić łańcuch dostaw, co jest korzystne zarówno z 

ekonomicznego, jak i ekologicznego punktu widzenia. Rekomendacje pozwolą także 

monitorować podmioty uczestniczące w obrocie drewnem na naszym rynku. 

„Zaproponowane przez nas rozwiązanie pozwoli na skuteczniejsze działania w zakresie 

weryfikacji oświadczeń składanych przez przedsiębiorców, eliminację nieuczciwych 

uczestników ograniczonych procedur sprzedaży drewna, ograniczenie eksportu drewna 

okrągłego i wsparcie gałęzi przemysłu, odpowiedzialnego za ok. 2,5% PKB” - powiedział 

Witold Koss, dyrektor generalny Lasów Państwowych. Wprowadzenie takich zmian to 

również zwiększenie wartości dodanej związanej z eksportem drewna okrągłego. Przy 

obecnych przepisach dotyczących eksportu nieprzetworzonego surowca drzewnego tracimy 

ok. 5 mld zł wartości dodanej rocznie - dodał. 
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https://www.lasy.gov.pl/pl/informacje/aktualnosci/drewno-dla-polskich-przedsiebiorcow - dostęp 31.07.2024 

(na podstawie opracowania Agnieszki Zawada-Piątkowskiej, DGLP) 

 

Projekt ustawy dotyczący kontroli społecznej nad lasami 

Na początku sierpnia br. w kancelarii premiera został złożony projekt ustawy dotyczący 

kontroli społecznej nad lasami - poinformował w Sejmie wiceminister Klimatu i Środowiska 

Mikołaj Dorożała. Wyjaśnił, że projekt zakłada zwiększenie roli organizacji społecznych 

w zarządzaniu lasami. Zmiany te będą miały miejsce m.in. na skutek wyroku Trybunału 

Sprawiedliwości Unii Europejskiej z marca 2023 r. w sprawie tzw. dobrych praktyk 

w gospodarce leśnej. TSUE orzekł m.in., że ochrona gatunkowa jest ważniejsza od 

prowadzenia gospodarki leśnej oraz że strona społeczna powinna mieć możliwość 

zaskarżenia planów dotyczących lasów. 

Złożony projekt ustawy ma za zadanie zwiększyć partycypację obywateli i organizacji 

społecznych w zarządzaniu lasami. „Nie można udawać w XXI w., w 2024 r., że 

społeczeństwo nie ma głosu w sprawie lasów” - podkreślił wiceminister. Projekt zakłada 

włączenie w system decyzji o zarządzaniu lasami regionalnej dyrekcji ochrony środowiska, 

jak również rad gmin. „O tym jest ta cała filozofia, żeby połączyć te trzy istotne elementy 

w lasach: aspekt przyrodniczy, społeczny i gospodarczy” - skomentował wiceminister. 

Projekt daje możliwość zaskarżenia Planów Urządzenia Lasu (PUL) do sądów 

administracyjnych przez organizacje społeczne w ciągu 30 dni nawet w przypadku 

podpisania ich przez ministra. Obecnie konsultacje z organizacjami społecznymi ws. planów 

urządzenia lasu nie są obligatoryjne. 

Po wejściu w życie ustawy wzmocniona ma być także rola regionalnych dyrekcji ochrony 

środowiska, które będą opiniować te dokumenty. Opinię co do PUL na swoim terenie mają 

również przedstawiać rady gmin. W proces ma być również włączony resort zdrowia, który 

opiniowałby PUL-e dotyczące lasów uzdrowiskowych. Prawo do skarżenia PUL będą miały 

organizacje, stowarzyszenia i fundacje, które są zarejestrowane przynajmniej od 

12 miesięcy. W nowych przepisach miałby się znaleźć katalog przesłanek, na podstawie 

których będzie można zaskarżyć PUL do sądu. 

Plan Urządzenia Lasu to podstawowy dokument gospodarki leśnej opracowywany dla 

określonego nadleśnictwa. Zawiera on opis i ocenę stanu lasu oraz cele, zadania i sposoby 

prowadzenia gospodarki leśnej. Jest sporządzany co 10 lat m.in. na podstawie ustawy 

o lasach. 

https://www.agropolska.pl/prawo/mkis-projekt-ustawy-dotyczacy-kontroli-spolecznej-nad-lasami-zlozony-do-

kancelarii-premiera,1266.html - dostęp 08.08.2024  

https://www.portalsamorzadowy.pl/ochrona-srodowiska/rzad-oddaje-nadzor-nad-lasami-spoleczenstwu-to-

bedzie-potezne-narzedzie,561971.html - dostęp 08.08.2024 
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Apel Lasów Państwowych do Ministerstwa Klimatu i Środowiska 

Dyrektor Generalny Lasów Państwowych zwrócił się do Ministerstwa Klimatu 

i Środowiska o zmiany w prawie, które umożliwią ograniczenie eksportu polskiego drewna 

poza Unię Europejską. Lasy Państwowe dostarczają drewno głównie na polski rynek 

(jedynie 0,03% stanowi cały bezpośredni eksport) i są żywo zainteresowane tym, by 

pozostało ono w kraju i było przerabiane w Polsce. 

Polska branża drzewna co roku odnotowuje deficyt drewna na poziomie od 3 do 

4 mln m
3
. Deficyt jest wyrównywany poprzez zakup drewna za granicą przez polskich 

przedsiębiorców. Tymczasem eksportem surowca za granicę zajmują się pośrednicy, którzy 

zgodnie z prawem kupują drewno od Lasów Państwowych, po czym sprzedają je poza 

granice naszego kraju, a Lasy Państwowe nie mają żadnych podstaw prawnych, by im tego 

zabronić. Skutkiem tego, jak wynika z danych GUS, w latach 2019-2023 z Polski za granicę 

sprzedano 14,3 mln ton nieprzetworzonego (tzw. okrągłego) drewna, w tym 5,3 mln ton 

wyeksportowano do Niemiec. 

Proponowane przez Lasy Państwowe zmiany w Ustawie o Zachowaniu Narodowego 

Charakteru Strategicznych Zasobów Naturalnych Kraju oraz Ustawy o Ochronie Konkurencji 

i Konsumentów, pozwolą na zmianę tej trudnej sytuacji dla polskiej branży drzewnej, a tym 

samym dla gospodarki całego kraju. Proponowane zmiany w prawie zostały wypracowane 

przez Lasy Państwowe. Dziś jest szansa na położenie kresu wywożenia polskiego 

nieprzetworzonego drewna poza teren UE. 

Wnioskodawcy proponują na okres 3 lat, tj. w okresie od 1 stycznia 2025 r. do 

31 grudnia 2028 r. zakaz wywozu drewna poza terytorium państw członkowskich Unii 

Europejskiej, państw członkowskich Europejskiego Porozumienia o Wolnym Handlu (EFTA) 

- stron umowy o Europejskim Obszarze Gospodarczym oraz Szwajcarii. Za złamanie tego 

zakazu postulują kary aresztu, ograniczenia wolności lub grzywny w wysokości do 

5 mln EUR. „Wprowadzenie tych zmian leży w interesie polskiej gospodarki, a więc nas 

wszystkich. To ważne, żeby polskie drewno zostawało w kraju i by polskim przedsiębiorcom 

bardziej opłacało się przerabiać je w Polsce na produkty niż sprzedawać nieprzerobione za 

granicę” - powiedział Piotr Poziomski prezydent Polskiej Izby Gospodarczej Przemysłu 

Drzewnego. „Jeżeli tak by było, to szacujemy, że zysk dla naszej gospodarki byłby o 12 razy 

większy” - dodał. 

https://www.lasy.gov.pl/pl/informacje/aktualnosci/drewno-surowcem-strategicznym-apel-lasow-panstwowych-

do-ministerstwa-klimatu-i-srodowiska - dostęp 07.08.2024 

 

Światowy Dzień Drzewa 

Początki Dnia Drzewa („Arbor Day” - od łacińskiego arbor - drzewo) sięgają 1594 r., 

kiedy to w hiszpańskiej wiosce Mondoñedo, odbył się pierwszy udokumentowany festiwal 

sadzenia drzew. W formie współczesnej, Dzień Drzewa po raz pierwszy zorganizowała 

w 1805 r. hiszpańska wioska Villanueva de la Sierra. Inicjatorem był miejscowy ksiądz, don 

Juana Aberna Samtrésa, który, według kronik, „przekonany o znaczeniu drzew dla zdrowia, 
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higieny, dekoracji, natury, środowiska i zwyczajów, postanawia zasadzić drzewa i nadać 

temu miejscu świąteczny charakter”. Ogólnoświatową promocję Dnia Drzewa 

zapoczątkował J. Sterling Morton, redaktor Nebraska City News. 4 stycznia 1872 r. Morton 

po raz pierwszy zaproponował na spotkaniu State Board of Agriculture święto sadzenia 

drzew, które miało się nazywać „Arbor Day”. Za pośrednictwem rady ds. rolnictwa 

zorganizował zasadzenie ok. miliona drzew 10 kwietnia 1872 r. w Nebrasce. 

W 1883 r. Amerykańskie Stowarzyszenie Leśne mianowało kolegę-rolnika Birdseya 

Northropa z Connecticut przewodniczącym komitetu, który miał prowadzić kampanię na 

rzecz Arbor Day w całym kraju. Northrop zglobalizował tę ideę, gdy w 1895 r. odwiedził 

Japonię i wygłosił swoje przesłanie Arbor Day and Village Improvement. Swój entuzjazm dla 

Arbor Day przywiózł też do Australii, Kanady i krajów europejskich. 

Dzień Drzewa został oficjalnie proklamowany w 1874 r. przez gubernatora Nebraski, 

Roberta W. Furnasa, a po raz pierwszy obchodzony10 kwietnia tego roku. W 1885 r. Dzień 

Drzewa został uznany za święto stanowe w Nebrasce, a 22 kwietnia wybrano jako datę jego 

stałego, corocznego obchodu. Wiele innych stanów również uchwaliło przepisy nakazujące 

coroczne obchody Dnia Drzewa. Do 1920 r. ponad 45 stanów i terytoriów obchodziło ten 

dzień. Tradycja sadzenia drzew stała się popularna w szkołach w całym kraju w 1882 r., 

a uczniowie uczyli się o znaczeniu drzew, a także otrzymywali drzewo do zasadzenia we 

własnym ogrodzie. 

Obecnie Dzień Drzewa jest obchodzony we wszystkich 50 stanach USA. Najczęstszą 

datą obchodów stanowych jest ostatni piątek kwietnia - Narodowy Dzień Drzewa - ale wiele 

stanowych Dni Drzewa odbywa się w innych terminach, aby zbiegały się z najlepszą pogodą 

do sadzenia drzew, od stycznia i lutego na południu, do maja na dalekiej północy. 

Od 1951 r. decyzją Organizacji Narodów Zjednoczonych ds. Wyżywienia i Rolnictwa 

święto jest obchodzone we wszystkich krajach członkowskich wspólnoty. W Polsce Dzień 

Drzewa jest obchodzony 10 października. Organizatorami są stowarzyszenia ekologiczne, 

nadleśnictwa i placówki edukacyjne. Program realizowany jest od 2003 r. Wtedy Klub Gaja 

ustanowił 10 października dniem obchodów Święta Drzewa. Inauguracja 1. Święta Drzewa 

miała miejsce w Bielsku-Białej kiedy to przed siedzibą Klubu Gaja znani społecznicy i artyści 

posadzili pierwsze drzewa. Obecnie uczestniczą w nim placówki oświatowe i wychowawcze, 

samorządy, instytucje, organizacje, firmy i osoby indywidualne. 

https://www.arborday.org/celebrate/history.cfm - dostęp 19.08.2024 

https://pl.wikipedia.org/wiki/Dzie%C5%84_Drzewa - dostęp 19.08.2024 

https://woodcentral.com.au/national-tree-day-2024-the-origins-of-arbor-day-explained/ - dostęp 28.07.2024 

 

Global Timber Index wprowadza indeks dla płyt drewnopochodnych 

Global Timber Index (GTI), który śledzi wyniki sektora drzewnego w siedmiu krajach 

pilotażowych, wprowadził swój pierwszy specjalistyczny indeks dotyczący płyt 

drewnopochodnych, zwiększając tym samym zakres i głębię GTI oraz przygotowując grunt 

pod uruchomienie innych specjalistycznych indeksów GTI. 
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GTI powstał dzięki wspólnemu wysiłkowi ITTO, Macao Trade and Investment Promotion 

Institute i Sekretariatu inicjatywy Global Green Supply Chains, w którym też uczestniczy 

ponad 200 przedsiębiorstw i firm. Celem jest ułatwienie wymiany informacji biznesowych 

i danych na temat handlu drewnem oraz promowanie współpracy między interesariuszami 

w stabilnym, przejrzystym i przewidywalnym środowisku biznesowym. 

Indeks GTI-Wood-based Panel Index (WBP), który obejmuje różne kategorie sklejki, płyt 

pilśniowych i płyt wiórowych, śledzi i monitoruje ogólne trendy w branży płyt 

drewnopochodnych w ośmiu krajach pilotażowych GTI - Brazylii, Chinach, Kongo, Gabonie, 

Indonezji, Malezji, Meksyku i Tajlandii. W 2021 r. całkowita produkcja płyt 

drewnopochodnych w tych ośmiu krajach wyniosła 210 mln m
3
, co stanowiło 53% całkowitej 

światowej produkcji tych płyt. Wskaźnik jest obliczany na podstawie pięciu wskaźników 

dyfuzji - wielkości produkcji, nowych zamówień, zapasów surowców, ilości zatrudnionych 

pracowników i czasu dostawy - ważonych według ich wpływu na gospodarkę przemysłową. 

W kwietniu wskaźnik GTI-WBP wyniósł 43,1%, znacznie poniżej progu 50%, co 

wskazuje, że ogólna koniunktura w branży płyt drewnopochodnych w krajach pilotażowych 

zmniejszyła się. 

W Chinach w kwietniu, cały rynek drewna utrzymał swój wzrostowy impet, pośród 

dalszego wzrostu nowych zamówień i solidnych wyników sektora drzewnego, zgodnie 

z najnowszym wydaniem Global Timber Index Report. W kwietniu chiński GTI wyniósł 

52,3%, drugi miesiąc z rzędu, w którym przekroczył próg 50% (co wskazuje na wzrost 

w sektorze). Mniej pozytywnie oceniono wartości GTI (poniżej progu) w Brazylii (49,3%), 

Indonezji (48,8%), Tajlandii (44,7%), Meksyku (42,0%), Kongo (41,6%), Gabonie (38,4%) 

i Malezji (31,1%). 

Pomimo ogólnie słabszych wyników w siedmiu krajach, pozytywne zmiany były widoczne 

w danych GTI. W Brazylii i Tajlandii wolumen zamówień eksportowych znacznie wzrósł 

w porównaniu z poprzednim miesiącem; w Malezji i Kongo subindeks istniejących zamówień 

wzrósł, co wskazuje na poprawę; a jeśli chodzi o dostawy drewna, sektor drzewny Indonezji 

wykazał wzrost wolumenów zbiorów i produkcji, a w Gabonie spadkowy trend zbiorów 

i produkcji złagodniał. 

Kraje pilotażowe GTI kontynuowały w kwietniu również rozwiązywanie problemów 

w zakresie zrównoważonego zarządzania lasami. Rząd Indonezji wskazał plany 

zaangażowania się w dyplomację poprzez przedstawienie kompleksowych danych 

o pokryciu leśnym i naukowych metodologii w odpowiedzi na przepisy Unii Europejskiej 

dotyczące wylesiania, a minister środowiska i leśnictwa tego kraju powiedział, że Indonezja 

ma szczegółową bazę danych dotyczącą lasów, Simontana („Narodowy System 

Monitorowania Lasów”). W Kongo minister gospodarki leśnej podkreślił potrzebę zbadania 

nowych technologii i innowacyjnych praktyk, takich jak teledetekcja, drony i czujniki 

Internetu Rzeczy do monitorowania stanu zdrowia drzew i zapobiegania pożarom. 

W Chinach rząd wydał przepisy dotyczące rekompensat za ochronę ekologiczną, które 

w pełni wykorzystują rolę mechanizmów rynkowych i zachęcają siły społeczne i lokalne 
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władze do angażowania się w rekompensaty za ochronę ekologiczną poprzez zakup 

ekologicznych produktów i usług zgodnie z zasadami rynkowymi. 

https://www.itto.int/news/2024/05/16/global_timber_index_launches_index_for_wood_based_panels/ - dostęp 

16.05.2024 

 

Globalne Forum Legalnego i Zrównoważonego Drewna 

Ostatnie wydarzenia (pandemia, konflikty zbrojne) pokazały, że przemysł drzewny musi 

jeszcze ściślej współpracować między interesariuszami, w tym producentami drewna, 

nabywcami, przemysłem przetwórczym i podmiotami rynkowymi na szczeblu krajowym 

i międzynarodowym. Powinien zająć się problemami w globalnych łańcuchach dostaw 

drewna i zniwelować rosnącą lukę między popytem a podażą produktów drzewnych. Istotne 

jest również utrzymanie i wzmocnienie współpracy oraz wymiana poglądów i informacji 

między interesariuszami przemysłu drzewnego na całym świecie w celu zbudowania 

zrównoważonej platformy współpracy w promowaniu legalnych i zrównoważonych 

łańcuchów dostaw drewna. 

Program Legal and Sustainable Supply Chain (LSSC) ITTO ma na celu budowanie 

legalnych i zrównoważonych łańcuchów dostaw. LSSC ITTO i Macao Trade and Investment 

Promotion Institute (IPIM) są partnerami w ramach umowy ogólnej o współpracy w celu 

współorganizowania Global Legal and Sustainable Timber Forum (GLSTF), aby 

przyspieszyć rozwój legalnych i zrównoważonych łańcuchów dostaw drewna. 

Inauguracyjne forum GLSTF 2023 odbyło się w dniach 21-22 listopada 2023 r. 

w Specjalnym Regionie Administracyjnym Makau, Chiny zorganizowanym przez ITTO 

i Macao IPIM we współpracy z Global Green Supply Chains Initiative (GGSC). Tematem 

GLSTF 2023 były środki, które należy rozważyć w celu poprawy legalności 

i zrównoważonego rozwoju łańcuchów dostaw drewna tropikalnego. Wydarzenie to 

zgromadziło prawie 700 uczestników z 36 krajów. GLSTF 2024 odbyło się 11-12 września 

również Makau pod hasłem: „Razem w kierunku niezawodnych i efektywnych globalnych 

łańcuchów dostaw drewna”. 

Celem GLSTF 2024 było wzmocnienie sieci kontaktów, współpracy i wymiany 

biznesowej między interesariuszami branży drzewnej - producentami, nabywcami, 

przetwórcami i uczestnikami rynku - w celu wzmocnienia wsparcia dla zrównoważonej 

gospodarki leśnej oraz wdrożenia legalnych i zrównoważonych łańcuchów dostaw 

produktów drzewnych, aby ułatwić legalne i zrównoważone użytkowanie i handel 

produktami drzewnymi w stabilnym, przejrzystym i przewidywalnym środowisku 

biznesowym, przyczyniając się jednocześnie do zrównoważonego rozwoju i łagodzenia 

zmian klimatu. 

https://itto-ggsc.org/list_17/489.html - dostęp 15.09.2024 
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Nowy szef na stanowisku marketingu i komunikacji w Siempelkamp 

Siempelkamp Group mianowała Jana Bendera nowym szefem marketingu i komunikacji. 

Od 1 sierpnia br. Jan Bendera jest odpowiedzialny za strategiczne kierownictwo 

zarządzania marką, globalny marketing i komunikację korporacyjną Siempelkamp Group. 

Na swoim stanowisku będzie podlegał bezpośrednio Martinowi Scherrerowi, CEO 

Siempelkamp Group. 

Ponad 20 lat doświadczenia i międzynarodowa odpowiedzialność zarządcza 

w marketingu B2B stanowią podstawę nowego zakresu zadań Bendera. Po ukończeniu 

inżynierii przemysłowej ze specjalizacją w inżynierii mechanicznej, rozpoczął karierę 

zawodową w 1998 r. w Thyssen Krupp Stainless GmbH. Następnie zajmował stanowiska 

kierownicze w Thyssen Krupp w obszarach marketingu strategicznego, e-biznesu 

i koordynacji sprzedaży. W 2008 r. objął funkcję starszego wiceprezesa ds. marketingu 

i zarządzania regionalnego w VDM Metals GmbH. Następnie zajmował stanowiska szefa 

marketingu EMEA w LANXESS Performance Materials GmbH, a ostatnio w Envalior 

Deutschland GmbH. 

https://notifix.info/en/news-en/technology-manufacturers-en/siempelkamp-names-jan-bender-as-head-of-

marketing-communications/ - dostęp 12.08.2024 

 

Fabryka forniru AS Latvijas Finieris zwycięzcą konkursu „Zrównoważony rozwój 

w architekturze, budownictwie, projektowaniu w krajach bałtyckich 2024” 

5 września br. w ostatnim dniu Międzynarodowego Konkursu Building Design and 

Construction Council „Zrównoważony rozwój w architekturze, budownictwie, projektowaniu 

w państwach bałtyckich 2024” ogłoszono zwycięzcę. W nominacji „Najbardziej 

zrównoważony projekt” w kategorii „Nowe budownictwo” trzecie miejsce przyznano AS 

Latvijas Finieris za projekt nowego zakładu produkcji forniru „Kuldīga fabrika” w Kuldīga. 

Międzynarodowe jury oceniło wykorzystanie konstrukcji drewnianych oraz zastosowany 

proces technologiczny i sprzęt. 

„Zrównoważone myślenie jest integralną częścią działalności i kultury Latvijas Finieris od 

dziesięcioleci i dążymy do jego ciągłego doskonalenia. Cieszymy się, że międzynarodowe 

jury doceniło osiągnięcia Grupy w zakładzie w Kuldīga, we współpracy z AS UPB, 

w praktyce, a nie tylko w słowach, wdrożyliśmy i zademonstrowaliśmy zrównoważone 

podejście” - powiedział Aigars Veitmans, członek zarządu AS Latvijas Finieris. 

Nowy zakład produkcyjny, którego otwarcie zaplanowano na czerwiec 2024 r., powstał 

na terenie, który firma nabyła ponad 10 lat temu. Wówczas był to zdegradowany teren 

z niedokończoną fabryką do produkcji cegły, która nigdy nie została uruchomiona i przez 

długi czas stała opuszczona. 

Zakład „Kuldīga Fabrika” jest wyposażony w unikalną technologię, która umożliwia 

uzyskanie maksymalnej możliwej wydajności forniru z każdej brzozowej kłody. Zakład jest 

kamieniem milowym w przetwórstwie drewna, zapewniając, że cienkie drewno, wcześniej 

eksportowane głównie do Skandynawii w celu produkcji masy celulozowej lub w inny 
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sposób przetwarzane, może być w pełni wykorzystane w produktach z drewna brzozowego 

o wyższej wartości dodanej. 

W zakładzie zainstalowano kompaktową komorę hydrotermalną do obróbki drewna, 

jedyną w swoim rodzaju na Łotwie, w której drewno jest przygotowywane do skrawania 

metodą parową. Recyrkulacja wody zapewnia jej znacznie niższe zużycie. Niewielka część 

wody używanej w procesie obróbki trafia do urządzeń do wstępnego oczyszczania 

i scentralizowanego systemu zbierania ścieków. Do komory woda dostarczana jest 

z odwiertu artezyjskiego w obszarze produkcyjnym. Ścieki z procesu produkcyjnego są 

oczyszczane w filtrze zawiesiny i ponownie wykorzystywane w systemie zraszającym w celu 

poprawy jakości drewna. 

Zrównoważone podejście zostało też wdrożone w procesie budowy zakładu, 

wykorzystując klejone drewniane konstrukcje, które gromadzą CO2. Budynek spełnia 

wymagania budynku o niemal zerowym zużyciu energii. Na dachu budynku zainstalowano 

słoneczne panele aby poprawić efektywność energetyczną. Obok mieszkalnego budynku 

utworzono punkt ładowania samochodów elektrycznych i przechowalnię rowerów. 

Projekt „Kuldīga Fabrika” koncentruje się na dobrostanie pracowników, tworząc 

przyjemne i bezpieczne środowisko pracy. Strefa lounge i szatnia są również zbudowane 

z drewnianych konstrukcji i wykończone łotewskimi drewnianymi detalami wnętrz 

i systemami mebli, tworząc przytulną atmosferę, konsekwentnie przestrzegając standardów 

jakości środowiska pracy ustalonych przez Latvijas Finieris. 

Celem konkursu „Zrównoważony rozwój w architekturze, budownictwie i projektowaniu 

w krajach bałtyckich 2024” jest promocja idei zrównoważonego budownictwa, architektury 

i projektowania oraz edukacja społeczeństwa, wyróżnienie najlepszych praktyk, dzielenie 

się informacjami na temat czynników sukcesu takich projektów, zwrócenie uwagi na 

dostępne zasoby w zakresie tworzenia zrównoważonych budynków lub w zakresie 

technologii obróbki drewna i innych technologii stosowanych w zakładach produkcyjnych, 

zebranie doświadczeń i pomysłów na temat rozwoju i warunków zrównoważonego 

budownictwa, technologii produkcyjnych i środowisk miejskich w krajach bałtyckich. 

https://www.finieris.com/the-new-as-latvijas-finieris-veneer-plant-in-kuldiga-award-winner-of-the-competition-

sustainability-in-architecture-construction-design-in-the-baltic-states-2024/ - dostęp 09.09.2024 

 

Projekt Metsä Group wychwytywania dwutlenku węgla 

Jednostki Metsä Group generują ok. 12 mln ton CO2 rocznie na bazie drewna. 

„Biopochodny dwutlenek węgla jest ważnym, ale wciąż niewykorzystanym strumieniem 

ubocznym, który można byłoby wykorzystywać bardziej efektywnie w miarę rozwoju 

technologii rynków” - powiedziała Kaija Pehu-Lehtonen, która została nowym dyrektorem 

projektu wychwytywania dwutlenku drewna w Metsä Group. 

Jeżeli wychwytywanie dwutlenku węgla okaże się wykonalne, zapewni to przemysłowi 

leśnemu nowy, masowy surowiec, który można będzie wykorzystywać do zastąpienia 

surowców kopalnych. 



Biuletyn Informacyjny OB-RPPD 3-4 (2024) 

- 186 - 

„Naszym celem jest wykorzystanie drewna nordyckiego w sposób oszczędny pod 

względem zasobów i coraz większe wykorzystanie naszych strumieni ubocznych produkcji 

w celu przekształcenia drewna w coraz cenniejsze produkty” - poinformował Sari Pajari-

Sederholm, wiceprezes wykonawczy ds. strategii Metsä Group. 

Pierwsze badania mające na celu zbadanie, co wychwytywanie dwutlenku węgla na 

dużą skalę z gazów spalinowych zakładu produkcji bioproduktów oznaczałoby dla Metsä 

Group jako technologii i pod względem energetycznym, zostaną zakończone tej jesieni. 

W przyszłym roku Metsä we współpracy firmą Andritz przeprowadzi pionierskie prace, 

testując wychwytywanie dwutlenku węgla w fabryce celulozy w Raumie. Jeżeli projekt 

zostanie wdrożony, wychwytywanie dwutlenku węgla otworzy możliwości dla przemysłu 

chemicznego w Finlandii i wzmocni gospodarkę wodorową. „Na przykład odnawialny wodór i 

dwutlenek węgla pochodzący z drewna mogłyby być wykorzystywane do produkcji 

syntetycznego metanu lub metanolu do dalszego przetwarzania - powiedział 

Pajari-Sederholm. 

https://www.metsagroup.com/news-and-publications/news/2024/metsa-group-to-focus-increasingly-on-

carbon-capture/ - dostęp 27.08.2024 

 

Smartech finalistą w konkursie ICIS Innovation Awards 2024 

Firma Smartech ogłosiła, że została wybrana jako finalista prestiżowych nagród ICIS 

Innovation Awards 2024 dzięki przełomowemu systemowi surowcowemu SMARTMDI, który 

pomaga producentom płyt drewnopochodnych zmniejszyć zużycie żywicy MDI, obniżyć 

koszty i ograniczyć wpływ na środowisko. 

Smartech został nominowany do nagrody w kategorii „Najlepsza innowacja procesowa”, 

która daje uczestnikom szansę na pokazanie swojej innowacyjności i zrównoważonego 

rozwoju w podstawowych obszarach rozwoju nowych procesów i ich doskonalenia, 

w kluczowych obszarach innowacji leżących u podstaw lepszego wykorzystania energii 

i surowców, poprawy ekonomii, bezpieczniejszej pracy i zmniejszenia wpływu na 

środowisko. 

Hanoch Magid, CEO Smartech, wyraził dumę z tego osiągnięcia: „To zaszczyt być 

finalistą ICIS Innovation Awards 2024 w tak konkurencyjnym i wymagającym roku. To 

wyróżnienie podkreśla zaangażowanie Smartech w przełomową innowację i zrównoważony 

rozwój w tradycyjnym sektorze produkcyjnym. Wybór Smartech jako finalisty jest dowodem 

wyjątkowych możliwości rozwiązań technologicznych Smartech”. 

Ira Glazer, Dyrektor ds. Nauki, dodał: „Opatentowany system SMARTMDI, będący 

częścią portfolio Smartech, został zaprojektowany w celu drastycznego zwiększenia 

efektywności zużycia surowców. Smartech pomaga producentom osiągnąć cele 

rentowności i zrównoważonego rozwoju, jednocześnie przełamując obecne paradygmaty 

zużycia surowców, które zakładają, że znacząca redukcja surowców jest niemożliwa. 

Jesteśmy również zachwyceni opiniami, które otrzymaliśmy od partnerów i klientów, które 

są niezwykłe”. 
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Zwycięzca ICIS Innovation Awards 2024 zostanie ogłoszony w tym roku. Smartech 

z niecierpliwością oczekuje ogłoszenia i jest optymistycznie nastawiony do przyszłego 

wpływu swoich innowacji na przemysł wytwórczy. 

Nagrody ICIS Innovation Awards honorują i nagradzają firmy, które są liderami 

w dziedzinie innowacji produktowych, procesowych i cyfrowych, ze szczególnym naciskiem 

na zrównoważony rozwój. Celem nagród jest uznanie i nagrodzenie zrównoważonego 

rozwoju, kreatywności i wizji w branży chemicznej. 

ICIS - Independent Commodity Intelligence Services - pomaga przedsiębiorstwom 

w płynnym dostarczaniu danych i analiz na rynkach chemikaliów, nawozów i energii. 

Niezależne i przejrzyste informacje rynkowe firmy pomagają podejmować tysiące trafnych 

decyzji każdego dnia, zmniejszając presję związaną z negocjacjami i dając klientom 

przestrzeń do bardziej innowacyjnego myślenia dzięki opublikowanym zestawom danych 

obejmującym oceny cen, prognozy cen, podstawy podaży i popytu i nie tylko. Z globalnym 

zespołem ponad 750 ekspertów, ICIS ma pracowników w Londynie, Nowym Jorku, Houston, 

Karlsruhe, Mediolanie, Mumbaju, Singapurze, Kantonie, Pekinie, Szanghaju, Dubaju, Sao 

Paulo, Seulu, Tokio i Perth. 

https://www.smartech.com/news/smartech-named-finalist-with-its-smartmdi-system-at-the-icis-innovation-

awards-2024 - dostęp 04.09.2024 

 

Amerykańska Rada Chemiczna ponownie wyraża obawy dotyczące projektu oceny 

formaldehydu przez EPA 

Amerykańska Rada Chemiczna (American Chemistry Council - ACC) wydała 

oświadczenie w sprawie opublikowanego raportu Narodowej Akademii Nauk, Inżynierii 

i Medycyny (National Academies of Sciences, Engineering, and Medicine - NASEM) 

dotyczącego projektu oceny formaldehydu przez Agencję Ochrony Środowiska 

(Environmental Protection Agency - EPA) w 2022 r. 

„ACC ponownie wyraża poważne obawy dotyczące projektu oceny formaldehydu 

przeprowadzonej przez EPA w 2022 r. i podziela obawy komisji NASEM dotyczące braku 

przejrzystości i powtarzalności oceny, co rodzi poważne pytania dotyczące podstaw 

naukowych wykorzystanych do jej opracowania”. 

„Co ważne, NASEM nie odniosło się do ważności wartości toksyczności w projekcie 

oceny IRIS EPA z 2022 r. Wartości te są znacząco niezgodne z międzynarodowymi 

organami, takimi jak globalne agencje zdrowia i organy regulacyjne, w tym Światowa 

Organizacja Zdrowia (World Health Organization - WHO) i Europejska Agencja Chemikaliów 

(European Chemicals Agency), które wykorzystały dowody naukowe uniwersytetów 

i niezależnych naukowców uzyskanych przez dziesięciolecia, aby poprzeć bezpieczny próg 

narażenia na formaldehyd i brak związku przyczynowego z białaczką. Lekceważenie przez 

program IRIS najlepszych dostępnych obecnie badań naukowych, norm metodologicznych 

i wymogów procesowych nie powinno być wykorzystywane do podejmowania decyzji 

regulacyjnych. Jego wykorzystanie mogłoby niepotrzebnie wywołać nieuzasadniony alarm 
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społeczny i prowadzić do niedokładnych decyzji dotyczących oceny ryzyka i zarządzania 

ryzykiem, a także innych niezamierzonych, niekorzystnych skutków”. 

„ACC sprzeciwia się ograniczonemu zakresowi przeglądu NASEM, który zagraża 

niezależności procesu przeglądu eksperckiego. Po pierwsze, Komitet NASEM przyznaje, że 

nie został on zobowiązany do przeprowadzenia niezależnej oceny zagrożenia ani oceny 

dawka-odpowiedź w odniesieniu do narażenia na formaldehyd. Ponadto Komitet przyznaje, 

że nie został on zobowiązany do komentowania innych interpretacji informacji naukowych 

istotnych dla projektu oceny, ani nie został upoważniony do przeglądania alternatywnych 

opinii na temat oceny formaldehydu przez EPA”. 

„Komisja skrytykowała również agencję EPA za nieprzestrzeganie własnych protokołów 

oceny ryzyka IRIS (Toxicological Review of Formaldehyde Inhalation), podkreślając 

jednocześnie ogólny brak przejrzystości w odniesieniu do dowodów i metod stosowanych 

przez agencję EPA w celu dokonania oceny, co ma kluczowe znaczenie dla zapewnienia 

przez agencję EPA poparcia swoich ustaleń dowodami naukowymi”. 

„Ponadto, systematyczny przegląd nie uwzględnia odpowiednio ponad 40 lat 

recenzowanych dowodów naukowych. W rzeczywistości komitet stwierdził, że EPA „nie 

przestrzega w sposób zadowalający zaleceń dotyczących formułowania problemów” 

i systematycznego przeglądu, które są „niezbędne do zapewnienia przejrzystości”. 

Ostatecznie, przegląd EPA i NASEM w ramach projektu oceny IRIS Formaldehyde 

Assessment EPA z 2022 r. niesłusznie zignorował ponad 50 kluczowych badań 

opublikowanych w ostatnich latach. 

„Każda ocena formaldehydu musi zaczynać się od najlepszych dostępnych badań 

naukowych i niezaprzeczalnego faktu, że formaldehyd jest wszechobecnym składnikiem 

naturalnego świata, który dzięki dziesięcioleciom odpowiedzialnej innowacji i regulacji stał 

się niezbędny do produkcji takich towarów, jak zrównoważone produkty drzewne, pojazdy 

elektryczne oraz ratujące życie szczepionki i urządzenia medyczne. 

„ACC nie jest jedyną organizacją, która podkreśla obawy związane z tą oceną 

formaldehydu, z szeroką krytyką naukową ze strony autorów kluczowych badań, innych 

agencji federalnych, członków Kongresu, byłych urzędników rządowych i doradców oraz 

licznych grup interesariuszy. Nic więc dziwnego, że obecny przegląd wykluczył pytania 

dotyczące procesu IRIS, a także tego, czy wcześniejsze zalecenia recenzji eksperckich 

zostały w pełni uwzględnione. 

„Przez ponad rok ACC wielokrotnie wyrażało obawy dotyczące agencji EPA i NASEM 

oraz ich nieprzestrzegania szczegółowych wymogów dotyczących przejrzystości, równowagi 

i niezależności w procesie recenzji eksperckiej określonych w ustawie o Federal Advisory 

Committee Act (FACA). 

„ACC, w imieniu grupy roboczej członków, złożyło skargę w Sądzie Okręgowym Stanów 

Zjednoczonych dla Dystryktu Kolumbii, w której przedstawiono zasadnicze niedopełnienie 

przez ten proces przeglądu wymogów prawa i podstawowych standardów rzetelności 

naukowej, niezależnej recenzji eksperckiej i przejrzystości działań rządu. 
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„Formaldehyd jest szeroko regulowany w celu ochrony zdrowia ludzkiego i środowiska. 

Dowody naukowe uzyskane przez dziesięciolecia potwierdzają bezpieczny poziom 

narażenia na formaldehyd przy obecnych poziomach regulacyjnych. Biorąc pod uwagę 

liczne korzyści formaldehydu, decydenci na szczeblu federalnym i lokalnym muszą 

podejmować decyzje regulacyjne w oparciu o całą dostępną wiedzę naukową. 

„EPA musi poświęcić czas na pełną ocenę i uwzględnienie wszystkich zaleceń NASEM, 

a także kwestii naukowych podniesionych przez inne organy ds. przeglądu rówieśniczego 

i organy regulacyjne”. 

https://www.americanchemistry.com/chemistry-in-america/news-trends/press-release/2023/acc-reiterates-

strong-concerns-about-epa-draft-formaldehyde-assessment 

https://www.americanchemistry.com/chemistry-in-america/news-trends/press-release/2023/acc-reiterates-

strong-concerns-about-epa-draft-formaldehyde-assessment - dostęp 09.09.2024 

 

Drewno!: Jak drewno może pomóc uratować świat przed załamaniem klimatu 

We wrześniu br. Paul Brannen, Dyrektor ds. Spraw Publicznych (Dyrektor ds. 

PublicAffairs) Europejskiej Konfederacji Przemysłu Drzewnego (CEI-Bois), opublikował 

książkę na temat w jaki sposób wykorzystanie drewna, szczególnie w budownictwie, może 

pomóc w łagodzeniu zmian klimatu. (TIMBER! How wood cen help save the Word from 

cilamte break down). 

Jest to pierwsza książka, która przenosi drewno z marginesu do głównego nurtu, z lasów 

do miast. Książka podejmuje kwestie dotyczące zrównoważonego rozwoju, bezpieczeństwa, 

bioróżnorodności lasów komercyjnych i presji na użytkowanie gruntów. Argumenty za 

drewnem jako materiałem budowlanym są przekonujące - tworzenie nowych rodzajów 

drewna konstrukcyjnego o wytrzymałości konstrukcyjnej stali i betonu umożliwia budowę 

drewnianych wieżowców - i czerpie z najnowszych osiągnięć w dziedzinie inżynierii i nauki 

o materiałach. Biorąc pod uwagę, że środowisko zabudowane odpowiada obecnie za 40% 

emisji dwutlenku węgla na świecie, przesłanie Brannena jest jednoznaczne: musimy zmienić 

sposób budowania. Timber! oferuje świeże i pełne inwencji pomysły, które z czasem mogą 

sprawić, że nasze rozwijające się miasta będą gromadzić więcej dwutlenku węgla niż nasze 

rozwijające się lasy. 

https://cup.columbia.edu/book/timber/9781788217354 - dostęp 24.09.2024 

 

Nowa nazwa producenta żywic Metadynea Austria 

We wrześniu br. Metadynea Austria poinformowała, że będzie teraz działać pod nazwą 

KremsChem i że osiągnęła autonomię energetyczną dzięki własnej elektrowni. 

KremsChem Austria GmbH została założona w 1948 r. i była znana jako „Krems 

Chemie” przez ponad 50 lat. W 2013 r. firma została przemianowana na Metadynea Austria 

GmbH, a w 2014 r. została włączona do Sorcy Investments Trust. We wrześniu 2024 r. 

firma została przemianowana na KremsChem Austria GmbH. Firma jest regionalnym 

liderem rynku i technologii żywic, a także specjalistą w zakresie chemikaliów, materiałów 
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powierzchniowych i środków zmniejszających palność - poinformował Michael Kunz, 

dyrektor generalny KremsChem Austria GmbH. 

Elektrownia jest wyjątkowa w swoim rodzaju: bogaty w wodór gaz resztkowy wytwarzany 

w procesie produkcyjnym generuje energię poprzez skojarzone wytwarzanie ciepła i energii 

elektrycznej. „Zainwestowaliśmy 10,85 mln EUR w projekt. Zaangażowanych było 

ok. 30 regionalnych firm, a projekt rozpoczął się w lutym 2022 r. i został ukończony 

w sierpniu 2024 r.” - dodał. 

Partnerem wdrożeniowym była INNIO Group. „Nasze specjalne silniki gazowe 

Jenbacher są elastyczne w wyborze paliwa. Umożliwiają naszym klientom produkcję 

wysokiej jakości energii elektrycznej i ciepła na miejscu. W ramach tego projektu silniki 

wytwarzają energię elektryczną bez emisji CO2. Pomaga to klientom osiągnąć cele 

zrównoważonego rozwoju i zapewnia bezpieczeństwo dostaw” - powiedział Martin Widner, 

wiceprezes ds. sprzedaży globalnej marki Jenbacher w INNIO Group. 

https://www.kremschem.com/en/news/article/metadynea-austria-is-now-kremschem-and-has-achieved-

energy-autonomy-with-its-own-power-plant - dostęp 13.09.2024  

https://www.kremschem.com/en/about-us - dostęp 07.10.2024 

 

Współpraca Dieffenbachera i Unilin Technologies dotycząca recyklingu płyt 

pilśniowych 

W październiku br. firmy Dieffenbacher i Unilin Technologies - dział własności 

intelektualnej firmy Unilin, ogłosiły zawarcie umowy o współpracy w celu dalszej 

komercjalizacji „Osiris”, opatentowanej technologii recyklingu płyt pilśniowych firmy Unilin. 

To partnerstwo wzmacnia zaangażowanie obu firm w promowanie zrównoważonego 

rozwoju w branży podłóg i paneli, umożliwiając pełny recykling płyt, takich jak: MDF, HDF, 

THDF i innych płyt z włókien drzewnych, w tym materiałów pochodzących z recyklingu. Na 

mocy umowy firma Dieffenbacher będzie preferowanym partnerem w zakresie oferowania 

technologii maszyn i urządzeń Osiris w procesach produkcji płyt pilśniowych na całym 

świecie. Technologia Osiris, która wykorzystuje proces wybuchu pary wodnej do 

odzyskiwania wysokiej jakości włókien pochodzących z recyklingu z płyt pilśniowych, 

została pomyślnie sprawdzona w pilotażowej instalacji Osiris 1.0 w zakładzie Unilin 

w Bazeilles, działającym od 2022 r. 

„Nasze partnerstwo z liderem branży, takim jak Dieffenbacher, stanowi kluczowy krok we 

wdrażaniu technologii Osiris w branży płyt pilśniowych” - powiedział Bart Van der Stockt, 

prezes Unilin Technologies. „Zrównoważony rozwój jest kluczowym czynnikiem 

różnicującym w naszym sektorze, a dzięki partnerstwu z Dieffenbacher jesteśmy w stanie 

rozszerzyć pozytywny wpływ na środowisko na całą branżę. Ponadto technologia Osiris 

zapewnia nie tylko korzyści dla środowiska, ale także znaczną redukcję kosztów produkcji 

płyt pilśniowych. Jesteśmy przekonani, że wspólnie z Dieffenbacher możemy dostarczyć 

rozwiązania, których producenci potrzebują, aby płynnie zintegrować tę przełomową 

technologię z istniejącymi procesami produkcyjnymi”. Jean-Christophe Zimmermann, 
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dyrektor ds. sprzedaży w dziale recyklingu w Dieffenbacher, skomentował partnerstwo, 

stwierdzając: „Jesteśmy podekscytowani, mogąc ogłosić tę współpracę z Unilin 

Technologies, innowatorem w branży. W miarę jak znaczenie recyklingu płyt pilśniowych 

stale rośnie, nasza zdolność do oferowania sprzętu technicznego zgodnego z technologią 

Osiris będzie znaczącym krokiem w transformacji branży płyt pilśniowych i dążeniu do 

bardziej zrównoważonej przyszłości”. 

https://dieffenbacher.com/en/company/news/detail/unilins-ip-division-partners-with-dieffenbacher-to-roll-out-

the-fiberboard-recycling-technology-osiris - dostęp 07.10.2024 

Danuta Nicewicz 

 
 

Doniesienia rynkowe 
 

Spadek produkcji płyt drewnopochodnych w Europie w 2023 r. 

Zgodnie z najnowszymi statystykami opublikowanymi przez European Panel Federation 

(EPF) produkcja płyt drewnopochodnych w 2023 r. spadła o „rozczarowujące” 6,3%. 

Pozytywnym aspektem było jednak to, że płyty drewnopochodne przewyższyły ogólne 

wyniki dwóch głównych sektorów użytkowników końcowych (meblarstwa i budownictwa), co 

sugeruje wzrost udziałów drewna w obu segmentach. Dane te zawarto w Rocznym 

Raporcie EPF za rok 2023, zaprezentowanym na dorocznym walnym zgromadzeniu 

Federacji w Rydze. 

Płyty OSB były jedynym obszarem produktów płytowych, w którym w 2023 r. w regionie 

UE27/Wielka Brytania/EFTA odnotowano wzrost produkcji o 2% do 6,6 mln m
3
 (2022: 

6,5 mln m
3
). 

W największym obszarze produktów - w płytach wiórowych - odnotowano spadek 

o 5% z produkcją na poziomie 30,9 mln m
3
 (2022: 32,5 mln m

3
). W produkcji MDF 

odnotowano większy spadek - o 11%, do 11,1 mln m
3
 (2022: 12,5 mln m

3
). W produkcji płyt 

pilśniowych miękkich - głównie płyt izolacyjnych z włókien drzewnych - odnotowano 

w ostatnich latach znaczny wzrost, jednak w 2023 r. wielkość produkcji tego wyrobu 

zmniejszyła się o 6% do 4,8 mln m
3 

(2022 r.: 5,2 mln m
3
). W produkcji sklejki był duży 

spadek (o 15%) do 2,6 mln m
3
 (2022 r.: 3,1 mln m

3
), a w produkcji płyt pilśniowych twardych 

- spadek o 17%, choć jest to najmniejszy obszar produktów w europejskim przemyśle płyt 

drewnopochodnych, wynoszący 400 tys. m
3
 (2022 r.: 500 tys. m

3
). 

https://europanels.org/press-release-epf-agm-2024-in-riga/ - dostęp 25.06.2024 

 

Produkcja sklejki w Rosji wzrosła w I kwartale 

Według Federalnego Państwowego Urzędu Statystycznego (Rosstat) produkcja sklejki 

w Rosji w pierwszych trzech miesiącach 2024 r. wyniosła 868 tys. m
3
, co oznacza wzrost 

o 17% w porównaniu z tym samym okresem 2023 r., kiedy produkcja wyniosła 739 tys. m
3
. 
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Pomimo tego wzrostu produkcja jest nadal o 16% mniejsza niż w I kwartale 2022 r., 

w którym wolumen produkcji wyniósł 1 035 tys. m
3
. 

https://www.lesprom.com/en/news/Russias_plywood_production_increases_by_17_in_Q1_112928/ - dostęp 

25.04.2024 

 

Firma Egger przejęła pierwsze centrum recyklingu we Włoszech 

Firma Egger nabyła 60% udziałów włoskiej firmy recyklingowej Cartfer Urbania, 

z siedzibą w Urbanii, w regionie Marche. Umowa kupna została podpisana w dniu 

27 marca 2024 r. Poprzez ten kontrakt firma Egger realizuje strategiczne cele polegające na 

dalszym zwiększaniu odsetka wykorzystywanego drewna pochodzącego z recyklingu 

i zabezpieczeniu dostaw surowców poprzez integrację na wyższym szczeblu łańcucha 

dostaw. 

Sara Burani, poprzednia właścicielka Cartfer Urbania, nadal będzie członkiem zespołu 

zarządzającego. Został też przyjęty zespół ośmiu doświadczonych pracowników. 

„Włochy mają doskonały system recyklingu. Możemy w dużej mierze skorzystać z tego 

know-how dzięki większościowej inwestycji w Cartfer Urbania i ogromnej wiedzy 

specjalistycznej jej siły roboczej. Nasza fabryka płyt wiórowych w Caorso we Włoszech 

wykorzystuje w 100% drewno pochodzące z recyklingu. Teraz możemy jeszcze bardziej 

udostępnić do naszej produkcji tak cenny zasób, jakim jest drewno pochodzące 

z recyklingu” - powiedział Giuseppe Conti, kierownik zakładu ds. finansów/administracji 

zakładu w Caorso, podkreślając strategiczny wkład pakietu większościowego. 

Cartfer Urbania specjalizuje się w recyklingu od 2017 r. Od ponad pięciu lat jest także 

dostawcą włoskiego producenta materiałów drewnopochodnych Saib w Caorso, który od 

grudnia 2022 r. jest częścią Grupy Egger. 

Firma Egger od prawie 30 lat wykorzystuje drewno z recyklingu do produkcji płyt 

wiórowych. Materiał pochodzi ze zużytych mebli, materiałów opakowaniowych i pozostałości 

produkcyjnych. W celu zapewnienia dostaw do zakładów drewna pochodzącego 

z recyklingu poużytkowego, firma Egger opiera się na aktywnej integracji pionowej 

i prowadzi własne centra zbiórki surowców wtórnych pod nazwą Egger Timberpak. W tych 

ośrodkach drewno pochodzące z recyklingu z danego regionu jest zbierane, sortowane 

i wstępnie rozdrabniane, a następnie transportowane do zakładów produkujących płyty firmy 

Egger. 

https://www.egger.com/en/press/press-releases?country=AU - dostęp 11.04.2024 

 

Rosja zwiększa eksport sklejki do Chin 

Z danych udostępnionych przez Rozlesinforge - rosyjską państwową agencję celną 

wynika, że Rosja zwiększa produkcję sklejki, a eksport do Chin wzrósł o ponad 344%. 

Z kolei chiński urząd celny poinformował, że eksport do Chin potroił się w marcu, zaledwie 

kilka miesięcy po tym, jak Departament Rolnictwa Rządu USA poinformował, że rosyjski 

https://drewno.fordaq.com/news/Egger_przejmie_pierwsze_centrum_recyklingu_89475.html?Username=d.nicewicz&EPassword=%24s0%2470501%24xPHiCQZHTyDH0uI4HBqOMg%3D%3D%24qkJ3FJ%2BDdInqx0lPgQAubt0apoxxKfF9sk1oZX03GHk%3D&utm_source=email&utm_medium=postman&utm_term=article&utm_content=89475&utm_campaign=2024-04-13
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import spadł o 86% w lutym, a jeszcze bardziej w marcu i kwietniu br. W kwietniu 2024 r. 

chińskie służby celne podały, że z Rosji sprowadzono ponad 36, 4 tys. m
3 

sklejki, co 

stanowiło ponad 90% całkowitego importu sklejki do tego kraju. Dla porównania w marcu 

2023 r. sprowadzono 9,5 tys.m
3
 (68% całkowitego importu sklejki). 

Chiny zdecydowanie są największym producentem sklejki na świecie - ponad 70% 

całkowitej światowej produkcji. Największymi rynkami zbytu chińskiego eksportu sklejki są 

obecnie Filipiny (8,9%, tj. 91,400 tys. m
3
, gdzie znajdują się rozległe zakłady przetwórstwa 

wtórnego), Wielka Brytania (6,8%, gdzie obowiązuje całkowity zakaz importu drewna 

rosyjskiego), Nigeria (5,9%), Arabia Saudyjska (5,1% - budująca NEOM Gigacity o wartości 

500 mld USD i Wietnam (4,9% - napędzający wzrost importu na rynek budowlany w USA). 

Nie wiadomo, jaka część sklejki i drewna trafia na rynki światowe, naruszając sankcje 

nałożone przez Wielką Brytanię, Unię Europejską i kilka krajów zachodnich po inwazji Rosji 

na Ukrainę. W ubiegłym roku dochodzenie Międzynarodowego Konsorcjum Dziennikarzy 

Śledczych (ICIJ) wykazało, że ponad 100 tys. ton drewna pochodzącego z Rosji i Białorusi 

trafiło do strefy handlowej UE za pośrednictwem dziesięciu państw, w tym Chin. 

https://woodcentral.com.au/china-takes-90-of-plywood-from-russia-where-does-it-go/ - dostęp 23.05.2024 

 

Kronospan przejął terminal cargo w porcie w Rydze 

Na początku lipca br. SIA Kronospan Riga, spółka zależna Kronospan Group, nabyła 

KS Terminal, czwarty co do wielkości terminal cargo w porcie w Rydze. Dzięki temu 

przejęciu SIA Kronospan Riga staje się jedynym udziałowcem KS Terminal, co wzmacnia 

jego działalność w Europie Północnej i otwiera strategiczne możliwości rozwoju dla 

łotewskiego terminalu. 

Pod koniec lipca statek towarowy Kronospan Group, Spanaco Adventure, przybył do 

KS Terminal, aby przetransportować płyty drewnopochodne, produkowane w Kronospan 

Riga, do Stanów Zjednoczonych. Statek o długości 199 m i szerokości 30 m przewoził 

40 tys. m³ łotewskich płyt wiórowych przeznaczonych do portów Baltimore i Houston. 

Oznacza to początek regularnych przewozów ładunków z Rygi do USA, ułatwiając dostawę 

produktów Kronospan Riga na rynek amerykański. 

„Wejście tak ważnego globalnego gracza jak Kronospan Group do działalności 

usługowej portu w Rydze jest niewątpliwie bardzo pozytywnym czynnikiem. Dla KS Terminal 

i portu jako całości zapewnia to bardziej stabilną bazę ładunkową i bezpieczniejsze 

perspektywy na przyszłość. Jednocześnie zamknięcie transakcji z Kronospanem sygnalizuje 

innym zagranicznym inwestorom, że środowisko biznesowe i warunki inwestycyjne w porcie 

w Rydze są korzystne, bezpieczne i odpowiednie dla długoterminowych projektów” - 

stwierdził Ansis Zeltiņš, dyrektor generalny Freeport of Riga. 

Vivita Vāvere-Ozola, członek zarządu Kronospan Riga i KS Terminal, podkreśliła, że 

przejęcie terminalu ma na celu zapewnienie płynnego eksportu produktów Kronospan do 

Stanów Zjednoczonych, Wielkiej Brytanii i krajów skandynawskich, wsparcie logistyki 
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surowców dla fabryki oraz przyciągnięcie nowych klientów w celu maksymalizacji potencjału 

terminala. 

https://container-news.com/kronospan-acquires-major-cargo-terminal-at-port-of-riga/ - dostęp 06.08.2024 

 

Kraje UE potroiły eksport płyt OSB do USA 

W pierwszej połowie 2024 r. wartość eksportu płyt OSB z Unii Europejskiej do Stanów 

Zjednoczonych wzrosła znacząco, osiągając 89,8 mln EUR. Oznacza to znaczny wzrost 

w porównaniu z 24,7 mln EUR odnotowanymi w tym samym okresie w 2023 r. Kluczowym 

eksporterem w UE pozostała Łotwa; eksport wzrósł do 50,8 mln EUR w 2024 r. 

z 22,4 mln EUR w 2023 r. Również Rumunia odnotowała znaczny wzrost wartości eksportu, 

ze skromnych 1,829 mln EUR w 2023 r. do 22,8 mln EUR. 

 

W lipcu Polska odnotowała wzrost produkcji wyrobów z drewna 

W lipcu br. produkcja przemysłowa w Polce była słabsza niż oczekiwano ze względu na 

spadki w sektorach powiązanych z niemieckim przemysłem motoryzacyjnym. Produkcja 

przemysłowa wzrosła w lipcu o 4,9% w ujęciu rok do roku, co oznacza niższy wynik od 

prognozowanego na poziomie 7,3% i poprawę w porównaniu ze stagnacją w czerwcu. 

Produkcja górnicza wzrosła w lipcu o 2,3% rok do roku, w porównaniu do spadku o 2,6% 

w czerwcu. Największy wzrost produkcji odnotowano w segmencie wyrobów z drewna 

(+21% r/r), mebli (+14,5% r/r) i wyrobów papierniczych (+13,9% r/r). Największe spadki 

odnotowano w segmencie sprzętu elektronicznego (w tym baterii do pojazdów elektrycznych 

-18,7% r/r) i pojazdów mechanicznych (w tym przyczep i naczep -9,1% r/r/) ze względu na 

słabe wyniki eksportu. 

Inflacja cen producenta (PPI) spadła w lipcu w ujęciu rok do roku o 4,8%, co jest 

lepszym wynikiem niż czerwcowy spadek o 5,8%. 

https://think.ing.com 

https://www.timber.exchange/news/details/forestry-and-timber/poland-sees-biggest-wood-products-output-

increase-in-julyp - dostęp 22.08.2024 

 

Pozytywne sygnały dla wietnamskiego eksportu produktów z drewna 

Wietnamski przemysł drzewny odnotował pozytywne sygnały ze znacznym wzrostem 

eksportu kluczowych produktów pomimo trwającej globalnej niepewności gospodarczej. 

Tran Quang Bao, dyrektor Departamentu Leśnictwa Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi, 

poinformował, że wietnamski sektor drzewny i leśny osiągnął pozytywny wynik między 

styczniem a lipcem br., a przychody z eksportu osiągnęły 9,36 mld USD, co stanowi 61,5% 

rocznego celu. Co godne uwagi, wartość eksportu wiórów drzewnych i produktów 

stolarskich wzrosła o prawie 38% i ponad 20% w porównaniu z analogicznym okresem 

w zeszłym roku. 
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Jednak cel eksportowy wynoszący 15,2 mld USD na ten rok pozostaje trudny do 

osiągnięcia ze względu na globalne wahania gospodarcze i narastające konflikty polityczne. 

Ponadto rosnące koszty wysyłki i opóźnione zwroty podatków wywierają presję na branżę. 

Do Xuan Lap, przewodniczący Vietnam Timber & Forest Products Association 

(VIFORES), podzielił się spostrzeżeniami na temat trudności, z jakimi boryka się sektor na 

głównych rynkach. Stany Zjednoczone, które odpowiadają za ponad 54% wartości eksportu 

drewna z Wietnamu, doświadczyły kilku zmian w polityce handlowej. Wietnamscy 

eksporterzy muszą radzić sobie z wieloma pozwami antydumpingowymi, a Stany 

Zjednoczone wszczęły trzy sprawy związane z przemysłem drzewnym. Ponadto Wietnam 

nie został jeszcze uznany za gospodarkę rynkową, co prowadzi do ciągłej dyskryminacji 

w dochodzeniach antydumpingowych, co negatywnie wpływa na koszty i marże zysku. 

Jeśli chodzi o rynek Unii Europejskiej (UE), oczekuje się, że jeżeli nowe rozporządzenie 

EUDR wejdzie w życie w grudniu tego roku, to spowoduje poważne wyzwania eksporterom, 

którzy będą musieli przestrzegać surowych przepisów dotyczących pochodzenia produktu 

i czynników środowiskowych. 

Podobnie rynki Azji Północno-Wschodniej, w tym Republika Korei (RoK) i Japonia, 

wprowadziły nowe środki, które zwiększają koszty i ryzyko dla wietnamskich eksporterów. 

Republika Korei postanowiła nadal nakładać cła antydumpingowe na wietnamską sklejkę, 

podczas gdy Japonia wdraża system handlu kredytami węglowymi, który wymaga ścisłego 

przestrzegania przepisów dotyczących emisji dla produktów drzewnych. 

Aby sprostać tym wyzwaniom, Lap zasugerował, aby branża skupiła się na zwiększeniu 

konkurencyjności poprzez pięć głównych filarów: umiejętności techniczne, technologię 

produkcji, redukcję emisji, zarządzanie oraz standardy promocji handlu i wewnętrznego 

monitorowania. 

Trieu Van Luc, zastępca dyrektora Departamentu Leśnictwa, przedstawił kluczowe 

zadania i rozwiązania na pozostałą część 2024 r. Obejmują one udoskonalenie i skuteczne 

wdrożenie istniejących polityk, a także pobudzenie różnych sektorów gospodarki do 

zaangażowania się w rozwój plantacji, przetwórstwa drewna i leśnictwa. Ponadto 

zwiększenie działań promocyjnych, takich jak targi handlowe i promocje inwestycyjne w celu 

zaprezentowania produktów i rozszerzenia możliwości rynkowych, mają kluczowe 

znaczenie. Podkreślił też znaczenie zwalczania oszustw handlowych przez kilku 

eksporterów. Powiedział, że powielanie udanego partnerstwa między przetwórcami drewna 

a gospodarstwami domowymi plantacji nie tylko zapewnia legalność źródeł drewna, ale 

także dodaje wartości, obniża koszty produkcji i zwiększa konkurencyjność sektora. 

Wietnamski przemysł drzewny mocno ugruntował swoją pozycję na rynku 

międzynarodowym, a roczna wartość eksportu przekracza 10 mld USD. Dzięki temu 

Wietnam jest piątym co do wielkości eksporterem drewna i produktów drewnianych na 

świecie, drugim w Azji i pierwszym w Azji Południowo-Wschodniej. 

https://en.vietnamplus.vn/positive-signs-for-vietnams-wood-exports-amidst-challenges-post291674.vnp - 

dostęp 02.09.2024 
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Eksport - import chińskiej sklejki w pierwszym półroczu 2024 

Według China Customs w pierwszej połowie 2024 r. eksport sklejki z Chin wyniósł 

łącznie 6,35 mln m
3
 o wartości 2,46 mld USD. Miejsca docelowe chińskiego eksportu sklejki 

są liczne, a udział eksportu sklejki do 12 największych miejsc docelowych stanowił 57% 

całkowitej wielkości krajowej w pierwszej połowie 2024 r. 

W tym czasie, eksport sklejki do Taiwan PoC w wzrósł o ponad 200% do 578 tys. m
3
. 

Za Tajwanem PoC znalazły się Filipiny, Wielka Brytania i Arabia Saudyjska. Chiński eksport 

sklejki na do tych krajów wzrósł odpowiednio o 10%, 11% i 36%, co przyczyniło się do 

wzrostu całkowitej wielkości chińskiego eksportu sklejki w pierwszej połowie 2024 r. 

Ponadto chiński eksport sklejki do Wietnamu, Iraku i Malezji również gwałtownie wzrósł - 

odpowiednio o 94%, 96% i 70%. Natomiast eksport do Japonii i Nigerii spadł odpowiednio 

o 3% i 28% w pierwszej połowie 2024 r. Eksport sklejki z Chin do USA wzrósł i wyniósł 

łącznie 150 tys. m
3
. Wartość eksportu wynosiła 88 mln USD, co oznacza wzrost o 5% pod 

względem wolumenu, ale spadek o 15% pod względem ceny. Cena CIF za eksport sklejki 

z Chin do USA spadła o 19% w tym samym okresie 2023 r. 

Według tego samego źródła (China Customs), w pierwszej połowie 2024 r. import sklejki 

do Chin wzrósł o prawie 80% do 196 tys. m
3
, a wartość wynosiła 108 mln USD, co stanowi 

wzrost o 28% w porównaniu z analogicznym okresem 2023 r. 

W pierwszej połowie tego roku Rosja była największym dostawcą importowanej sklejki, 

a wolumen chińskiego importu sklejki wzrósł o ponad 100% do 173 tys. m
3
, co stanowi 88% 

całkowitego krajowego importu sklejki. 

Chiński import sklejki z Indonezji i Malezji, jako drugiego i trzeciego co do wielkości 

dostawcy, spadł o 7% i 31% w pierwszej połowie 2024 r. Indonezja i Malezja były dwoma 

największymi dostawcami sklejki importowanej do Chin w przeszłości, ale teraz Rosja jest 

największym dostawcą. Import sklejki z Wietnamu do Chin gwałtownie wzrósł w pierwszej 

połowie 2024 r. Importowana sklejka obejmowała głównie sklejkę sosnową, eukaliptusową 

i kauczukową. Chiny importują również sklejkę brzozową, orzechową i klonową z Wietnamu. 

Ta sklejka jest uważana za dobrej jakości, o wysokiej wytrzymałości i o długiej żywotności 

do szerokiego zakresu zastosowań, takich jak dekoracje architektoniczne, produkcja mebli 

i przemysł opakowaniowy. 

https://www.globalwood.org/market/timber_prices_2024/aaw20240901d.htm - dostęp 15.09.2024 

 

Sabah eksportuje do Polski pierwszą sklejkę zgodną z EUDR 

29 września br. Malezja Sabah wyeksportowała do Polski pierwszą dostawę 

kontenerową sklejki zgodnej z EUDR. Dostawa ta, obejmująca 45,73 m
3
 sklejki, została 

wyprodukowana przez Integrated Wood Processing Sdn Bhd w Tawau. 

Surowce zostały pozyskane w sposób odpowiedzialny od Sapulut Forest Development 

Sdn Bhd, posiadacza licencji na zrównoważoną gospodarkę leśną (SFMLA - Sustainable 
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Forest Management License Agreement), podlegającego jurysdykcji rządu stanu Sabah 

i nadzorowi Departamentu Leśnictwa Sabah. 

„To osiągnięcie jest dowodem zaangażowania Sabah w zrównoważoną gospodarkę 

leśną i naszego proaktywnego podejścia do spełniania globalnych wymagań rynkowych” - 

powiedział Datuk Frederick Kugan, Główny Konserwator Lasów w Departamencie 

Leśnictwa Sabah. 

„Dzięki zgodności z EUDR nie tylko zwiększamy wiarygodność produktów drzewnych 

Sabah, ale także przyczyniamy się do globalnych wysiłków na rzecz walki z wylesianiem 

i zmianą klimatu. Nasz sukces w dostarczeniu pierwszej dostawy zgodnej z EUDR do 

Europy pośród trwających debat na temat rozporządzenia jest odzwierciedleniem naszego 

zaangażowania w ochronę naszych zasobów naturalnych i rozwój sektora leśnego Sabah”. 

Podstawą tego sukcesu jest polityka SFMLA, która obowiązuje od 1997 r. Polityka ta 

równoważy rozwój społeczny, gospodarczy i środowiskowy, wymagając praktyk Natural 

Forest Management (NFM) i technik Reduced Impact Logging (RIL), które chronią 

bioróżnorodność, zmniejszają erozję gleby i zachowują funkcje ekosystemu. Te 

zrównoważone praktyki są ściśle powiązane z celami EUDR, jakimi są zapobieganie 

wylesianiu i degradacji lasów na całym świecie. 

Aby jeszcze bardziej zademonstrować swoje zaangażowanie w zrównoważony rozwój, 

Sabah opracowała również Sabah Timber Legality Assurance System (Sabah TLAS), 

obowiązkowy system audytowany przez stronę trzecią, który zapewnia legalność 

i przejrzystość w całym łańcuchu dostaw drewna. 

Sabah TLAS, wprowadzony po raz pierwszy w 2009 r., był kluczowym narzędziem 

w ustanawianiu procedur należytej staranności wymaganych przez EUDR. 

Patrząc w przyszłość, Sabah jest gotowa wzmocnić swoje wysiłki dzięki trwającemu 

projektowi EU-FDS w celu uaktualnienia Sabah TLAS, aby w pełni spełnić wymogi EUDR. 

Ta inicjatywa, której ukończenie zaplanowano na luty 2025 r., zintegruje zrównoważony 

rozwój, ochronę środowiska i odpowiedzialność społeczną z systemem. Projekt obejmuje 

konsultacje z kluczowymi interesariuszami branży, w tym Komitetem Koordynacyjnym 

Agencji Wdrażających (IACC - Agencies Coordination Committee), Stowarzyszeniem 

Przemysłu Drzewnego Sabah (STIA - Sabah Timber Industries Association) 

i Stowarzyszeniem Drzewnym Sabah (TAS - Timber Association of Sabah). 

https://www.thestar.com.my/news/nation/2024/10/07/sabah-logs-first-sustainable-plywood-shipment-to-

poland-meeting-strict-eu-standards 

Danuta Nicewicz 
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Sojusz Centrów Doskonałości Zawodowej w sektorze meblarskim i drzewnym - 

Alliance of Centres of Vocational Excellence in the Furniture and Wood sector 

(ALLView) 

 
Przez cztery lata (2021-2024) był skutecznie realizowany 

projekt o akronimie ALLView wspierany przez Komisję 

Europejską w ramach Erasmus+ (PROJECT NUMBER: 

621192-EPP-1-2020-1-ES-EPPKA3-VET-COVE), a jego 

efektem jest powstałe Centrum Doskonalenia Zawodowego 

czyli międzynarodowa platforma dla europejskiego przemysłu drzewnego i meblarskiego - 

https://allview.eu/pl/ 

W większości krajów europejskich mierzymy się z podobnymi problemami w przemyśle. 

Jednym z nich jest niedobór kadry pracowniczej, bowiem zbyt mało młodych ludzi wybiera 

edukację techniczną (nauki ścisłe), która przygotowuje ich do pracy w sektorze drzewnym 

lub meblarskim. Kolejne wyzwania to postępująca cyfryzacja, robotyzacja, wkraczanie 

sztucznej inteligencji, wyzwania ekonomii cyrkularnej jak również rosnąca odpowiedzialność 

społeczna biznesu. 

Większość centrów szkoleniowych i edukacyjnych w Unii Europejskiej ma dobrą, ale 

tradycyjną infrastrukturę. W programach nauczania i cyklach szkoleniowych często brakuje 

elementów innowacyjności, a przekazywane informacje nie zawsze są aktualne. Aby to 

zmienić 22 partnerów z 8 krajów europejskich zdecydowało się na wspólny wysiłek w celu 

zbudowania Centrum Doskonalenia Zawodowego (CoVE) dla europejskiego przemysłu 

drzewnego i meblarskiego. Wśród partnerów, którzy realizowali ten projekt znalazły się dwie 

jednostki z Polski: Szkoła Główna Gospodarstwa Wiejskiego w Warszawie (Instytut Nauk 

Drzewnych i Meblarstwa) oraz Stowarzyszenie Inżynierów Techników Leśnictwa 

i Drzewnictwa (Oddział Warszawski). 

W ramach czteroletniej pracy bazującej na bogatym doświadczeniu jednostek 

realizujących projekt udało się stworzyć wspomniane Centrum, z wieloma przydatnymi 

narzędziami i informacjami. Przykładem jest między innymi interaktywna mapa 

przedstawiającą firmy, instytucje kształcenia i szkolenia zawodowego oraz instytucje 

szkolnictwa wyższego na poziomie europejskim związane z przemysłem drzewnym 

i meblarskim. Dostępne są też liczne opracowania i poradniki np. przewodnik dobrych 

praktyk CSR w sektorze drzewnym i meblarskim. Po utworzeniu konta i zalogowaniu się 

https://allview.learning-platform.eu/ można skorzystać z kolejnych funkcjonalności platformy, 

a jest ona dedykowana dla uczniów i studentów oraz osób poszukujących zatrudnienia, 

a z drugiej strony podmiotów oferujących tę pracę tj. menadżerów, kierownictwa 

i pracowników firm z sektora drzewnego i meblarskiego Europy. 

Dr hab. inż. Agnieszka Jankowska 

Dr hab. inż. Paweł Kozakiewicz, prof. SGGW 
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DENDRO-0SPEC 

DENDRO-0SPEC to międzynarodowy projekt badawczy, 

który uzyskał finasowanie z Narodowego Centrum Nauki 

w ramach konkursu „OPUS 22 - LAP/WEAVE” nr 

2021/43/I/NZ9/02809 oraz ARRS - Slovenian Research 

Agency - No N4-0274. Pełny tytuł to Spektroskopowe 

metody szybkiego fenotypowania drzew 

odzwierciedlające ich odporność ekologiczną (Spectroscopic Methods for Rapid 

Phenotyping of Trees Reflecting their Ecological Resilience). 

Projekt o akronimie DendroSpec dotyczy najważniejszego dla Polski gatunku drzewa 

leśnego a mianowicie sosny zwyczajnej (Pinus sylvestris L.), o dominującym udziale 

w drzewostanach a także wiodącej roli w przemyśle drzewnym. Sosny pozyskano 

z unikatowej powierzchni badawczej założonej ponad 50 lat temu (z Leśnego Zakładu 

Doświadczalnego w Rogowie), gdzie w jednym miejscu wykorzystano materiał nasienny 

pochodzący z drzewostanów matecznych z 16-u regionów Polski. Dzięki temu była możliwa 

obserwacja jak pochodzenie genetyczne wpływa na dynamikę wzrostu drzew a także cechy 

strukturalne tworzonego drewna oraz jego właściwości chemiczne, fizyczne, mechaniczne 

i tym samym użyteczność w różnych wyrobach. Uzupełniająco do badań dobrano też sosny 

zwyczajne z trzech pochodzeń ze Słowenii, przewidując że zachodzące zamiany 

klimatyczne być może wymuszą wprowadzenie w przyszłości do polskich lasów bardziej 

odpornych na suszę i ciepło fenotypów z południa Europy. Atutem projektu jest sięgnięcie 

po najnowsze techniki badawcze w tym obrazowanie hiperspektralne. Polega to na 

rejestracji widm drewna przy działaniu promieniowaniem o różnej długości: od mikrofal 

i głębokiej podczerwieni, przez światło widzialne do promieniowania ultrafioletowego 

i promieni rentgenowskich. Skorelowanie uzyskanych obrazów hiperspektralnych poprzez 

biosensorowe łączenie danych da zupełnie nowe możliwości. 

Konieczność weryfikacji pochodzenia drewna staje się wymogiem współczesności 

i wynika bezpośrednio z prawodawstwa europejskiego. W praktyce hiperspektralne 

obrazowanie ma szansę stać się tańszą i szybszą alternatywą skutecznego wskazywania 

pochodzenia drewna sosnowego wobec stosowanych obecnie badań strukturalnych, 

chemicznych i genetycznych. Będzie to również metoda do szybkiej oceny właściwości 

drewna istotnych z punktu widzenia wykorzystania surowca w różnych gałęziach przemysłu: 

produkcji tartacznej i tworzyw inżynierskich (Glulam, CLT, LVL, PSL, OSB), wytwarzania 

tworzyw drzewnych (sklejki, płyty wiórowe, płyty pilśniowe) a także w przetwórstwie 

celulozowo-papierniczym. 

Poznanie zmienności genetycznej i cech poszczególnych fenotypów sosny zwyczajnej 

w powiązaniu ze wspomnianym obrazowaniem hiperspektralnym pozwoli na dobór 

najodpowiedniejszych z nich do nasadzeń i rozstrzygnie o przyszłym bezpieczeństwie oraz 

stabilności naszych lasów w dobie ocieplenia klimatu. 
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Opisany wyżej projekt jest realizowany przez trzy jednostki: lidera, którym jest Szkoła 

Gospodarstwa Wiejskiego w Warszawie z Instytutem Nauk Drzewnych i Meblarstwa oraz 

wspomagająco Instytutem Nauk Leśnych a także dwoma partnerami a mianowicie 

Instytutem Dendrologii Polskiej Akademii Nauk z Kórnika oraz InnoRenew CoE ze Słowenii. 

Kierownikiem opisanego wyżej trzyletniego projektu jest dr hab. inż. Paweł Kozakiewicz, 

prof. SGGW, a cały zespół badawczy liczy prawie 30 osób. Więcej informacji o projekcie 

można odnaleźć na stronach internetowych: https://indm.sggw.edu.pl/instytut-nauk-

drzewnych-i-meblarstwa/nauka-w-instytucie/projekty/dendro-spec/ oraz https://innorenew. 

eu/project/dendro-spec-spectroscopic-methods-rapid-phenotyping-trees-reflecting-

ecological-resilience/ 

dr hab. inż. Paweł Kozakiewicz, prof. SGGW 

https://innorenew/
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